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روزنامه صبح ایرانروزنامه صبح ایران
معاون اول رییس جمهوری گفت: توسعه تعاونی ها می تواند راهگشای 
اهداف کشور و انقلاب  اسلامی باشد.  »اسحاق جهانگیری«  در مراسم 
افتتاح همزمان ۳۲۲ طرح بخش تعاون در سراسر کشور، از تلاش های 
دست اندرکاران بخش تعاون و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی قدردانی 
کرد و گفت:اظهار داشت: وجه اصلی سیاست های اقتصاد مقاومتی 
اجماع و تفاهم بین اقتصاددان ها و سیاستمداران کشور که البته نظرات 
متفاوتی همواره دارند ایجاد کرد.   معاون اول رییس جمهوری افزود: 

هیچ کس از آنها در بندهای ٢۴ گانه هیچکدام از این بندها را اضافی

 دبیر شورای نگهبان در پیامی به ناظران شورای نگهبان در سراسر 
کشور گفت: کلیه  ناظران به دور از نگاه های سیاسی و جناحی، باید مُرِّ 
قانون را اعمال کرده و از برداشت های سلیقه ای اجتناب کنند.  آیت الله 
احمد جنتی روز سه شنبه در آستانه برگزاری انتخابات یازدهمین دوره 
مجلس  دوره  پنجمین  میان دوره ای  اولین  و  اسلامی  شورای  مجلس 
خبرگان رهبری در پیامی خطاب به ناظران شورای نگهبان اظهار داشت: 
موضوع انتخابات در طول چهل و یک سال پس از پیروزی انقلاب اسلامی 

مسئله ای تعیین کننده و تجدید حیات دهنده برای مجموعه  حرکت

معاون اول رییس جمهوری:

توسعه تعاونی ها راهگشای تحقق اهداف 
کشور است 

آیت الله جنتی: 

ناظران به دور از نگاه های سیاسی به 
مر قانون عمل کنند
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رئیس قوه قضاییه از هیچ کاندیدا و لیستی حمایت نکرده اند
بازداشت ٢٠ مدعی نفوذ در احراز صلاحیت  نامزدها

آرای پرونده متهمان محیط زیستی قطعی شد

روحانی در جلسه شورای عالی انقلاب فرهنگی: 

باید زمینه  انتخاب رشته براساس علاقه 
و استعداد دانش آموزان بوجود بیاید

سخنگوی قوه قضاییه  خبرداد

صدور احکام قطعی
 ۵۰ متهم فساد اقتصادی

سخنگوی قوه قضاییه  گفت: در حد فاصل نشست قبلی سخنگویی تا امروز بیش از ۵۰ نفر از مفسدان اقتصادی محکومیت 
قطعی حاصل کردند و همین امروز فهرست این ۵۰ مفسد اقتصادی توسط مرکز رسانه قوه قضاییه در اختیار رسانه ها قرار 

می گیرد. غلامحسین اسماعیلی روز سه شنبه در بیستمین نشست خبری خود با خبرنگاران  درخصوص جزییات این احکام

و  آموزشی  تحصیلی  دوره های  اهداف  سند  جمهوری  رئیس 
پرورشی را گامی ارزشمند و مهم در مسیر نیل به سند بالادستی 
اجرای  با  قطع  طور  به  گفت:  و  دانست  آموزشی  تحول  نظام 

و  فرزندان  آموزش  و  تربیت  در  نظام  بزرگ  اهداف  به  سند  این 
دانش آموزان این سرزمین نزدیک تر خواهیم شد.  حجت الاسلام 

و المسلمین حسن روحانی روز سه شنبه در جلسه شورای عالی

زمین لرزه قم هیچگونه خسارتی نداشته است
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 استاندار قم، برخورداری عادلانه و متعادل کاندیداها از فرصت های تبلیغات را ضروری 
دانست و گفت: اگر فضایی در اختیار کاندیدایی قرار می گیرد، سایر کاندیداها نیز باید امکان 
استفاده از آن برای معرفی خود را داشته باشند.  بهرام سرمست روز سه شنبه در جلسه 
ستاد انتخابات استان قم با بیان اینکه مشارکت مردم با امنیت و اقتدار ملی گره خورده است 
خاطرنشان کرد: برای تامین مشارکت حداکثری نیاز به افزایش نشاط اجتماعی و تامین شور 
و شوق انتخاباتی را داریم.  وی امنیت و سلامت انتخابات را از اولویت های استان قم برشمرد 
و تصریح کرد: بی طرفی مجریان و ناظران و نیز ارگان های دولتی باید در دستور کار مسئولان 
و متولیان برگزاری انتخابات باشد. وی با اشاره به تجربه اندوخته مسئولان ستاد انتخابات قم 
گفت: امیدواریم با تکیه بر این تجربه ها و با در نظر گرفتن مُرّ قانون شاهد انتخابات سالم در این 
استان باشیم.  سرمست با تاکید بر ضرورت توجه به زمان بندی اجرای دقیق مراحل انتخابات

آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید گفت: عقل می گوید که باید در انتخابات دوم 
اسفند حضوری گسترده و پرشور داشته باشیم و ثابت کنیم ایران کشوری مستقل و نظام 
اسلامی، نظامی پایدار و باصلابت است.  وی روز سه شنبه در درس خارج فقه خود در مسجد 
اعظم قم ضمن دعوت از همگان برای حضور گسترده در پای صندوق های رای، اظهار 
داشت: البته ما چشممان بر حقایق بسته نیست و مردم واقعا بابت گرانی و مسائل اقتصادی 
و جوانان به دلیل بیکاری و مشکلات ازدواج و مسکن تحت فشار هستند؛ اما تاکید می کنیم 
که باید در خصوص انتخابات هوشیارانه عمل کرد. وی با اشاره به این که ما گرفتاری های مردم 
را می دانیم و معتقدیم برخی از این مشکلات غوغا می کند، ابراز داشت: دشمنان به حضور 
و استقبال کمرنگ مردم از انتخابات دوم اسفندماه امید بسته اند؛ باید با حضور گسترده و 

آگاهانه در پای صندوق های رای دشمن را ناکام و مایوس کنیم؛ اگر استقبال کم باشد، آن ها

استاندارقم: 

فرصت های تبلیغاتی برای همه کاندیداهای قم عادلانه باشد
آیت الله مکارم شیرازی:

 با حضور پرشور در انتخابات صلابت ایران را اثبات کنیم

مردم با حضور پر شور
 و انتخاب خوب

 مجلس قوی بسازند 

حجت الاسلام فاضل میبدی:

مجلس تک جناحی نمی تواند در راس امور باشد 
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رهبر انقلاب در دیدار با مردم آذربایجان شرقی:

مستخدمین حسینی اقتصاددان:

 نگران سوختن پول ها در بازار سرمایه هستم

جوان گرایی یک ضرورت قطعی برای کشور است 

حضوردر انتخابات یک وظیفه شرعی است

آمریکا مثل کشتی تایتانیک غرق خواهد شد

در نظر دارد  1 -  یک   قطعه زمین از زمینها ی شهرداری )1 – قطعه شماره 12  به متراژ 182/75  مترمربع واقع در محله کوچه باغ 
داخل 12 متری احداثی سمت راست را از طریق مزایده عمومی واگذار نماید.

متقاضیان می توانند جهت خرید اسناد مزایده تا پایان وقت اداری روز پنج شنبه  1۳98/1۲/۰8  به شهرداری جعفریه مراجعه 
نموده و پس از دو روز کاری مهلت دارند ) پایان وقت اداری یک شنبه مورخه 1۳98/1۲/11 ( تا اسناد را تحویل شهرداری 

نمایند ضمناً زمان بازگشائی در شرایط مزایده اعلام می گرد .
شرایط شرکت در مزایده :

1 -   ارائه سپرده در مزایده معادل 5 درصد قیمت کارشناسی به صورت نقدی در وجه شهرداری جعفریه.
2 -  در صورتی که نفرات اول تا سوم شرکت کننده از انجام معامله خودداری نمایند سپرده شرکت در مزایده آنان به ترتیب به نفع 

شهرداری ضبط خواهد شد .
3 - قیمت پایه برمبنای نظریه  کارشناس رسمی دادگستری میباشد.

4 - شهرداری در رد یا قبول هر یك از پشنهادات مختار میباشد. 
5 - سایر اطلاعات  و جزئیات مربوط به معامله در اسناد مزایده مندرج می باشد .

6 – شرایط فروش صورت نقد می باشد.

شهرداری جعفريه 
)) آگهی مزايده عمومی (() نوبت دوم (

روابط عمومی شهرداری جعفریه 
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همهبخاطر»ایران«میآییم
مردم ایران مردمی علاقه مند به کشور، نظام و انقلاب بوده 
و هستند و همیشه با هوشمندی خود، جدا از هرگونه نقد و 
بازهم  مسئولان  رفتار  و  تصمیمات  برخی  به  نسبت  گلایه 

حضوری حداکثری در انتخابات داشته اند.
حضور حداکثری مردم در انتخابات یکی از بارزترین  نمادهای مشارکت سیاسی محسوب 
می شود و به معنای مقبولیت و مشروعیت نظام حاکم می باشد. هر چه میزان مشارکت در 
انتخابات بیشتر باشد، این پیام غیرمستقیم را می رساند که مقبولیت حکومت توسط  مردم 

افزایش پیدا کرده است. 
اما انتخابات مجلس یازدهم از اهمیت و حساسیت ویژه تری برخوردار است. چند اتفاق 
مهمی که در این یک سال رخ داده است، مانند سرنگونی پهپاد گلوبال هاوک، شهادت سپهبد 
سلیمانی حضور میلیونی مردم در تشییع پیکر ایشان و انتقام سخت سپاه از آمریکایی ها، نگاه 

جهان را به سمت انتخابات سوق داده است. 
از سوی دیگر ما با تحریم های حداکثری و پرفشار آمریکا مواجه هستیم و آثار آن را در کم 
شدن درآمدها، تورم و بودجه قابل مشاهده است. در این شرایط، آمریکا و دشمنان جمهوری 
اسلامی با تبلیغات زیاد، سیاه نمایی، افزایش فشار و سخت تر کردن شرایط، می خواهند مردم 

را نسبت به انقلاب و حکومت دلسرد کنند. 
تا به امروز ملت ایران با حضور و مشارکت در انتخابات، راهپیمایی ها و مسائل مهم سیاسی، 
هوشمندی و حمایت خود را از انقلاب اسلامی و حاکمیت آن را اثبات کرده اند و این پیام را به 
گوش جهان و اهل استکبار رسانیده اند که فشارهای بیرونی و زورگویی های آنان در پشتیبانی 
و اراده ملت عظیم جمهوری اسلامی ایران تاثیری ندارد. حال که دوباره به ایستگاه انتخابات 
دیگری رسیده ایم، همه برای ایران پای صندوق های رای می آییم و مهر و وطن دوستی مان را 

پیش چشم دنیا به نمایش می گذاریم. 
* عضو حزب موتلفه اسلامی

در ستایش نسلی که می سوزد و می افروزد

افتخاربهجوانانایرانی
تعریف  دنبال  شنیده اید.  بسیار  را  سوخته«  »نسل  تعبیر 
گم  تعبیر  این  در  نسل  این  حقیقت  زیرا  آنم،  برای  بهتری 
یاد  سوخته  نسل  عنوان  با  آن  از  گاهی  که  نسلی  می شود. 

می کنند، نسلی بزرگ، نجیب و سرافراز است و می خواهم عظمتش را یادآوری کنم. از جهت 
سنی درباره نسلی صحبت می کنم که 35 تا 45 ساله است. اما آنچه بسیار مهمتر است مسئله 
»فکری« است، نه »سنی«. من از نسلی »اندیشه شناختی و روان شناختی« سخن می گویم 
و ممکن است افراد زیر 35 سال و بالای 45 سال هم در آن بگنجند. برای همین نام آن را 

می گذارم »نسل فرزندان« در برابر »نسل پدران«.
این نسل رفته رفته پا به سن می گذارد و از گردنه میانسالی عبور می کند، اما همچنان بار 
آرمانخواهی پدران را به دوش می کشد. تمایزهای زیادی میان این دو نسل وجود دارد. هرچه 
پدران »آرمانخواه« بودند، این فرزندان »آرمان گریز«ند، گرچه هزینه آرمان های پدران را همین 
فرزندان داده اند. روشنفکران این نسل، دیگر ربطی به شریعتی و آل احمد و جَزَنی ندارند. 
آنها به جای آرمانخواهی های جهانشمول و رسالت باور، مسیری پرپیچ وخم و گام به گام را برای 
رسیدن به حقوق خود ترسیم می کنند و به جای اینکه دنبال ابوذرسازی باشند، می خواهند 
شهروندانی آزاداندیش و متین تربیت کنند که میان خودخواهی و دیگرخواهی، حقوق خود و 

حقوق دیگران )بشر( توازنی ایجاد می کنند.
این نسل دنبال آرمانشهر نیست؛ فقط می خواهد همین جامعه پردرد را قدری بهتر کند. به 
همین دلیل حاضر است صبورانه و دقیق »سیاست ورزی« کند؛ حاضر است گام به گام پیش 
رود و حقش را ذره ذره با پیگیری و تحلیل به دست آورد. اگر بخواهم در مثالی این تمایز را 
نشان دهم، می توان گفت: اگر نسل پدران به کمتر از مرگ هویدا راضی نمی شد، این نسل 
حاضر می شود به علی مطهری رأی دهد؛ حاضر می شود برای رسیدن به اهداف خُردش 
)گاهی خیلی خُرد!( به کسانی رأی دهد که از جنس خودش نیستند. این اوج سیاست ورزی 
و خردورزی انسان به مثابه موجود سیاسی )هومو پولیتیکوس( است. دلیل رد صلاحیت ها در 
انتخابات ها را باید در صبوری همین نسل جستجو کرد. هر چه رد صلاحیت کردند، این نسل 
باز سود و زیانش را محاسبه کرد و رأی داد! این نسل به راستی مدرن است و برای نخستین بار 

جامعه ایران را در قاعده اش مدرن کرد.
دلایل متعددی باعث شده این دو نسل این همه متفاوت )و متضاد( از هم درآیند. یکی از 
دلایل اصلی این بود که این نسل حداقل دیپلمه است و نسل پیشین حداکثر دیپلمه بود. 
بزرگ ترین امتیاز این نسل سواد بود. به همین دلیل نسل پیشین یا سواد را خوار شمرده یا 
شتابان برای خود مدرکی جور کرده یا دائم چیز دیگری در برابر سواد علم کرده است. )البته 
اگر خدایی نکرده تب کنند، صبح علی الطلوع »علم باور« می شوند و خود را به اولین کلینیک 

به یکی از پزشکان همین نسل باسواد که همیشه تحقیرشان کرده اند می رسانند!(
نسلِ فرزندان این همه مبارزه سیاسی و مدنی کرد، اما ایدئولوژی نساخت! عجیب نیست 
که ایدئولوژی امروزی بیش از نیم قرن پیش تدوین شده است؟ این نسل انساندوست و مهرورز 
است. به جای سازه های ایدئولوژیک و مطلق بین به روابط انسانی و پیشرفت فکر می کند. 
این نسل برای پدران و مادرانش جشن تولد می گیرد. روز مادر و روز پدر دارد. از لباس و شکم 
و تفریح و سلامت خود می زند تا فرزندانش بهتر زندگی کنند. این نسل خود در مدرسه پشت 
نیمکت های چهارنفره نشست، اما جان می دهد تا فرزندش مدرسه بهتری برود و حسرت 
نخورد. این نسل در عقل و عاطفه سرآمد همه نسل های پیش از خود است. به همین دلیل 
آن را می ستایم و بزرگی اش را یادآوری می کنم. بدانید که بزرگید! صبور و نجیب بمانید! آنچه 
امروز در این خشکی و یخبندان کشت می کنید روزی به بار خواهد نشست. دلسرد نشوید و 
عظمت وجودی خود را به یاد آرید. شما آگاه ترین نسلی هستید که ایران به خود دیده است. 
باسوادترین و پیچیده ترین. نسلی که می سوزد و می کوشد با شمع وجودش آینده ای انسانی 

برای فرزندانش بسازد.
نویسنده و پژوهشگر

روحانی در جلسه شورای عالی انقلاب فرهنگی: 

بایدزمینهانتخابرشتهبراساسعلاقهو
استعداددانشآموزانبوجودبیاید

رئیس جمهوری سند اهداف دوره های تحصیلی آموزشی و پرورشی را گامی ارزشمند و مهم 
در مسیر نیل به سند بالادستی نظام تحول آموزشی دانست و گفت: به طور قطع با اجرای این 
سند به اهداف بزرگ نظام در تربیت و آموزش فرزندان و دانش آموزان این سرزمین نزدیک تر 

خواهیم شد. 
انقلاب  روز سه شنبه در جلسه شورای عالی  المسلمین حسن روحانی  و  حجت الاسلام 
فرهنگی پس از ارائه گزارش وزیر آموزش و پرورش درمورد روند اجرای سند اهداف دوره های 
تحصیلی آموزشی و پرورشی و تحول بنیادین در آموزش و پرورش، با بیان اینکه جای این سند 
در نظام آموزش و پرورش کشور خالی بود، اظهار کرد: بی تردید با تصویب آن، این خلاء جبران 
خواهد شد. وی افزود: مهم ترین گام وزارت آموزش و پرورش بعد از تصویب این سند، طراحی 
متون آموزشی متناسب با آن و آموزش معلمان براساس اهداف تحصیلی تعیین شده در این 

سند و سپس تعیین شیوه تدریس است تا به این ترتیب اهداف مندرج در آن محقق شود.
رئیس جمهوری خاطرنشان کرد: باید در نظر داشته باشیم که اهداف تحصیلی مندرج در 
این سند با بکارگیری شیوه های نوین تدریسی و آموزشی موجب شکوفاشدن استعدادهای 
دانش آموزان کشور شود و از این نظر بکارگیری معلمان متخصص در رشته های گوناگون برای 
تدریس دروس تخصصی و مشارکت دادن دانش آموزان در روند یادگیری علوم بسیاری ضروری 
است. روحانی تصریح کرد: براساس شیوه های نوین آموزشی، باید زمینه های انتخاب رشته 
براساس علاقه و استعداد دانش آموزان بوجود بیاید تا دانش آموزان بتوانند با بینش و آگاهی 
رشته دانشگاهی مورد علاقه خود را انتخاب کنند. وی ادامه داد: در شیوه نوین آموزشی باید 
در نظر داشت که دانش آموزان هم باید علم را بیاموزند و هم شیوه تحقیق را فرا بگیرند و در 
کنار آن آموزش های مهارتی را نیز بیاموزند. رئیس جمهوری ابراز امیدواری کرد که آموزش 
و پرورش در کنار برداشتن این گام مهم، گام های بعدی را هم به سرعت برای عملیاتی شدن 
اهداف آن بردارد. وزیر آموزش و پرورش نیز در جلسه امروز شورای عالی انقلاب فرهنگی  با 
ارائه گزارشی درباره مراحل اجرای سند تحول بنیادین در سطوح مختلف آموزش و پرورش 
کشور بر اهمیت این سند تاکید کرد و گفت: مصمم هستیم با اجرای تمام اهداف این سند، 
نظام آموزشی و پرورشی کشور را از حافظه محوری به سمت افزایش توانمندی های علمی 
و مهارت آموزی سوق دهیم. محسن حاجی میرزایی در ادامه  با ارائه گزارشی در خصوص 
فعالیت مرکز استعدادهای درخشان از انتخاب چهار نفر از شخصیت های علمی کشور بعنوان 

اعضای هیات امنای این مرکز خبر داد.

بیژن زنگنه:

وزارتنفتبهنانشبهممحتاجاست
وزیر نفت با اشاره به وضعیت فعلی وزارت نفت و اقتصاد کشور گفت: وزارت نفت به نان شب 
هم محتاج است لذا تقاضای ما این است که توقعی از ما نداشته باشید هر چند که همچنان 

معتقدیم به مردم باید کمک کنیم.
 بیژن نامدار زنگنه عصر سه شنبه  در نشست بررسی اقدامات شرکت نفت در سیل فرودین 
خوزستان و زلزله مسجد سلیمان در استانداری خوزستان بیان کرد: برای خوزستان برنامه ها و 
دیدگاه هایی داریم و تلاشم این است که همیشه به مردم کمک کنیم؛ همیشه نیز به همکارانم 
گفته ام که در حوادث و شرایط سخت طوری برخورد کنید که مردم واقعا باور کنند که شما 
پشتیبان آنها در شرایط سخت هستید و  حس کنند که آنها را جزو خانواده خودتان می دانید.

وی افزود:  در شرایط فعلی وزرات نفت با سیلی صورت خود سرخ نگه داشته است چرا که 
همه حملات متوجه ما است و دارایی حاصل از درآمد صادارت نفت کم شده است؛ بسیاری از 
پروژه های تولید را کم کرده ایم چون اصلا پولی نداریم و پروژه های جنبی را خیلی وقت است 
که تعطیل کرده ایم. وزیر نفت ادامه داد: سال هاست که برنامه های بهبود روابط اجتماعی را در 
منطقه در دست اجرا داریم ولی اولویت اصلی کنونی ما آموزش و بهداشت است و به صورت 
قشری توجه به زنان و کودکان است؛مقوله آموزش و بهداشت برای ما از اهمیت بالایی برخودار 
است و اعتقاد داریم در این زمینه باید به شکل مستمر و طولانی مدت کارکنیم تا اثرش دیده 
شود. وی با اشاره درخواست ها از شرکت نفت برای راه اندازی پایگاه مهار آتش در خوزستان 
بیان کرد: راه اندازی چنین پایگاهی باید بررسی شود. ما برای ایجاد پایگاههای مهار آتش برای 

مجموعه نفت و پتروشیمی ها مشکلی نداریم اما آتش سوزی های زاگرس به ما مربوط نیست.

محمودصادقی:

راهیجزشرکتدرانتخاباتوجودندارد
یک عضو فراکسیون امید مجلس با بیان اینکه تنها راه اثرگذاری مردم بر روند امور انتخابات 
است، انتخابات را مجرای دخالت اراده مردم عنوان کرد و گفت: به نظر من برای اثرگذاری در 

روند امور راهی جز شرکت در انتخابات وجود ندارد. 
محمود صادقی با تأکید بر لزوم مشارکت همه آحاد جامعه در انتخابات دوم اسفندماه گفت: 
به نظر من راهی به جز شرکت در انتخابات وجود ندارد. در واقع تنها راه اثرگذاری مردم بر روند 
امور همین انتخابات است. انتخابات مجرای دخالت اراده مردم بوده و علی رغم تنگناهایی که 
وجود دارد من انتخابات را تنها راه می بینم. وی افزود: در چارچوب تصمیمات اصلاح طلبان و 
به عنوان یک عضو از این مجموعه می گویم که هیچ گاه اصلاح طلبان به دنبال تحریم انتخابات 
نیستند و همیشه برای حمایت از کاندیداها و ارائه لیست، راهبردی معقول داشته اند. این 
عضو فراکسیون امید مجلس عنوان کرد: در واقع در حد امکان لیست ارائه می شود چرا که 
لازمه ارائه لیست واحد این است که به تعداد مناسب اصلاح طلب شناخته شده وجود داشته 
باشد که بتوان عملکرد آن ها را تضمین کرد. البته این موضوع با توجه به تجربه در انتخابات 
گذشته بوده است؛ چرا که در آن زمان چندان اصراری بر هویت اصلاح طلبی افراد نبوده و 
ملاک صرفا مشارکت حداکثری بوده است. ولی براساس همین تجربه که به دست آمد توجه 
شد که باید برای تضمین عملکرد اشخاص اطمینان بیشتری بر جهت گیری و هویت آن ها 
وجود داشته باشد.  نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی در این باره تصریح کرد: به 
همین دلیل اعلام شد در هر شهری که به تعداد مناسب کاندیدا با ویژگی های لازم وجود دارد 
لیستی جامع و واحد ارائه می شود و اگر تعداد لازم از این افراد وجود نداشته باشد لیستی ارائه 
نمی شود. البته این تصمیم تبصره ای نیز داشت و آن هم این است که هر حزب یا هر چند حزب 
می توانند براساس تشخیص خودشان لیست خود را ارائه بدهند. در تهران اصلاح طلبان نه 
اینکه نخواستند بلکه نتوانستند لیست واحدی ارائه دهند ولی اعلام کردند که احزاب می توانند 

لیست خود را ارائه کنند. برای مثال حزب کارگزاران لیست خود را ارائه داده است.
صادقی عنوان کرد: در برخی استان ها نیز به همین ترتیب است. برای مثال در یک استان 
یک کاندیدا و در یک شهر دیگر چند کاندیدا معرفی شده و هر جا نیز مقدور بوده لیستی واحد 

ارائه کردند. با این وجود احزاب نیز آزاد بودند که لیست خود را ارائه دهند.
وی با بیان این که »اما اصلاح طلبان به هر شکل از جهت سیاست ورزی داخلی و هم از 
جهت امنیت ملی به تحریم فکر نمی کنند« ابراز عقیده کرد: چرا که اصلاح طلبان بیش از 
سایر جناح ها در شکل گیری نظام و انقلاب پیشگام بودند و حاضر نمی شوند با توجه به 

گله مندی هایی هم که وجود دارد چنین موضوعی را مد نظر خود قرار دهند.
 

امیرحاتمی: 

90درصدتجهیزاتدفاعیساختداخلاست
وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح گفت: ۹۰درصد نیازمندی های نیروهای مسلح در 
قالب 77۰ محصول در داخل کشور و توسط متخصصین و دانشمندان صنعت دفاعی تولید و 

در اختیار نیروهای مسلح قرار می گیرد. 
امیر سرتیپ حاتمی روز سه شنبه در مراسم هشتمین همایش مسئولان و مدیران ارتباطات 
مردمی نیروهای مسلح که به میزبانی نیروی زمینی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی ایران برگزار 
شد با گرامیداشت یاد و خاطره سردار شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی، همایش مسئولین 
ارتباطات مردمی نیروهای مسلح را فرصت مغتنمی در جهت ارائه خدمات به خانواده بزرگ 
نیروهای مسلح دانست. وی با تبیین جایگاه مردمی انقلاب شکوهمند اسلامی ایران در قرون 
حاضر، اقتدار، عزت و شکوه انقلاب اسلامی در چهل و یکمین سالگرد پیروزی انقلاب را به 
پشتوانه، حمایت و حضور در صحنه آحاد مردم دانست که تحت هدایت های حکیمانه مقام 

معظم رهبری )مدظله العالی( به سمت قله های پیشرفت در حرکت اند.
وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح فلسفه وجودی مسئولین و مدیران در نظام اسلامی را 
خدمت صادقانه و عاشقانه به آحاد مردم با تمام همت و توان دانست و یادآور شد: مردم بزرگ 
ایران اسلامی در طول 41 سال اخیر به عینه ثابت کرده اند که قدردان خادمان واقعی خود در 
عرصه های مختلف مدیریتی بوده اند. امیرحاتمی به حضور گسترده و میلیونی آحاد ملت بزرگ 
ایران در تشییع و بدرقه شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی اشاره کرد و افزود: مردم ایران با این 
حضور معنادار و پر شور خود، پاسخ کوبنده ای به این رفتار جنون آمیز و جنایتکارانه آمریکایی 
ها دادند و به شیطان بزرگ فهماندند که ملت ایران اسلامی نسبت به سیاست های استکباری 
و تجاوزکارانه دولت آمریکا شدیدا نفرت داشته و به خوبی قدردان سربازان مدافع امنیت ملی 
خود هستند. ی با غیرقابل مقایسه دانستن توانمندی های دفاعی جمهوری اسلامی ایران 
در حوزه تجهیزات و نیروهای انسانی در قبل و بعد از پیروزی انقلاب خاطرنشان کرد: پیش 
از انقلاب شکوهمند اسلامی ایران به رهبری امام خمینی )ره( در مجموع 31 سبد محصول 
نظامی درکشور تولید می شد که آن هم با خطوط تولید وارداتی توسط کشور های خارجی 
به ثمر می نشست اما امروز به برکت دستاوردهای انقلاب اسلامی ۹۰درصد نیازمندی های 
نیروهای مسلح در قالب 77۰ محصول در داخل کشور و توسط متخصصین و دانشمندان 

صنعت دفاعی تولید و در اختیار نیروهای مسلح قرار می گیرد.
امیر حاتمی با اشاره به موشک باران پایگاه نظامی آمریکایی ها در عین الاسد وشکستن 
هیبت و غرور آمریکایی ها در سطح جهان توسط رزمندگان سپاه پاسداران با موشک های 
ساخت متخصصین صنعت دفاعی افزود: با این سیلی سخت، توان موشکی و اراده قاطع 

فرماندهی را در پاسخ سریع و مقتدرانه به آمریکایی ها به اثبات رساندیم.
 

مهدی چمران:

ارائهلیستانتخاباتیهنرنیست
عضو شورای ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی با اشاره به پراکندگی لیست ها در اردوگاه 

اصولگرایان گفت: لیست دادن هنر نیست و نباید متفرق باشیم. 
»مهدی چمران« روز سه شنبه در مرکز همایش های تهران گفت:لیست دادن هنر نیست 
و نباید مقابل دنیای استکبار متفرق باشیم. عضو شورای ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی 
وجود لیست های متعدد را عامل پایین آمدن آرای منتخبان مجلس شورای اسلامی دانست و 
افزود: فرصت را از دست ندهیم و در انتخابات فرد اصلح را انتخاب کنیم تا به حسرت از دست 
دادن انتخابات تا چهار سال آینده مبتلا نشویم. رییس پیشین شورای عالی استان ها لازمه 
قوی شدن کشور  را داشتن مجلس قوی دانست و تاکید کرد: نمایندگان قوی دارای برنامه 
می توانند مجلس قوی را تشکیل دهند. چمران خاطرنشان کرد: برنامه های نامزدهای شورای 
ائتلاف نیروهای انقلاب آماده است که در صورت راهیابی به مجلس، حتی اگر دولت آنها را 
ارائه نکند به شکل طرح ارائه خواهند شد. وی با بیان اینکه تک رای دادن به جایی نخواهد 
رسید، گفت: در تهران، لیستی رای داده می شود و باید برای مردم این موضوع تبیین شده 
و تلاش شود به افراد فهرست رای داده شود تا افراد صاحب صلاحیت با رای بالا وارد مجلس 
شوند. رییس اسبق شورای شهر تهران تصریح کرد: شورای ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی 
تلاش کرده بهترین نامزدها را به مردم معرفی کند تا با مجلس قوی از کم کاری عبور کنیم و 
مشکلات اقتصادی کشور را حل کنیم. چمران، شعار شورای ائتلاف نیروهای انقلاب مبنی 
بر »ایران سربلند« و حل مشکلات اقتصادی را نتیجه نظرسنجی ها عنوان و تصریح کرد: باید 
افراد شجاع، کارآمد و متدین و افرادی که بتوانند مشکلات اقتصادی مردم را حل کنند، وارد 

مجلس شوند.
 

محسن هاشمی:

افراطیهاوتفریطیهابهدنبالکاهش
مشارکتهستند

رییس شورای اسلامی شهر تهران تصریح کرد: خواست مشترک افراطیون و تفریطیون، 
عدم حضور اکثریت جامعه که طرفدار میانه روی و اعتدال هستند، در انتخابات است تا هم 
برگزیدگان از جنس افراطیون باشند و هم با کاهش مشارکت، تفریطیون و جریان برانداز، سوژه 
ای برای تضعیف مشروعیت و مقبولیت جمهوری اسلامی پیدا کنند.  محسن هاشمی در 
دیدار با اعضای شورایاری منطقه 13 با اشاره به فرارسیدن ایام برگزاری انتخابات یازدهمین 
دوره مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: وظیفه فعالان سیاسی میانه رو، تشویق مردم به حضور 
در صندوق های رای است تا میانه روی و اصلاح طلبی کارکرد خود را از دست ندهد. رئیس 
شورای شهر تهران گفت: نهادشورایاری قاعده هرم مردمسالاری دینی در جامعه محسوب می 
شود و مجلس شورای اسلامی به تعبیر امام در راس امور است. وی با بیان اینکه شرایط خاص 
کشور و حوادث تلخ آبان ماه و دی ماه، موجب شده فضای سردی بر انتخابات حاکم شود و 
سختگیری در تایید صلاحیت کاندیداها نیز بر این سردی و رکود افزوده است، یادآور شد: اما 
باید توجه داشته باشیم ناامیدی در نظام مردمسالار و قهر با صندوق های رای، همیشه نتیجه 
عکس داده و بر فاصله وضع موجود و شرایط مطلوب افزوده است. محسن هاشمی افزود: 
خواست مشترک افراطیون و تفریطیون، عدم حضور اکثریت جامعه که طرفدار میانه روی، 
عملگرایی و اعتدال هستند، در انتخابات است تا هم برگزیدگان از جنس افراطیون باشند و 
هم با کاهش مشارکت، تفریطیون وجریان برانداز، سوژه ای برای تضعیف مشروعیت ومقبولیت 
جمهوری اسلامی پیدا کنند. وی تاکید کرد: وظیفه فعالان سیاسی میانه رو، تشویق مردم به 

حضور در صندوق های رای است تا میانه روی و اصلاح طلبی کارکرد خود را ازدست ندهد.
 

عارف:

فراکسیونامید۱0۲عضورسمیدارد
اعضای  تعداد  خبری  نشست  یک  در  اسلامی  شورای  مجلس  امید  فراکسیون  رئیس 

فراکسیون امید مجلس دهم را 1۰2 نفر اعلام کرد. 
محمدرضا عارف در نشست خبری خود به همراه اعضای ستاد ائتلاف برای ایران با تشریح 
عملکرد فراکسیون امید گفت: فراکسیون امید 1۰2 عضو رسمی دارد و تعدادی دیگر از 
نمایندگان هم در مسائل تخصصی ما را همراهی می کردند. وی با تشویق مردم در مشارکت در 
انتخابات پیش رو افزود: ان شاءالله مردم با مشارکت جدی در انتخابات روندی که در چهار دهه 
گذشته در رابطه با مردم سالاری طی شده را تقویت کنند. رئیس شورای عالی سیاست گذاری 
اصلاح طلبان راهبرد جریان اصلاحات در دهه ۹۰ را اجماع سازی و وحدت درون جبهه 
اصلاحات و حضور حداکثر در رویدادهای مهم مثل انتخابات عنوان و خاطر نشان کرد: من از 
مردم تهران خاضعانه سپاسگزاری می کنم که در انتخابات گذشته بیش از آنچه لیاقت داشتیم 
ما را در مجلس و شورای شهر حمایت کردند و امیدواریم این نگاه را بار دیگر در جمعه آینده 
ببینیم. عارف درباره ارائه لیستی از سوی علی مطهری نیز گفت: آقای مطهری به عنوان 
فرد لیست داده و ادعا نمی کند اصلاح طلب است که بخواهیم بگوییم با ارائه لیست ایشان 

انشقاقی بین اصلاح طلبان ایجاد شده است.

رهبر انقلاب اسلامی تاکید کردند: انتخابات یک جهاد عمومی، مایه  تقویت کشور و 
آبروی نظام اسلامی است. 

العظمی  الله  آیت  آثار حضرت  پایگاه اطلاع رسانی دفتر حفظ و نشر  به گزارش 
خامنه ای، رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح دیروز )سه شنبه( در دیدار هزاران نفر از 
مردم آذربایجان شرقی، حضور در انتخابات مجلس را وظیفه شرعی، ملی، انقلابی و 
حق مدنی آحاد مردم برشمردند و با اشاره به دو رکن مهم »حضور پرشور« و »انتخاب 
خوب« گفتند: انتخابات یک جهاد عمومی و نعمت و امتحان الهی است که اگر با 
حضور حداکثری مردم همراه شود، مایه آبروی نظام اسلامی و تقویت کشور و مصونیت 

بخش در برابر توطئه ها و زمینه ساز ایران قوی خواهد بود.
گسترده  و  عمیق  مشکلات  به  اشاره  با  همچنین  ای  خامنه  الله  آیت  حضرت 
اجتماعی و اقتصادی جامعه امریکا برخلاف ظاهر بزک کرده آن، افزودند: امریکا در 
حال حرکت به سمت فروپاشی از درون است و شکوه و جلال ظاهری آن مانع از غرق 
شدنش نخواهد شد. رهبر انقلاب در این دیدار که به مناسبت چهل و دومین سالروز 
قیام تاریخی مردم تبریز در 2۹ بهمن سال 1356 برگزار شد، مهمترین ویژگی مردم 
آذربایجان را تبلور عزت ملی، دینی و انقلابی و حضور در صحنه به وقت نیاز و دفاع از 
کشور و انقلاب و هویت دینی برشمردند و گفتند: حضور بهنگام مردم تبریز در چهلم 
قیام 1۹ دی مردم قم مایه برکت خداوند متعال شد و این حرکت به صورت سلسله وار تا 
آغاز حرکت عمومی ملت و سقوط رژیم طاغوت و استقرار حکومت اسلامی ادامه یافت.
ایشان انتخابات بسیار مهم روز جمعه دوم اسفند را از مصادیق میدان های نیاز به 
حضور بهنگام دانستند و افزودند: انتخابات جهاد عمومی، مایه تقویت کشور و آبروی 
نظام اسلامی است و حضور گسترده و پر شور مردم در پای صندوق های رأی، به توفیق 

الهی مایه برکت و تأثیرات تحول آفرین در کشور خواهد شد.
رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به تبلیغات و تلاشهای گسترده امریکایی ها برای 
اسلامی  نظام  از  جوانان  و  مردم  کردن  جدا  و  ایران  عمومی  افکار  بر  تأثیرگذاری 
خاطرنشان کردند: با وجود همه این تلاشها، آنها به نتیجه نرسیده اند که نمونه بارز آن، 
تشییع شهید سلیمانی و راهپیمایی 22 بهمن بود و انتخابات مجلس شورای اسلامی 

نیز بار دیگر نشان خواهد داد مردم در کنار نظام اسلامی و پشتیبان آن هستند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه چشم دوستان و دشمنان به انتخابات 
روز جمعه است، افزودند: دشمنان می خواهند ببینند نتیجه فشار حداکثری آمریکا و 
بدعهدی های اروپایی ها و مشکلات اقتصادی که در کشور وجود دارد، چه بوده است و 

دوستان هم با نگرانی منتظر نحوه حضور مردم در انتخابات هستند.
ایشان گفتند: البته من همواره به دوستان نظام اسلامی گفته ام، از ملت ایران نگران 

نباشید زیرا این ملت کاربلد است و می داند که چه بکند.
تنها راه مأیوس شدن دشمنان، قوی شدن ایران است 

رهبر انقلاب اسلامی، انتخابات را خنثی کننده بسیاری از نیت های شوم امریکایی ها 
و صهیونیستها و بدلِ فنِ مکر و کَید آنها دانستند و خاطرنشان کردند: تنها راه مأیوس 
شدن دشمنان، قوی شدن ایران است و یکی از مصادیق ایرانِ قوی، مجلسِ قوی 
است، مجلسی که بتواند با تصویب قوانین لازم و با هدایت دولتها به مسیر مطلوب، 
کشور را مصونیت ببخشد. حضرت آیت الله خامنه ای یک رکن قوی بودن مجلس 
را حضور هرچه بیشتر مردم در پای صندوق های رأی برشمردند و افزودند: تأثیرات 
مجلس فقط محدود به چهار سال نیست بلکه مجلس قوی و یا مجلس ضعیف و خود 

باخته با تصمیمات خود می توانند تأثیرات بلندمدتی بر کشور بگذارند.
ایشان افزودند: انتخابات و رأی دادن، وظیفه شرعی، ملی و انقلابی، جشن ملی و 

احقاق حق آحاد مردم برای دخالت در سرنوشت کشورشان است.
رهبر انقلاب اسلامی، رکنِ دوم یک مجلس قوی را کیفیت انتخاب دانستند و در 
تبیین ویژگی های نمایندگان شایسته ملت بزرگ ایران تأکید کردند: باید برای مجلس 
شورای اسلامی، افراد »با ایمان«، »شجاع«، »کارآمد«، »وظیفه شناس«، »پرانگیزه«، 
»وفادار به اسلام، مردم، انقلاب و کشور«، »سرسخت در مقابل دشمنان« و »دل نبسته 

به دنیا و مطامع مالی« برگزیده شوند.
جوان گرایی یک ضرورت قطعی برای کشور است 

حضرت آیت الله خامنه ای خاطرنشان کردند: مردم باید در انتخاب نمایندگان بسیار 
مراقبت کنند زیرا ما در همین دوره انقلاب، نمایندگانی در مجلس داشتیم که اکنون 

نوکر و کُلفَت امریکا و دشمنان ایران هستند.
ایشان همچنین درباره حضور جوانان و افراد با تجربه در مجلس گفتند: مجلس باید 
یک ترکیب متناسبی از جوانان و افراد مجرب، دانا و راه بلد باشد. جوان گرایی یک 
ضرورت قطعی برای کشور است و کُنشگر اصلی و پیشران حرکت رو به جلو جوانان 

هستند اما تکیه بر جوانان به معنای چشم پوشی از افراد با تجربه نیست.
نباید انتخابات میان دوره ای مجلس خبرگان در برخی شهرها

 به حاشیه برود 
رهبر انقلاب اسلامی، سابقه دلبستگی به دشمنان و انفعال در برابر آنها را یک نکته 
منفی برشمردند و تأکید کردند: ملت ایران دارای روحیه اعتماد به نفس ملی است و 
بسیاری از اندیشمندان و سیاسیون جهان نیز ملت ایران را رشید و بزرگ و نیرومند و 
نترس توصیف می کنند، بنابراین کسی که قدرت ایستادگی و اعتماد به نفس، در برابر 

دشمنان را ندارد، برای نمایندگی ملت ایران مناسب نیست.
حضرت آیت الله خامنه ای همچنین اهمیت بالای انتخابات میان دوره ای مجلس 
خبرگان را یادآور شدند و افزودند: وظیفه مجلس خبرگان بسیار مهم است و نباید 

انتخابات میان دوره ای مجلس خبرگان در برخی شهرها به حاشیه برود.
ایشان تأکید کردند: همه کسانی که دوستدار اسلام، انقلاب، نظام اسلامی و ایران 

هستند باید در انتخابات شرکت کنند و انتخاب خوب و درست انجام دهند.
رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به گزارشی مبنی بر پرداخت مبالغ زیادی دلار نفتی از 
جانب یکی از کشورهای عَنود منطقه به یکی از رسانه های انگلیسی فارسی زبان برای 
منصرف کردن مردم ایران از گرایش به افراد انقلابی در انتخابات، افزودند: این گزارش 

نشان می دهد کیفیت و چگونگی انتخاب تا چه حد مهم است.
ایشان انتخابات را میدان امتحان الهی دانستند و ابراز امیدواری کردند ملت ایران 
در این امتحان، سربلند بیرون بیاید. حضرت آیت الله خامنه ای در بخش دیگری از 
سخنانشان درباره یاوه گویی های اخیر مقام های آمریکایی درباره ایران و انتخابات، 
گفتند: بخشی از اظهارات این احمق های درجه یک برای تأثیرگذاری در انتخابات و با 
هدف مأیوس کردن مردم از صندوق رأی است اما بخش دیگری از آن، ناشی از انفعال 
است. رهبر انقلاب اسلامی انفعال آمریکایی ها را نتیجه اثرات معکوس ترور سردار 
سلیمانی دانستند و خاطرنشان کردند: در این قضیه رئیس جمهور آمریکا و اطرافیان 
او منفعل و متوجه شدند کارشان حساب نشده بود چرا که هم در داخل آمریکا و هم در 

دنیا به شدت به آنها حمله شد.
ایشان افزودند: آمریکا می خواست با ترور سردار عزیز ما که تأثیرات عمیقی در منطقه 
داشت، بر منطقه مسلط شود اما ماجرا بر عکس شد و راهپیمایی بزرگ ضدآمریکایی 
در بغداد، مسائل سوریه  و حلب و قضایای دیگر منطقه، درست نقطه مقابل خواست 

آنها را رقم زد، بنابراین یک هدف از یاوه گویی ها اخیر آنها، جبران این انفعال است.

شهید سلیمانی حقیقتاً بسیار خوب، مفید و تحسین برانگیز بود 
حضرت آیت الله خامنه ای شهادت سردار سلیمانی را یک فقدان تلخ خواندند و 
گفتند: شهید سلیمانی حقیقتاً بسیار خوب، مفید و تحسین برانگیز بود اما در این 
حادثه غلبه با لطف الهی بود زیرا آن بزرگوار به هر دو حُسن »پیروزی« و »شهادت« 
دست یافت، چرا که در این سالها در منطقه، پیروزِ میدان سلیمانی بود و مغلوب میدان، 

آمریکا و عوامل آن، و در نهایت به فوز شهادت هم رسید.
رهبر انقلاب اسلامی، اجتماعات بی نظیر و دهها میلیونی مردم در تشییع شهید 
سلیمانی را از برکات الهی و نشان دهنده عظمت، اتحاد، حضور، قدرشناسی و بصیرت 
ملت ایران دانستند و با اشاره به همدردی بسیاری از ملتها با مردم ایران در این قضیه 
افزودند: در یکی از کشورها هزار مجلس به یاد شهید سلیمانی برگزار شد که این 
واقعیت های شوق انگیز نشانه عمق راهبردی نظام اسلامی است، بنابراین باطن این 

قضیه برخلاف ظاهر بسیار تلخ آن، برای جبهه حق سراسر پیروزی است.
ایشان با یادآوری تعبیر امام بزرگوار از درگذشت فرزند فاضل و برجسته خود مرحوم 
حاج آقا مصطفی به »الطاف خفیه الهی« خاطرنشان کردند: آن زمان کسی متوجه 
مفهوم تعبیر امام نشد اما پس از حرکت مردم ایران و عکس العمل دربار و حوادث قم 
و تبریز و آغاز حرکت عمومی ملت که به سقوط حکومت طاغوت منجر شد، مفهوم آن 
مشخص شد، همچنانکه در حادثه تلخ شهادت سردار سلیمانی نیز دشمن تصور کرد 

ضربه ای زده است اما باطن قضیه، پیروزی و شکست دشمن خبیث است.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه دشمن نه فقط در این ماجرا بلکه در یک 
نبرد 4۰ ساله دائماً از ملت ایران ضربه و شکست خورده است، افزودند: آمریکایی ها در 
این 4۰ سال همه سلاح های سیاسی، نظامی، امنیتی، اقتصادی، فرهنگی، رسانه ای 
و هر اقدام ممکن را برای ساقط کردن نظام اسلامی به کار گرفتند اما نظام اسلامی نه 

تنها ساقط نشد بلکه هزار برابر قوی تر و در مقابل، آمریکا ضعیف تر از قبل شده است.
رهبر انقلاب اسلامی در تبیین ضعف روزافزون امریکا، ظاهر فعلی آن را بزک کرده 
خواندند و افزودند: امروز آمریکا با 22 هزار میلیارد دلار بدهی، مقروض ترین دولت های 

دنیا است و اختلاف طبقاتی در این کشور، وحشتناک و از همیشه بیشتر است.
آمریکا مثل کشتی تایتانیک غرق خواهد شد 

ایشان با اشاره به نمونه هایی از مشکلات عمیق آمریکا از زبان یکی از سناتورهای 
برجسته این کشور گفتند: این سیاستمدار آمریکایی می گوید در دولت ترامپ به ثروت 
پنج تن از ثروتمندترین های آمریکا بیش از صد میلیارد دلار اضافه شده و ثروت سه نفر 
از آنها به اندازه نیمی از جمعیت آمریکا است. 8۰درصد کارگران فقیرند و حقوقشان 
کفاف زندگی آنها را نمی دهد. از هر پنج آمریکایی تنها یک نفر توان خرید داروهای 
تجویز شده اش را دارد و فاصله ثروت سفیدپوستان و سیاه پوستان آمریکایی در 5۰ 
سال گذشته سه برابر شده است. رهبر انقلاب اسلامی در ادامه نقل قول از این مقام 
امریکایی افزودند: رئیس جمهور امریکا می گوید اوضاع در دوران وی بهتر شده، بله، اما 
نه برای مردم بلکه برای میلیاردرها و به قول یکی از رؤسای جمهور سابق آمریکا، »آمریکا 
حکومت یک طبقه خاص بدون خالت مردم و با رشوه خواری سیاسیِ نامحدود« است.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به آمارها و واقعیت های تکان دهنده از تبعیض، 
فاصله طبقاتی فقر و جنایت در آمریکا که مانند خوره به جان این کشور افتاده است، 
تأکید کردند: همچنان که شکوه و جلال کشتی معروف تایتانیک مانع از غرق شدن آن 
نشد، تلاش برای آرایش ظاهر آمریکا و شکوه و جلال آن نیز مانع از غرق شدنش نیست 
و آمریکا غرق خواهد شد. رهبر انقلاب اسلامی با تأکید بر اینکه جمهوری اسلامی 
با هیچ ملت و نژادی مخالف نیست بلکه با استکبار، ظلم و طغیان علیه ارزش های 
انسانی مخالف است، گفتند: امروز قله طغیان و استکبار، آمریکایی است که در دست 

ثروتمندان و کمپانی دارهای صهیونیست می چرخد و در دنیا نیز منفور است.
ایشان  افزودند: آمریکا در کشورهای اطراف ما دهها پایگاه نظامی دارد اما اگر روزی 
مسئله ای پیش بیاید، این پایگاه ها نه به درد آمریکا خواهد خورد و نه به درد آنها که 
پولشان را به آمریکا می دهند و چشم امید به آن دارند، چرا که استکبار آمریکایی در 
حال فرو ریختن است. حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر لزوم حفظ حرکت پر شتاب 
نظام اسلامی به سمت اهداف والا، وجود جوانان را برای ادامه این حرکت امیدبخش 
خواندند و خطاب به آنان گفتند: جوانان عزیز خود را از لحاظ علمی، عملی، تجربی 
و ایمانی آماده کنید چراکه فردای این کشور در دستان شماست و باید بتوانید این 

مملکت را به اوج برسانید که ان شاءالله این کار را خواهید کرد.
رهبر انقلاب اسلامی در بخش دیگری از سخنانشان با اشاره به نقش تأثیرگذار مردم 
آذربایجان و تبریز در حوادث تاریخی و بعد از پیروزی انقلاب اسلامی، گفتند: مردم 
آذربایجان همواره در مقاطع و حوادث مختلف جلودار بوده اند که نمونه های آن را می 
توان حرکت 2۹ بهمن سال 56، دوران دفاع مقدس، فتنه سال 88، اجتماع عظیم در 
تجلیل از سردار سلیمانی و در راهپیمایی امسال 22 بهمن دید که با وجود بارش شدید 

برف، مردم حضور پرشوری داشتند.
پیش از سخنان رهبر انقلاب اسلامی، حجت الاسلام والمسلمین آل هاشم نماینده 
ولی فقیه در استان آذربایجان شرقی و امام جمعه تبریز، لحظه شناسی و اقدام به 
هنگام در میادین دفاع از انقلاب را از خصوصیات برجسته مردم تبریز خواند و با بیان 
گزارشی از اقدامات انجام شده در زمینه استفاده از ظرفیت های جوانان در گام دوم 
انقلاب گفت: در مقابل جنگ شناختی دشمن که امید و باورهای جوانان را هدف 
گرفته است، معتقدیم مساجد به عنوان خاستگاه اصلی نیروهای انقلاب باید مرکز 

طراحی، اندیشه ورزی و فعالیت باشند.

رهبر انقلاب در دیدار با مردم آذربایجان شرقی:

مردم با حضور پر شور و انتخاب خوب، مجلس قوی بسازند 
انتخابات یک جهاد عمومی، مایه  تقویت کشور و آبروی نظام است 

 دبیر شورای نگهبان در پیامی به ناظران شورای نگهبان در 
سراسر کشور گفت: کلیه  ناظران به دور از نگاه های سیاسی 
و جناحی، باید مُرِّ قانون را اعمال کرده و از برداشت های 

سلیقه ای اجتناب کنند. 
برگزاری  آستانه  در  سه شنبه  روز  جنتی  احمد  آیت الله 
انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی و اولین 
در  رهبری  خبرگان  مجلس  دوره  پنجمین  میان دوره ای 
داشت:  اظهار  نگهبان  ناظران شورای  به  پیامی خطاب 
موضوع انتخابات در طول چهل و یک سال پس از پیروزی 
انقلاب اسلامی مسئله ای تعیین کننده و تجدید حیات 

دهنده برای مجموعه  حرکت کشورمان بوده است.
دبیر شورای نگهبان افزود: در این چهار دهه با هر بار 
حضور پرشور و وفادارانه  مردم در پای صندوق های رأی، 
یک قوت و روح جدیدی در کالبد کشور، ملت و انقلاب 
دمیده شده و مجموعه ای از مشکلات و در بعضی مواقع 

بحران هایی را از کشور دفع کرده است.
جنتی بیان کرد: دستگاه اجرایی کشور هرچند هم که 
انقلابی و کارآمد باشد، اما اگر قوانینی که در اختیارش 
قرار می گیرد، قوانین رسا، قوی، سالم و صحیحی نباشد، 
لاجرم مسبّب برخی انحرافات خواهد شد. صحت نظام 
جمهوری اسلامی ایران به حفظ وجهه اسلامی و رعایت 
قانون اساسی در آن است؛ و این مهم نیز با وجود نهاد پر 

اهمیتی، چون شورای نگهبان تأمین می شود.
جنتی تصریح کرد: در طول این سال ها، ملت بصیر ایران 
بارها عزم و اراده ی خود را در برابر چشم جهانیان به جلوه 
در آورده اند و با مشارکت گسترده و پرشور خود در انتخابات، 
نشانه هایی از استحکام پایه های مردم سالاری اسلامی و 
دلبستگی همگانی به این نظام و کشور را به رخ کشیده اند. 
هجوم مشتاقانه  مردم به مراکز رأی گیری در انتخابات های 
تشکیل  و  اسلامی،  شورای  مجلس  و  جمهوری  ریاست 

صف های طولانی برای رسیدن به صندوق های رأی در همه 
جای کشور و از همه ی قشرها اجتماعی، نشان از اهتمام 

مردم به تعیین سرنوشت خود و انتخاب مسیر آینده دارد.
وی تاکید کرد: دوم اسفندماه نیز اولین انتخابات پس از 
آغاز گام دوم انقلاب اسلامی برگزار می شود و مردم برای 
تشکیل یازدهمین دوره از مجلس شورای اسلامی به پای 

صندوق رأی می روند.
دبیر شورای نگهبان گفت: اعضای عزیز شبکه  بزرگ و 
سراسری نظارت بر انتخابات لازم است در گام دوم انقلاب، 
و  باشد  مؤثرتر  و  کارآمدتر  دقیق تر،  انتخابات،  بر  نظارت 
تکالیف قانونی شورای نگهبان در انتخابات با حساسیت 
متذکر  را  آن  محورهای  اهم  که  پذیرد  انجام  بیشتری 

می شوم.
انتخابات در ایران یک امر 
تشریفاتی و نمایشی نیست

اسلامی  جمهوری  نظام  در  انتخابات  افزود:  جنتی 
ایران یک امر تشریفاتی و نمایشی نیست و اراده این نظام 
که  مردم اند  این  است.  گرفته  شکل  مردم  حاکمیت  بر 
سرنوشت خود را تعیین می کنند و جریان امور را به مقصود 
خویش رهنمون می سازند. نقش مردم در اداره کشور امری 
مقدس و دستوری الهی و قانونی است و همه ناظران باید 
با اخلاص عمل و نیّت الهی از جمهوریت نظام و سلامت 
انتخابات پاسداری و مراقبت نمایند و امانت دار آرای مردم 

باشند.
وی بیان کرد:  برگزاری یک انتخابات سالم و پرشور بدون 
تعامل سازنده و همکاری با دستگاه های مسئول، امکانپذیر 
نخواهد بود و همه  ناظران شورای نگهبان باید با نظارت 
دقیق و بدون مداخله در روند برگزاری انتخابات، هیات های 
اجرایی را در برگزاری یک انتخابات سالم و قانونی یاری 

سازند.

یکایک آرایی که در صندوق رای ریخته می شود 
محترم و حق الناس است

نگهبان  نگهبان خاطرنشان کرد: شورای  دبیر شورای 
پیروزی  از  انتخابات،  در  بی طرف  و  ملی  داور  عنوان  به 
و شکست هیچ جناحی منتفع یا متضرر نمی شود و به 
آرایی  تعبیر امام راحل »میزان رأی ملت است«. یکایک 
که در صندوق ریخته می شود محترم و حق الناس است و 
تضییع آن ها از سوی هرکس، مستوجب عقوبت اخروی و 
الهی خواهد بود. کلیه  ناظران به دور از نگاه های سیاسی 
و جناحی، باید مُرِّ قانون را اعمال کرده و از برداشت های 
سلیقه ای اجتناب کنند. ادارات کل حقوقی و انتخاباتِ 
شورای نگهبان مکلفند کلیه  سئوالات و شبهاتِ نظارتیِ 
ناظران و هیات های نظارت در سراسر کشور را از دریچه  

قانون بررسی کنند و پاسخ مستدل ارائه کنند.
در برابر حقوق مردم و حقوق داوطلبان هیچ گونه 

مسامحه و کوتاهی نشود
جنتی یادآور شد: در برابر حقوق مردم و حقوق داوطلبان 
هیچ گونه مسامحه و کوتاهی نشود. کلیه  شکایات و اعتراضات 
داوطلبان با دقت شنیده و رسیدگی شده و کلیه مدارک و 
مستندات آن ها دیده و بررسی شود. قضاوت در این خصوص 
صرفاً بر مبنای قانون و عدالت صورت گیرد و پاسخگویی لازم 
در برابر اعتراضات و سئوالات آنان وجود داشته باشد. وی 
افزود: اینجانب امیدوارم ملت بزرگ ایران اسلامی با عزمی 
رقم  حماسه ای  نیز  انتخابات  این  در  بلند،  همتی  و  راسخ 
زنند و مکر و کید دشمنان این ملت را در نا امید کردن آنان 
از صندوق رأی و آینده روشن ایران باطل سازند. از خداوند 
متعال نیز دوام عزت و قدرت مقام معظم رهبری مدظله العالی 
و مزید توفیقات همه  خدمت گزاران صدیق نظام جمهوری 
اسلامی ایران به ویژه دست اندرکاران امر انتخابات و ناظران و 

امانت داران آرای مردم را مسئلت می کنم.

آیت الله جنتی: 

ناظرانبهدورازنگاههایسیاسیبهمرقانونعملکنند

جواد آرین منش*

مهدی تدینی*
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کاروتنوئیدها؛ازفوایدسلامتتاعوارضجانبی
به  ابتلا  خطر  کاهش  به  توانند  می  کاروتنوئیدها  که  اند  داده  نشان  مطالعات  برخی 
آترواسکلروز )شکل گیری پلاک در دیواره سرخرگ ها که موجب باریک شدن رگ های 
خونی می شود( کمک کنند.  کاروتنوئیدها رنگدانه هایی ارگانیک هستند که در گیاهان 
و برخی انواع خاص قارچ ها و جلبک ها وجود دارند. کاروتنوئیدها عامل رنگ زرد-نارنجی 
در چیزهایی مانند هویج، زرده تخم مرغ، ذرت، و نرگس زرد هستند. به نقل از "وری ول 
هلث، بیش از 75۰ کاروتنوئید طبیعی وجود دارند اما تنها حدود 4۰ مورد از آنها در رژیم 
غذایی عادی انسان دیده می شوند. رایج ترین کاروتنوئیدهای غذایی شامل آلفا کاروتن، بتا 
کاروتن، بتا کریپتوزانتین، لوتئین، زیزانتین، و لیکوپن می شوند. آلفا کاروتن، بتا کاروتن و بتا 
کریپتوزانتین همگی می توانند در بدن به ویتامین A تبدیل شوند و به عنوان کاروتنوئیدهای 
پروویتامین A شناخته می شوند. کاروتنوئیدهای دیگر که به آنها اشاره شد نمی توانند به این 
ویتامین تبدیل شوند. در عوض، آنها به نام کاروتنوئیدهای غیر پروویتامین A شناخته می 

شوند. برای بیشتر افراد، بتا کاروتن منبع اصلی ویتامین A است.
فواید سلامت 

بیشتر فواید کاروتنوئیدها از خواص آنتی اکسیدانی آنها سرچشمه می گیرد.
فواید بینایی 

مکمل های کاروتنوئید می توانند به کاهش خطر ابتلا به انحطاط ماکولای مرتبط با افزایش 
سن کمک کنند. به گفته موسسه ملی سلامت آمریکا، مصرف مکمل های کاروتنوئید با 
خواص آنتی اکسیدانی مانند بتا کاروتن، لوتئین، و زیزانتین ممکن است برای درمان و 

پیشگیری از انحطاط ماکولای مرتبط با افزایش سن مفید باشد.
افزون بر این، مکمل های لوتئین و زیزانتین گاهی اوقات برای کاهش خطر ابتلا به بیماری 

های چشم و بهبود عملکرد چشم تجویز می شوند.
فواید قلبی عروقی 

به  ابتلا  خطر  کاهش  به  توانند  می  کاروتنوئیدها  که  اند  داده  نشان  مطالعات  برخی 
آترواسکلروز )شکل گیری پلاک در دیواره سرخرگ ها که موجب باریک شدن رگ های 
خونی می شود( کمک کنند. پرفشاری خون، عدم تحمل گلوکز، و چاقی شکم از عوامل 
خطر برای آترواسکلروز یا تصلب شرایین هستند و مطالعات نشان داده اند کاروتنوئیدها به 
کاهش این عوامل خطر کمک می کنند. همچنین، کاروتنوئیدها ممکن است به بهبود 
آترواسکلروز اولیه که هنوز به بیماری قلبی عروقی کامل تبدیل نشده است، کمک کند. با این 
وجود، به نظر می رسد این فواید قلبی عروقی تنها در صورت مصرف بلند مدت کاروتنوئیدها 

)یک مطالعه بازه زمانی ۹ تا 2۰ سال را پیشنهاد داده بود( حاصل می شوند.
محافظت در برابر پیری پوست 

که  اند  داده  نشان  مطالعات  دارد.  پوست  پیری  در  را  تاثیر  بیشترین  فرابنفش  پرتو 
کاروتنوئیدها پس از مصرف در پوست ذخیره می شوند و به عنوان یک خط دفاعی در برابر 
آسیب پوست ناشی از پرتو فرابنفش عمل می کنند. به طور خاص، لیکوپن و بتا کاروتن می 

توانند این محافظت پوستی را ارائه کنند.
مکمل های لیکوپن و بتا کاروتن در پیشگیری از قرمزی پوست ناشی از مواجهه با پرتو 
 E فرابنفش نیز موثر عمل می کنند. این اثر زمانی که مکمل لیکوپن یا بتا کاروتن با ویتامین

ترکیب می شود هرچه بیشتر خود را نشان می دهد.
محافظت در برابر سرطان پوست 

مطالعات بسیاری نشان داده اند که کاروتنوئیدها به محافظت در برابر ابتلا به سرطان 
پوست کمک می کنند. یکی از راه های انجام این کار، ترویج تمایز سلولی و مهار چرخه 
سلولی است. روش دیگر محافظت در برابر سرطان پوست تنظیم آپوپتوز )مرگ سلولی برنامه 

ریزی شده( است. کاروتنوئیدها قادر به القای مرگ سلولی در سلول های ملانوما هستند.
فواید سلامت بالقوه 

افزون بر فواید سلامت شناخته شده کاروتنوئیدها، این مواد مغذی برخی فواید سلامت 
بالقوه را نیز ارائه می کنند. سلامت استخوان: یک مطالعه نشان داد که کاروتنوئیدها، به 
ویژه لیکوپن، دارای اثری مثبت بر سلامت استخوان هستند. مطالعه ای دیگر نیز نشان داد 
که مصرف بتا کاروتن و بتا کریپتوزانتین می تواند خطر ابتلا به استئوپنیا )شرایطی که در 
آن استخوان ها ضعیف تر از حد عادی هستند( را کاهش دهد. کاهش سرعت زوال روانی: 
منتشر   Journal of American Medical Association نشریه  در  که  پزشکی  ای  مقاله 
شد، نشان داد که مصرف مکمل بتا کاروتن در بلند مدت ممکن است فواید شناختی را 
ارائه کند. تقویت ایمنی: تصور بر این است که کاروتنوئیدها ایمنی بدن را تقویت می کنند، 
به ویژه کاروتنوئیدهای پروویتامین A زیرا ویتامین A به خودی خود برای عملکرد خوب 
سیستم ایمنی بدن ضروری است. سرطان ریه: برخی مطالعات نشان داده اند که مصرف 
کاروتنوئیدها با کاهش خطر ابتلا به سرطان ریه در افراد غیر سیگاری مرتبط بوده است. با این 
وجود، آزمایش های بالینی نشان نداده اند که مکمل های کاروتن می توانند به پیشگیری 
از سرطان ریه کمک کنند. کاهش خطر سرطان پستان و سرطان پروستات: در شرایطی که 
همچنان بررسی ها ادامه دارند، مطالعات بسیاری نشان داده اند که کاروتنوئیدها، به ویژه 
لیکوپن، دارای آثار ضد سرطان بر سرطان های وابسته به هورمون جنسی، مانند سرطان 

پستان و سرطان پروستات هستند.
دوز مصرفی و آماده سازی 

به جز درمان کمبود ویتامین A، مصرف مکمل های بتا کاروتن توصیه نمی شود. با این 
وجود، دستورالعمل دوز ایمن برای مصرف که می توانید مد نظر قرار دهید شامل موارد 
زیر می شود: - برای نوجوانان و بزرگسالان، 6 تا 15 میلی گرم مکمل بتا کاروتن )1۰,۰۰۰ 
تا 25,۰۰۰ واحد ویتامین A( در روز - برای کودکان، 3 تا 6 میلی گرم مکمل بتا کاروتن 
)5,۰۰۰ تا 1۰,۰۰۰ واحد ویتامین A( در روز اگرچه کمبود ویتامین A در کشورهای توسعه 

یافته نادر است اما در کشورهای در حال توسعه، به ویژه در کودکان بسیار شایع است.
منابع غذایی 

از مواد غذایی حاوی کاروتنوئیدها می توان به موارد زیر اشاره کرد: - هویج - انبه - گوجه 
فرنگی - آلو - سیب زمینی شیرین - کیل - اسفناج - طالبی - کدو زمستانی - زردآلو - 

نارنگی - برگ شلغم - فلفل های قرمز - ذرت زرد - پلانتین
عوارض جانبی احتمالی 

افزایش خطر سرطان ریه 
مطالعات بسیاری نشان داده اند که مصرف زیاد کاروتنوئیدها )بتا کاروتن(، چه از طریق 
غذا یا یک مکمل، خطر سرطان ریه در افراد سیگاری و آنهایی که سیگار را ترک کرده اند، 

افزایش می دهد.
کاروتنمیا 

این شرایطی است که در آن پوست به واسطه مقدار بالای بتا کاروتن در بدن زرد رنگ می 
شود. کاروتنمیا برگشت پذیر است و در شرایطی که معمولا به واسطه دریافت بیش از حد از 

طریق غذا رخ می دهد، مصرف بیش از حد مکمل ها نیز می تواند موجب آن شود.
رتینوپاتی کانتازانتین 

این شرایط به واسطه بروز رگه های زرد-طلایی در چشم شناخته می شود و گاهی اوقات 
موجب نقایص میدان دید و بروز مشکل در شفافیت دید می شود. مصرف بیش از حد یک 
کاروتنوئید به نام کانتازانتین موجب این شرایط می شود. رتینوپاتی کانتازانتین نیز برگشت 
پذیر است و شرایط چشم و قدرت بینایی پس از توقف مصرف کانتازانتین به حالت عادی 

باز می گردد.
لیکوپنودرمیا 

مصرف بیش از حد لیکوپن می تواند موجب تغییر رنگ موقت پوست به نارنجی پررنگ 
شود که این شرایط به نام لیکوپنودرمیا شناخته می شود.

واکنش آلرژیک 
همانند بسیاری مواد دیگر، این امکان وجود دارد که یک واکنش آلرژیک به مکمل های 
کاروتنوئید داشته باشید. اگر نسبت به بروز این شرایط مشکوک هستید باید بلافاصله به 
پزشک مراجعه کنید. خارش، تورم، و راش های پوستی از نشانه های معمول یک واکنش 

آلرژیک هستند.
اگر در حال حاضر دارو مصرف می کنید، پیش از آغاز مصرف هر نوع مکمل کاروتنوئیدی 
با پزشک خود مشورت کنید. به طور خاص، مکمل های بتا کاروتن ممکن است واکنش های 

منفی با داروهای کاهنده کلسترول داشته باشد.

سلامت 

نفخ یکی از شایع ترین علائم گوارشی است و تقریباً همه می دانند که به وجود آمدن 
آن بعد از پرخوری، امری رایج است؛ اما اگر به طور مداوم نفخ می کنید، یا بعد از هر 
وعده غذایی دچار احساس پُری بیش از اندازه ای می شوید، ممکن است پای مسائل 

دیگری، علاوه بر صرف غذای زیاد، در میان باشد.
گاهی اوقات روشی که غذا می خورید و یا چیزی که می خورید ممکن است مقصر 
باشد و گاهی دیگر، یک بیماری یا شرایط پزشکی ممکن است موجب ایجاد این علائم 

در شما شده باشد.
در ادامه اطلاعات بیشتری در مورد عوامل ایجاد احساس پُری یا نفخ بعد از صرف 
غذا، غذاهایی که مقصر هستند و این که چه موقع باید به پزشک مراجعه کرد، 

آورده ایم. با ما همراه باشید...
1. شما خیلی سریع و یا خیلی زیاد غذا می خورید

" ملیسا هوپر" متخصص تغذیه می گوید: "دلایل زیادی وجود دارد که چرا مردم پس 
از صرف غذا دچار نفخ می شوند."

او می گوید: "ممکن است دانستن این موضوع شما را متعجب کند که فقط غذایی 
که می خورید مسبب این امر نیست بلکه نحوه غذا خوردن هم تأثیرگذار است."

طبق گفته هوپر، سه روش رایج در غذا خوردن وجود دارد که می تواند موجب به 
وجود آمدن نفخ ناراحت کننده ای در افراد شود:

- خیلی سریع غذا می خورید. اگر شما هم از آن دسته افرادی هستید که خیلی 
سریع غذا و یا میان وعده هایتان را می خورید، ممکن است دچار نفخ شوید؛ زیرا معده 

شما سعی می کند این گونه با هجوم ناگهانی غذا یا نوشیدنی ها روبرو شود.
حتماً غذایتان را خوب بجوید. ترکیب بزاق با ذرات ریز غذا باعث هضم راحت تر آن و 

در نتیجه نفخ و احساس بادکردگی کمتر می شود
- زیاد غذا می خورید. خیلی سریع غذا خوردن، شما را از طریق دیگری هم در معرض 
خطر نفخ قرار می دهد؛ بدین ترتیب که شما زمان کافی برای دریافت پیام "سیری" را به 
بدنتان نمی دهید و در نتیجه دچار پرخوری می شوید. هوپر می گوید: "2۰ دقیقه طول 
می کشد تا معده ی شما به مغزتان بگوید که به اندازه کافی غذا خورده اید." بنابراین اگر 
شما خیلی سریع غذا بخورید، احتمال پرخوری بالاتر می رود، زیرا مغزتان هنوز این 

پیام را دریافت نکرده که معده ی شما پر است.
- هوای اضافی می بلعید. مصرف نوشیدنی ها با نی و یا خیلی سریع غذا خوردن 
باعث می شوند به راحتی مقدار زیادی هوا را هم با آن ها وارد معده تان کنید، که 
این خود می تواند باعث نفخ شود. هوپر پیشنهاد می کند: "حتماً غذایتان را خوب 
بجوید. ترکیب بزاق با ذرات ریز غذا باعث هضم راحت تر آن و در نتیجه نفخ و احساس 

بادکردگی کمتر می شود."
۲. غذاهایی می خورید که تولید گاز می کنند

همان طور که می توانید حدس بزنید، این فقط نحوه غذا خوردن شما نیست که بر 
احساس پُری شما بعد از صرف غذا تأثیر می گذارد، بلکه آنچه می خورید نیز مهم و 
تأثیرگذار است. غذاهای رایجی که می توانند باعث نفخ شوند، عبارت اند از: برخی 
سبزیجات، شیرین کننده های مصنوعی، مواد غذایی حاوی فروکتان )نوع خاصی از 

قند که هضم سختی دارد( و ... .
سبزیجات چلیپایی: هوپر می گوید: "همه ما در مورد نفاخ بودن لوبیا اطلاعات 
کافی داریم؛ اما شاید لازم باشد بدانیم که در این مورد سبزیجات چلیپایی از جمله 

کلم بروکلی، گل کلم، کلم برگ، جوانه بروکسل، کلم کیل و بوک چوی نیز دست کمی 
از لوبیاها ندارند!".

شیرین کننده های مصنوعی: هوپر در این باره می گوید: "این چیزی است که اکثر 
مردم نمی دانند - شیرین کننده های مصنوعی مانند آسپارتام در سیستم گوارش بدون 
تغییر باقی می مانند؛ در نتیجه مانند دیگر مواد غذایی تجزیه نمی شوند. این مسئله 
وقتی باعث مشکل می شود که باکتری های روده شما از آن ها تغذیه می کنند. این 
واقعیت که باکتری های روده شما نمی توانند آن ها را هضم و یا تجزیه کنند باعث ایجاد 

گاز و نفخ می شود.
 غذاهای حاوی فروکتوز بالا: فروکتوز، یک قند طبیعی است که به بسیاری از 
غذاهای فرآوری شده اضافه می شود و هضم آن برای بسیاری از افراد دشوار است. 
آنچه عجیب به نظر می رسد این است که با وجود این که امروزه مصرف فروکتوز در 
رژیم های غذایی ما بیشتر شده است، افراد بیشتری از ناتوانی در هضم درست قند رنج 
می برند. در گزارشی در این مورد آمده است بسیاری از افرادی که فکر می کنند سندرم 
روده تحریک پذیر )IBS( دارند، در واقع سوء جذب و عدم تحمل فروکتوز دارند، زیرا 
انسان توانایی محدودی در جذب فروکتوز دارد. بنابراین بشقابتان را با غذاهای سالم و 
سرشار از مواد مغذی پُر کنید و حواستان به غذاهای فراوری شده حاوی شربت ذرت 
با فروکتوز بالا و غذاهایی که گندم جزء اصلی آن هاست باشد. از میان مواد غذایی 
طبیعی که فروکتوز بالایی دارند می توان به انگور، کلم بروکلی، مارچوبه، قارچ، پیاز، 

نخودفرنگی و فراورده های گوجه فرنگی اشاره کرد.
هوپر می افزاید: "سیر و پیاز هم یکی از مقصران ایجاد نفخ هستند زیرا هم حاوی 

فروکتان هستند و هم فیبر محلول که هر دو نفاخ می باشند.
از فودمپ ها )FODMAP( که مخفف  از حد بسیاری  فودمپ ها: خوردن بیش 
الیگوساکاریدها، دی ساکاریدها، مونوساکاریدهای قابل تخمیر و پلیول هاست، در 
افرادی که نسبت به این نوع کربوهیدرات ها حساس باشند می تواند موجب نفخ شود.

FODMAP شامل موارد زیر است:
. فروکتوز در میوه ها، عسل و شربت ذرت با فروکتوز بالا

. لاکتوز )در لبنیات(
. فروکتان ها )اینولین( در گندم، پیاز و سیر

. گالاکتان ها در لوبیاها، عدس ها و حبوبات )سویا(
. پلیول ها، که شیرین کننده های حاوی سوربیتول، مانیتول، زایلیتول و مالتیتول 

هستند
. میوه های هسته دار مانند آووکادو، زردآلو، گیلاس، شلیل، هلو و آلو

غذاهای پرچرب: غذاهای چرب وچیلی می توانند احساس پُری ناراحت کننده ای 
طول  پروتئین  یا  کربوهیدرات  از  بیش  چربی  واقع هضم  در  بیاورند.  وجود  به  را 
می کشد، بنابراین معده را به مدت طولانی تری پر نگه می دارد. شاید لازم باشد در 
هر وعده غذایی میزان چربی دریافتی تان را کاهش دهید تا احساس نفخ کمتری 

کنید.
گلوتن: هوپر در این باره می گوید: " ترکیبات حاوی کربوهیدرات های تخمیر شده 
و گلوتن مانند ماءالشعیر در افرادی که به این پروتئین حساسیت دارند می تواند باعث 
نفخ شود. علاوه بر این گندم، جو و چاودار نیز به دلیل داشتن گلوتن می توانند برای 

بعضی از افراد نیز مشکلاتی ایجاد کنند."

نوشابه های گازدار: نوشیدنی های گازدار مانند کولا و ... موجب تجمع بیشتر هوا در 
معده و در نتیجه نفخ و احساس بادکردگی یا حتی آروغ و گاز معده می شوند.

رژیم های غذایی حاوی فیبر و پروتئین بالا: مطالعه ای که اخیراً در یک کلینیک 
گوارشی در ژانویه ی 2۰2۰ انجام شد نشان داد پیروی از یک رژیم غذایی حاوی فیبر 
و پروتئین بالا ممکن است موجب نفخ بیشتری در مقایسه با پیروی از یک رژیم غذایی 
حاوی فیبر و کربوهیدرات بالا شود. هوپر می گوید: "تا انجام تحقیقات بیشتری در این 
زمینه، به نظر می رسد بهتر است برای ایجاد نفخ کمتر دریافت رژیم های غذایی حاوی 

پروتئین و فیبر محلول بالا تقسیم شود."
۳. شما یک مشکل گوارشی دارید

گاهی اوقات هم مهم نیست چه می خورید یا چگونه می خورید، وجود یک اختلال 
در دستگاه گوارش مانند عدم تحمل لاکتوز، IBS یا بیماری سلیاک ممکن است 

عامل ایجاد نفخ یا بدتر شدن آن باشد، مانند:
سندرم روده تحریک پذیر

طبق گزارش دانشکده ی گوارش آمریکا، IBS یک اختلال روده ای "بسیار شایع" 
است که 1۰ تا 15 درصد کل افراد آمریکا به آن مبتلا هستند.

 ،IBS به انجام شده نشان داده شد حدود ۹6 درصد مبتلایان  در گزارش های 
نفخ را به عنوان علامت اصلی خود گزارش داده اند. سایر علائم شایع عبارت اند از 

ناراحتی های شکمی تکرارشونده، درد همراه با یبوست، اسهال یا هر دو.
IBS در خانم ها شیوع بیشتری دارد و با این که آزمایش های دقیقی برای تشخیص 
آن و یا درمانش وجود ندارد؛ اما اغلب با مواردی مانند رژیم غذایی، پایین آمدن سطح 
استرس و تغییر برخی از شیوه های زندگی، قابل مدیریت است. به همین دلیل مهم 
است که با پزشکتان در مورد نفخ یا سایر مشکلات گوارشی که به آن دچار هستید، 

صحبت کنید.
بیماری سلیاک

انستیتوی ملی "دیابت، گوارش و بیماری های کلیوی"، نفخ یا احساس پُری در 
ناحیه ی شکمی را به عنوان اولین علامت بیماری سلیاک، یک اختلال گوارشی که 
توسط گلوتن )پروتئین موجود در گندم، جو و چاودار( ایجاد می شود و به روده کوچک 
به اسهال،  از دیگر علائم بیماری سلیاک می توان  آسیب می رساند، می شناسد. 

یبوست، گاز، درد معده، استفراغ، رنگ پریدگی، مدفوع بدبو یا چرب، اشاره کرد.
عدم تحمل لاکتوز

عدم تحمل لاکتوز یک بیماری شایع ناشی از سوء جذب لاکتوز است، بدین معنی 
که بدن شما قادر به هضم لاکتوز - قند موجود در لبنیات - به طور مؤثری نیست.

شایع ترین علائمی که ناشی از عدم تحمل لاکتوز است عبارت اند از: نفخ، اسهال، 
درد شکمی و گاز که بلافاصله بعد از خوردن لبنیات یا هر چیز دیگری که حاوی لاکتوز 

است مانند شیر گاو، بستنی، ماست یا پنیر به وجود می آید.
نکته:

هر فردی ممکن است در طول زندگی دچار عدم تحمل برخی از مواد غذایی شود؛ 
بنابراین استفاده از یک دفتر یادداشت غذایی برای ردیابی این که با مصرف چه 
غذاهایی دچار نفخ می شوید می تواند مفید باشد تا بدین ترتیب متوجه شوید که آیا 

این مورد درباره ی شما هم صدق می کند یا خیر.
۴. مبتلا به یبوست هستید

براساس گزارش های موجود حدود 8۰ درصد افرادی که یبوست دارند علائمی 
از نفخ شدید را نشان می دهند. بر اساس تعریف مایوکلینیک فردی که کمتر از 
سه بار در یک هفته حرکات روده ای داشته باشد، مبتلا به یبوست در نظر گرفته 

می شود.
بسیاری از افراد مبتلا به یبوست سعی می کنند بدون مراجعه به پزشک، این مشکل 
را به تنهایی برطرف کنند؛ اما در بیشتر موارد، یبوست عوامل زیادی دارد، بنابراین اگر 
از یبوست همیشگی یا مزمن رنج می برید، باید با یک متخصص گوارش مشورت کنید 

تا یک برنامه ی عملی مدون برایتان در نظر بگیرد.
۵- سایر عوامل

به جز شرایط پزشکی و عادت های غذایی که می توانند باعث نفخ شوند، می توان به 
برخی فاکتورهای سبک زندگی نیز، اشاره کرد. هر یک از موارد زیر می تواند باعث نفخ 

یا بدتر شدن آن شوند:
. آدامس جویدن . سیگار کشیدن . استفاده از پروتزهای دندانی شل و نامناسب )که 

می تواند باعث بلعیدن هوا هنگام غذا خوردن شود( . مصرف ناکافی فیبر
چه زمانی باید به پزشک مراجعه کرد؟

متخصصان می گویند اگر گهگاهی بعد از خوردن غذا احساس نفخ یا پُری کنید، 
یا تحتانی شکم،  فوقانی  اگر مرتباً دچار دردهای  اما  نگرانی نیست؛  برای  جایی 
گرفتگی ها، یبوست یا حالت تهوع می شوید و یا تغییری در عادت روده ای تان به وجود 
آمده و یا دچار خونریزی از رکتال یا مقعد شده اید و یا استفراغ )نه فقط بعد از غذا( 

می کنید، باید به یک متخصص گوارش مراجعه کنید.

اگر همیشه بعد از صرف غذا احساس بادکردگی می کنید، بخوانید

دلایل نفخ بعد خوردن غذا

برخی آزمایش های بالینی نشان داده اند که مخمر سنت جان ممکن است برای بهبود 
افسردگی خفیف تا متوسط موثر باشد. 

افسردگی یک اختلال روانی شایع در جهان است که به اقدامات درمانی مناسب نیاز 
دارد. بسیاری از افراد مبتلا به افسردگی به دلایل مختلف برای درمان اقدام نمی کنند و 

این در شرایطی است به اکثریت آنها می توان از طریق درمان مناسب کمک کرد.
به نقل از "وری ول هلث، اگر با علائم افسردگی مانند دشواری در تمرکز، احساس غم و 
ناراحتی پایدار، افت انرژی و نوسانات خلقی مواجه هستید، در کوتاه ترین زمان ممکن به 
پزشک مراجعه کنید. تعدادی از مطالعات اولیه نشان داده اند که برخی روش های درمان 
طبیعی ممکن است به بهبود افسردگی کمک کنند. پیش از استفاده از هر گونه مکمل 
یا روش درمانی، ابتدا با پزشک خود در این زمینه مشورت کنید. به خاطر داشته باشید 
که خوددرمانی افسردگی و پرهیز یا به تاخیر انداختن درمان استاندارد می تواند عوارض 
جدی برای سلامت شما به همراه داشته باشد. در ادامه با چند روش درمان طبیعی و 

گیاهی برای افسردگی بیشتر آشنا می شویم.
مخمر سنت جان 

مخمر سنت جان )Hypericum perforatum( دیر زمانی است که برای درمان غم و 
اندوه، نگرانی، عصبی بودن و خواب ضعیف و بی کیفیت استفاده می شود.

برخی آزمایش های بالینی نشان داده اند که مخمر سنت جان ممکن است برای بهبود 
افسردگی خفیف تا متوسط موثر باشد. با این وجود، این محصول ممکن است برای درمان 
افسردگی شدید کارایی نداشته باشد. حدود سه تا شش هفته ممکن است طول بکشد 
تا اثر کامل مخمر سنت جان نمایان شود. از جمله عوارض جانبی استفاده از آن نیز می 
توان به سرگیجه، خشکی دهان سوء هاضمه و خستگی اشاره کرد. همچنین، مخمر 
سنت جان می تواند حساسیت به نور را افزایش دهد، از این رو، باید به مراقبت از پوست 
و چشم های خود در برابر نور خورشید توجه داشته باشید. مخمر سنت جان می تواند در 
اثربخشی برخی داروهای تجویزی و بدون نسخه اختلال ایجاد کند که از آن جمله می 
توان به داروهای ضد افسردگی، داروهای مورد استفاده برای درمان عفونت های اچ آی وی 
و ایدز، داروهای مورد استفاده برای پیشگیری از پس زدن اندام پس از عمل جراحی پیوند 
عضو، و داروهای ضد بارداری خوراکی اشاره کرد. مصرف مخمر سنت جان برای زنان 
باردار یا آنهایی که به فرزند خود شیر می دهند، کودکان، و افراد مبتلا به اختلال دوقطبی، 

بیماری کبد، یا بیماری کلیه توصیه نمی شود.
اسیدهای چرب امگا-۳ 

اسیدهای چرب امگا-3 نوعی چربی مورد نیاز برای عملکرد عادی مغز هستند. بدن ما 
نمی تواند اسیدهای چرب امگا-3 را تولید کند، از این رو، آنها را باید از رژیم غذایی خود 

دریافت کرد.
برخی مطالعات افسردگی را با مصرف کم اسیدهای چرب امگا-3 پیوند داده و مشخص 

شده است کشورهایی که میزان مصرف ماهی در آنها زیاد است، مانند ژاپن، دارای نرخ 
پایین تری از ابتلا به افسردگی هستند.

مطالعات اولیه نشان داده اند که مصرف اسیدهای چرب امگا-3 همراه با داروهای ضد 
افسردگی ممکن است موثرتر از مصرف داروهای ضد افسردگی به تنهایی باشد.

ماهی های چرب مانند سالمون، ساردین و آنچووی از منابع خوب برای اسیدهای چرب 
امگا-3 هستند. روغن ماهی و روغن جگر ماهی کاد نیز از دیگر منابعی هستند که می 
توان مد نظر قرار داد. مصرف کپسول های روغن ماهی ممکن است با داروهای رقیق 
کننده خون مانند وارفارین و آسپرین اختلال ایجاد کند. عوارض جانبی ممکن است 
شامل سوء هاضمه و خونریزی باشند. روغن ماهی نباید طی دو هفته منتهی به یک عمل 

جراحی یا پس از آن مصرف شود.
اس-آدنوزیل-ال-متیونین 

اس-آدنوزیل-ال-متیونین )SAM-e( ترکیبی است که به طور طبیعی در بدن انسان 
تولید می شود و ممکن است سطوح انتقال دهنده های عصبی سروتونین و دوپامین 
را افزایش دهد. چندین مطالعه نشان داده اند که اس-آدنوزیل-ال-متیونین موثرتر از 
دارونما برای درمان افسردگی عمل کرده است اما به پژوهش های بیشتر برای نتیجه 

گیری قطعی در این زمینه نیاز است.
اسید فولیک 

فولات یکی از اعضای خانواده ویتامین B است که در سبزیجات سبز برگ، میوه ها، 
لوبیاها، و غلات غنی شده وجود دارد. دنبال کردن یک رژیم غذایی نامناسب یا استفاده از 
برخی داروها، مانند داروهای ضد تشنج یا ضد اسیدها می تواند به کمبود این ماده مغذی 
منجر شود. پژوهش های اولیه نشان داده اند افراد مبتلا به افسردگی که دارای سطوح کم 
فولات در بدن خود هستند ممکن است واکنش خوبی به داروهای ضد افسردگی نداشته 

و مصرف اسید فولیک در قالب مکمل ممکن است اثربخشی این داروها را افزایش دهد.
۵- هیدروکسی تریپتوفان 

و  شود  می  تولید  بدن  در  طبیعی  طور  به   )HTP-5( هیدروکسی تریپتوفان   -5
مصرف 5-  اگرچه  شود.  می  استفاده  سروتونین  عصبی  دهنده  انتقال  تولید  برای 
هیدروکسی تریپتوفان در قالب مکمل ممکن است از نظر تئوری سطوح سروتونین را در 
بدن افزایش دهد، شواهد کافی برای تعیین ایمنی 5- هیدروکسی تریپتوفان وجود ندارند. 

این محصول نباید همراه با داروهای ضد افسردگی مصرف شود.
رژیم غذایی 

مصرف شیرینی ها را کاهش دهید. شیرینی ها ممکن است به واسطه افزایش قند خون 
به شکل گیری یک احساس خوب موقتی در فرد کمک کنند اما پس از افت قند خون 

ممکن است بدخلقی بیشتر را موجب شود.
از الکل پرهیز کنید. اگرچه الکل ممکن است به طور موقت موجب آرامش شما شود اما 

آثار آن کوتاه مدت هستند. مصرف الکل می تواند نوسانات خلقی، اضطراب، افسردگی و 
بی خوابی را تشدید کند. ویتامین B6 مصرف کنید. این ویتامین برای تولید انتقال دهنده 
های عصبی سروتونین و دوپامین نیاز است. اگرچه کمبود ویتامین B6 نادر است، افرادی 
که داروهای ضد بارداری خوراکی، درمان جایگزینی هورمون و داروهای سل را مصرف 
می کنند ممکن است در معرض خطر بیشتری برای مواجهه با این شرایط قرار داشته 
باشند. منیزیم مصرف کنید. افراد بسیاری به میزان کافی از رژیم غذایی خود منیزیم 
دریافت نمی کنند. از منابع خوب برای منیزیم می توان به حبوبات، مغزدانه ها، غلات 
کامل، و سبزیجات سبز برگ اشاره کرد. همانند ویتامین B6، منیزیم برای تولید سروتونین 

نیاز است.
ورزش 

ورزش منظم یکی از موثرترین روش ها برای بهبود خلق و خو است و می توان آن را در 
برنامه درمانی ادغام کرد. ورزش، به ویژه ورزش هوازی، به ترشح مواد شیمیایی تقویت 
کننده خلق و خو در مغز کمک می کند و می تواند هورمون های استرس را کاهش دهد.

نور درمانی 
دریافت مقدار کافی از نور خورشید ممکن است برای مقابله با تغییرات خلقی فصلی 
که در ماه های سرد و تاریک تر زمستان رخ می دهد، موثر باشد. قرار گرفتن در معرض 
نور هنگام صبح، به عنوان مثال با پیاده روی در فضای باز، ممکن است به عملکرد درست 
چرخه خواب/بیداری بدن کمک کند. تولید سروتونین، یک ماده شیمیایی تاثیرگذار بر 
خلق و خوی انسان، با مواجهه صبحگاهی با نور آغاز می شود. طی زمستان، یعنی زمانی 
که روزها کوتاه تر و مواجهه با نور خورشید کمتر می شود، سطوح سروتونین می تواند افت 
کرده و احساس خستگی را موجب شود و همچنین احتمال ابتلا به اختلال عاطفی 
فصلی افزایش یابد. نور درمانی با استفاده از جعبه های نور یکی دیگر از گزینه هایی است 
که می توانید مد نظر قرار دهید. جعبه های نور مختلف برای این کار در دسترس هستند.

8درمانطبیعیبرایافسردگی

کمبود ویتامین ها مانند C و A و D و تضعیف سیستم ایمنی بدن احتمال ابتلا به بیماری های تنفسی و کرونا را افزایش می دهد. 
دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی روز سه شنبه توصیه های به مردم برای مقابله با ویروس کرونا داشت و 
تصریح کرد:  عملکرد سیستم ایمنی بدن نقشی مهمی در پیشگیری از بیماریهای تنفسی از جمله بیماری ویروس کرونا دارد. عامل ابتلا 
به این ویروس بیماریهای زمینه ای مانند دیابت و بیماریهای ریوی،  قلبی، سوء تغذیه و نداشتن تغذیه صحیح است.  مصرف روزانه منابع 
غذایی ویتامین C مثل سبزی و سالاد همراه با غذا، میوه های حاوی ویتامین C مثل پرتقال، نارنگی، لیموشیرین، کیوی و سبزیهای دارای 
ویتامین C مثل انواع کلم، گل کلم، شلغم، فلفل سبز و فلفل دلمه  و یک عدد پرتقال یا دو عدد نارنگی، هویج و کدوحلوایی و سبزی های 
سبز تیره مثل اسفناج، برگ چغندر و برگ های تیره رنگ کاهو که از منابع خوب ویتامین A  هستند برای پیشگیری از ابتلا به بیماری و 
تقویت سیستم ایمنی بدن مصرف روزانه سه واحد از گروه سبزی ها )بجز سبزی های نشاسته ایی( و حداقل 2 واحد میوه توصیه می شود. 
کودکان زیر  پنج سال، مادران باردار و سالمندان و بیمارانی که  داروهای کورتنی مصرف می کنند بیشتر در معرض خطر ابتلا هستند و 
لازم است برای پیشگیری نکات زیر را رعایت کنند. دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت توصیه می کند، افراد برای پیشگیری از کرونا، 
هر روز سبزی یا سالاد همراه با آب لیموترش یا آب نارنج تازه استفاده کنند، هویج و کدوحلوایی در غذاهای روزانه  مصرف و خوردن پیاز 
خام به  دلیل داشتن ویتامین C همراه با غذا مهم است. از مصرف سوسیس و کالباس و سایر فست فودها  و غذاهای چرب و سنگین پرهیز 
شود و استفاده از منابع پروتئین در غذای روزانه مثل حبوبات یا تخم مرغ حائز اهمیت است. همچنین کمبود ریزمغذی هایی مثل آهن و 
روی هم سیستم ایمنی بدن را تضعیف می کند. از منابع غذایی این دو ریز مغذی مثل حبوبات به عنوان جایگزین مناسب گوشت، شیر و 
لبنیات وسبزیهای برگ سبز و انواع خشکبار بیشتر استفاده و از خوردن غذاهایی که خوب پخته نشده  )مثل تخم مرغ عسلی و نیمرو، کباب 
هایی که مغز پخت نشده اند( خودداری شود. خوردن غذا و مایعات در مکان هایی که از نظر بهداشتی مورد اطمینان نیستند، ممنوع و در 
صورتی که علائم سرماخوردگی دارید، از غذاهای آبکی مثل سوپ و آش  همراه با آب لیموی تازه و مایعات گرم استفاده کنید. از جوانه ها 
گندم، ماش و شبدر در رژیم غذایی روزانه خود و از میوه های حاوی آنتی اکسیدان فصل مثل انار، پرتقال های تو سرخ، گریپ فروت و غیره 
استفاده کنید. بخاطر داشته باشید رعایت تعادل و تنوع در برنامه غذایی روزانه و حصول اطمینان از دریافت کافی ریز مغذی ها و پروتئین 

از برنامه غذایی روزانه نقش مهمی در پیشگیری از ابتلا به بیماری ها از جمله  ویروس کرونا دارد.

بر اساس نتایج یک تحقیق که به تازگی انجام شده است، قرار گرفتن کودکان کم سن و سال در معرض محصولاتی که برای 
تمیز کردن خانه استفاده می شوند، موجب ابتلاء به آسم و خس خس سینه در آن ها می شود.  

به گزارش پایگاه اینترنتی یورک الرت، محققان دانشکده علوم بهداشتی دانشگاه »سیمون فریزر« )SFU( می گویند: بیشتر 
شواهدی که آسم را با استفاده از محصولات پاکیزه کننده ارتباط می دهد در مورد بزرگسالان انجام شده است اما در این 
مطالعه جدید کودکان مورد مطالعه قرار گرفته اند؛ کودکان معمولا 8۰ تا ۹۰ درصد از اوقات خود را در خانه سپری می کنند 
و به دلیل میزان تنفس بالاتر و تماس مرتب با سطوح خانگی، ریه ها و پوست آن ها نسبت به قرار گرفتن در معرض مواد 

شیمیایی آسیب پذیرترند. 
محققان داده های مربوط به پرسشنامه های تکمیل شده توسط والدین دو هزار و 22 کودک را که در مطالعه کوهورت 
نوزادان سالم کانادا )CHILD( شرکت کرده بودند، بررسی کردند. این کودکان از بدو تولد تا سه یا چهار ماهگی در معرض 
محصولات پاکیزه کننده خانه قرار گرفته بودند. محققان این کودکان را تا سه سالگی مورد ارزیابی قرار دادند تا مشخص شود 

که آیا آن ها به آسم و خس خس سینه مبتلا شده اند یا خیر. 
این مطالعه نشان داد که مواد شیمیایی موجود در محصولات تمیز کننده با تحریک مسیرهای التهابی سیستم ایمنی بدن، 
به مجاری تنفسی آسیب وارد کرده و منجر به ابتلا به آسم و خس خس سینه در این کودکان در سه سالگی شده بود. البته 

نوسان میکروبیوم نوزاد نیز ممکن است در این زمینه نقش داشته باشد.
نتایج این مطالعه نشان می دهد که قرار گرفتن نوزاد در معرض مواد شیمیایی محصولات پاک کننده خانه با ابتلاء به 
بیماری های راه های تنفسی ارتباط دارد؛ این مطالعه عادات نظافت خانگی را به عنوان یک منطقه بالقوه برای مداخله به 

منظور پیشگیری از ابتلای کودکان به آسم مشخص می سازد.
محققان تاکید کردند که خواندن برچسب های موجود بر محصولات شوینده و انتخاب مواردی که اسپری نمی شوند و یا 
حاوی ترکیبات آلی فرار نیستند، در به حداقل رساندن میزان قرار گرفتن کودکان در معرض این مواد و متعادل کردن خطر 

ابتلاء به آسم ناشی از استفاده از محصولات تمیز کننده کمک می کند.

شویندههاموجبابتلابهآسمدرکودکانمیشودویتامینهادشمنکرونا
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مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان در مراسم گرامیداشت روز زن عنوان کرد:

درنظرگرفتنمنفعتسازمانومردمرمز
ماندگاریخدماتاست

مدیرعامل شرکت آب وفاضلاب استان اصفهان در مراسم گرامیداشت روز زن که با حضور بیش 
از 325 بانوان شاغل در آبفا اصفهان برگزار شد اعلام کرد: فعالان صنعت  آبفا به منظور ارائه 

خدمات ماندگار باید منافع سازمان و مردم را بیش از هر امری مدنظر قرار دهند.
مدیرعامل شرکت آب وفاضلاب استان اصفهان در جمع بانوان شاغل در شرکت آب و فاضلاب 
استان اصفهان با تاکید بر جایگاه رفیع زن در خانواده ، اجتماع گفت: بانوان شاغل در شرکت 
آب وفاضلاب استان اصفهان باید با ارائه دستاوردهای ماندگار درزمینه خدمت رسانی مطلوب به 

مردم نهایت رضایت مشترکین را جلب نمایند.
مهندس هاشم امینی با اشاره به ابلاغ قانون یکپارچه سازی شرکتهای آب و فاضلاب شهری و 
روستایی عنوان کرد:با ابلاغ قانون یکپارچه سازی شرکت های آب و فاضلاب شهری وروستایی 
از این پس حدود از 5 میلیون نفر در استان تحت پوشش خدمات شرکت آب و فاضلاب استان 

اصفهان قرار می گیرند. 
وی با بیان اینکه بانوان شاغل در آبفا اصفهان همواره با دقت و تعهد مثال زدنی درصددانجام 
وظایف محوله بودند تصریح کرد:از بانوان شاغل در آبفا استان اصفهان انتظار می رود که با تلاش 
،تعهد و تخصص کافی  زمینه های  لازم برای خدمات رسانی گسترده به  مشترکین در شهرها 
و روستاها  را مهیا نمایید . مدیرعامل شرکت آب وفاضلاب استان اصفهان خدمات آبفا را بسیار 
استراتژیک و حیاتی دانست و خاطرنشان ساخت: فعالان صنعت آبفا باید در نظر داشته باشند 
که خدماتی که ارائه می دهند بسیار حیاتی و استراتژیک می باشد بنابراین  باید دقت لازم  را در 

ارائه خدمات مطلوب و بهنگام به مشترکین در نظر داشته باشند.
  مهندس هاشم امینی منفعت سازمان و مردم را رمز ماندگاری خدمات ارائه شده  برشمرد و 
تصریح کرد: کارکنانی که با از خودگذشتگی و ایثار منافع سازمان و مردم را درنظر دارند قطعا 
خدمات ماندگاری را طی سالهای خدمت  ارائه می دهند که قطعا این رویکرد  پاداش دنیوی 
و اخروی را برای آنان به همراه دارد. وی در جمع بانوان شاغل در شرکت آبفا استان اصفهان  
همدلی و همکاری را امری بسیار موثر در افزایش بهره وی دانست و بیان داشت: فعالان صنعت 
آب و فاضلاب باید با همکاری و همدلی را سرلوح کارها قرار دهند تا همچنان شرکت آبفا استان 

اصفهان بعنوان شرکتی پیشرو در امر خدمات رسانی باقی بماند.
 

فرماندارکاشان:

کاشانضعففرهنگترافیکیدارد
 فرماندار ویژه کاشان گفت: رانندگی نشان دهنده فرهنگ هر منطقه و کشوری است که در 

شهرستان با تاسف این ضعف وجود دارد و به عنوان یک نگرانی مطرح است.
علی اکبر مرتضایی روز سه شنبه در همایش بانوان فرهنگ یار ترافیک کاشان بیان کرد: فرهنگ 
ترافیکی به طور معمول نشان دهنده بسیاری از مسایل فرهنگی یک جامعه است و این مهم در 

بسیاری کشورها جا افتاده که در کشور ما هم باید این اتفاق بیافتد.
وی افزود: با تاسف در کاشان هم چنین ضعفی وجود دارد و البته خیلی خوشحال هستیم 
که این مهم در شهرستان فرهنگ سازی می شود و امیدواریم بتوانیم نتیجه های آن را به صورت 

مستقیم در سلامت و امنیت خانواده ها شاهد باشیم.
بر اهمیت بالای خودمدیریتی در راستای سلامت فردی و  تاکید  با  فرماندار ویژه کاشان 
را تشکیل  از جمعیت جامعه  نیمی  نقش های مختلف  با  که  بانوان  تاکید کرد:  خانوادگی 
می دهند، می توانند این نکته مهم را به پدران، همسران و فرزندان خود منتقل کنند که نظارت 

آنها از هر ابلاغ قانون و سخنرانی مهم تر و اثرگذارتر است.
وی اضافه کرد: نقش آموزش همواره مهم بوده است و امیدواریم در سایه آموزش و اجرای 
قانون شهری امن داشته و دیگر صحنه های دلخراش جان باختن هموطنان که دل هر انسانی را 

به درد می آورد، شاهد نباشیم.
 مرتضایی تشریح کرد: برای اجرای هر سیاست خوبی نیاز به فرهنگ سازی داریم و اگر کار را به 
مردم بسپاریم بهترین نتیجه را خواهیم گرفت که این مهم البته در شهرستان کاشان نمود داشته 

و در بخش های گوناگون نتیجه داده است.
وی یادآور شد: کاشان مهدن تمدن با هفت هزار و 5۰۰ سال پیشینه تاریخی، فرهنگ پربار و 
انسان های بزرگی است که در طول تاریخ اقدام های موثری در کشور و جهان برجا گذاشتند؛ 
این مردم بودند که از گذشته تاکنون شهر را مدیریت کردند و چه تصمیم زیبایی است که امنیت 

فرزندان خود را به خود خانواده ها بسپاریم.
 فرماندار ویژه کاشان همچنین با اشاره به برخی کمبودها از جمله دوربین های راهنمایی اظهار 
داشت: میزان تصادف در کشور، استان و شهرستان نگران کننده است که در این راستا هفته 
آینده در آیینی با حضور جمعی از مسوولان دوربین هایی در 14 نقطه شهر نصب خواهد شد و 
البته در برنامه داریم که برای 14۰ نقطه دیگر نیز این مهم را شاهد باشیم. وی تصریح کرد: اگر 
درآمد حاصل از جرایم رانندگی به هر منطقه بازگردد و در امور مرتبط هزینه شود، بسیار می تواند 

به بهبود شرایط کمک کند.
 

استاندار البرز :

افرادفعالبرایحلمشکلاتانتخابمیشوند
استاندار البرز گفت: مردم کسانی را برمی گزینند که برای حل مشکلاتشان در حوزه های 

اقتصادی، معیشتی، اشتغال و افزایش رفاه، فعالیت کنند.
عزیزاله شهبازی روز سه شنبه در همایش بانوان ،آگاهی و مشارکت حداکثری استان البرز 
افزود: مردم البرز به عنوان ایران کوچک افرادی فهیم و عالم هستند که به طور قطع انتخابی 
اصلح خواهند داشت و آنچه که از صندوق های رای خارج می شود، همان خواست و نظر مردم 

است.
وی ادامه داد: 36 انتخابات در تاریخ انقلاب اسلامی برگزار شده که با هدف جلب مشارکت 
های مردمی در انتخابات پیش رو، سلسله نشست ها و همایش های بسیاری با اقشار مختلف 
مردم داشتیم. شهبازی گفت: ارکان پیروزی انقلاب اسلامی رهبری، مردم، وحدت است که 
انقلاب اسلامی ایران با اراده تمام طبقات اجتماعی رقم خورد و در دوره دفاع مقدس و سازندگی 

در کنار یکدیگر و در نهایت اتحاد برای عزت، توسعه، پیشرفت و سرفرازی تلاش کردند. 
استاندار البرز خاطرنشان کرد: سیاست راهبردی دولت در انتخابات پیش رو رعایت اصل 
بی طرفی و اعتماد افزایی است از این رو بدون هیچ فشار و دغدغه ای با تمام امکانات و 
تجهیزات لازم به همراه نیروی انسانی امین نسبت به برگزاری انتخاباتی با شکوه اقدام 

می کنیم.
وی افزود: رای مردم را به عنوان حق الناس می دانیم و از رای مردم بعنوان ناموس حفاظت و 
حراست می کنیم. استاندار البرز ادامه داد: آرزوی مقام معظم رهبری سربلندی انقلاب اسلامی 
و افزایش اقتدار و امنیت کشور به واسطه حضور و مشارکت حداکثری مردم در پای صندوق های 
رای است. شهبازی گفت: شرکت مردم در انتخابات به نوعی تقابل با استکبار جهانی است و  
بیش از 17۰ بانوی فریخته و نافذ در این همایش حضور یافته اند که هر کدام می توانند حداقل 
هزار نفر را به مشارکت در انتخابات دعوت کنند و در مجموع 17۰ هزار نفر را از سوی بانوان پای 

صندوق های رای خواهیم داشت.
استاندار البرز با اشاره به آیات و روایات قرآنی گفت: سرنوشت هیچ قومی تغییر نمی کند مگر 
اینکه خودشان بخواهند چنانچه اکنون میدان برای بروز و ظهور بانوان در پست های مدیریتی 
در البرز باز است بنابراین راهی است که بنای آن نهاده شده و با توجه به توانمندی های بانوان به 

طور قطع این رویه استمرار و ثبات خواهد داشت.
شهبازی با اشاره نقش بانوان در اسلام، افزود: بانوان در ادوار مختلف تاریخ اسلام، شانه به 

شانه مردان حضور یافته و تاثیر بسزایی در تحولات داشتند.
وی ادامه داد: مجامع مشورتی که در شهرستان های 6 گانه البرز تشکیل شد، نشان دهنده 
باور راسخ به اهمیت نقش بانوان در دولت تدبیر و امید دارد.استان سه میلیون نفری البرز دارای 
سه کرسی نمایندگی در مجلس شورای اسلامی است.در این دوره از انتخابات یک میلیون ، 
75۰ هزار و 48۹ نفر در البرز واجد شرایط رای هستندکه از این تعداد ،  85 هزار و 277 نفر به 

عنوان رای اولی شناخته می شوند.
 

معاون اجتماعی بهزیستی مازندران:

مازندرانپایلوتراهاندازیسامانهملی
فرزندخواندگیمیشود

 معاون اجتماعی بهزیستی مازندران گفت که این استان به عنوان پایلوت ، میزبان راه اندازی 
سامانه ملی فرزندخواندگی می شود.

سامانه ملی فرزندخواندگی که بهزیستی کشور تعریف و راه اندازی کرده ، سامانه ای است که 
اطلاعات کودکان تحت تکفل بهزیستی در آن منتشر می شود تا افراد متقاضی فرزندخواندگی 
بتوانند از طریق این سامانه درخواست خود را مطرح کنند. سامانه فرزندخواندگی به متقاضیان 
امکان می دهد تا اطلاعات فرزندانی را که قرار است سرپرستی آنها واگذار شود ، در سامانه 

مشاهده کنند.
سازمان بهزیستی قصد دارد تا با راه اندازی این سامانه زمینه ای را فراهم کند تا تمامی کودکان 
بدسرپرست و بی سرپرست تحت پوشش این سازمان صاحب خانواده شده و و به تدریج مراکز 
نگهداری و مراکز شبه خانواده کوچک تر شده و در آینده هیچ فرزند بی سرپرست و بدسرپرستی 

در این مراکز نگهداری نشوند.
وحید حسین زاده روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا میزبانی مازندران به عنوان پایلوت 
سامانه ملی فرزندخواندگی را مهم توصیف کرد و گفت که هم اکنون 7۰۰ زوج مازندرانی در نوبت 

واگذاری فرزند خوانده قرار دارند که این سامانه می تواند کار آنها را تسهیل کند.
وی با اعلام این که ۹۹ درصد از زوج های متقاضی دریافت فرزندخوانده در مازندران افرادی 
هستند که قادر به فرزندآوری نیستند ، افزود : یک درصد بقیه هم را افراد مجردی تشکیل می 

دهند که به تنهایی زندگی می کنند.
حسین زاده با اشاره به اینکه پرونده پزشکی همه متقاضیان فرزندخوانده در بهزیستی بررسی 
می شود ، افزود : این زوج ها جزو آن دسته ای هستند که تمامی مراحل پزشکی فرزندآوری را طی 

کرده اما به نتیجه نرسیده اند. 
معاون اجتماعی بهزیستی مازندران  اظهار با اعلام این که امسال تاکنون 56 کودک در قالب 
فرزندخوانده در اختیار والدین جدید قرار گرفته اند ، گفت : تمامی این خانواده ها دارای شرایط 

خاص بودند. 
وی با اشاره به اینکه کودکان در اختیار بهزیستی نیز باید شرایط لازم تحویل به والدین جدید 
را داشته باشند ، افزود : شرایط سنی ، شرایط روحی ، وضعیت جسمی کودک و عوامل دیگر 

مواردی است که باید در نظر گرفته شود.
معاون بهزیستی مازندران همچنین اعلام کرد که در حال حاضر 1۹5 کودک بی سرپرست و 
بد سرپرست در 2۰ مرکز بهزیستی استان مازندران نگهداری می شوند که 8۰ درصد از آنها بد 

سرپست و فاقد سرپرست موثر هستند.

اجتماعی

سخنگوی قوه قضاییه  گفت: در حد فاصل نشست قبلی سخنگویی تا امروز بیش از 
5۰ نفر از مفسدان اقتصادی محکومیت قطعی حاصل کردند و همین امروز فهرست 
این 5۰ مفسد اقتصادی توسط مرکز رسانه قوه قضاییه در اختیار رسانه ها قرار می گیرد.
غلامحسین اسماعیلی روز سه شنبه در بیستمین نشست خبری خود با خبرنگاران  
درخصوص جزییات این احکام اظهارداشت: در آرای صادره، حمیدرضا مرادی فرزند 
هدایت به جرم اخلال در نظام ارزی به صورت عمده به تحمل 2۰ سال حبس، 74 
ضربه شلاق، رد یک میلیون و 8۹ هزار یورو در حق بانک ملت، 7۹2 هزار یورو در حق 

بانک سپه و جزای نقدی به مبلغ 12 میلیارد تومان محکوم شده است.
اسماعیلی افزود: محمد نائینی تهرانی به جرم مشارکت در اخلال در نظام ارزی به 
تحمل 15 سال حبس، 74 ضربه شلاق، رد یک میلیون و 8۹ هزار یورو در حق بانک 
ملت و 7۹2 هزار یورو در حق بانک سپه و جزای نقدی معادل 12 میلیارد تومان محکوم 

شده است.
وی اضافه کرد: امیرخسرو علایی به جرم اخلال در نظام ارزی به تحمل 1۰ سال 
حبس، شلاق و رد مال، مرتضی فلاح اشتری فرزند احمد به جرم مشارکت در اخلال 
در نظام ارزی به تحمل دو فقره 2۰ سال حبس، شلاق، رد مال و جزای نقدی، مهرداد 
داودی به جرم مشارکت در اخلال در نظام ارزی به تحمل 1۰ سال حبس، رحیم 
تبریزی میاندوآب به جرم مشارکت در اخلال ارزی به تحمل 12 سال حبس و 1۰۰ 
میلیارد ریال جزای مالی و مهرداد صفری به جرم اخلال در نظام ارزی به تحمل 12 

سال حبس محکوم شده اند.
آرای پرونده متهمان محیط زیستی قطعی شد

 سخنگوی قوه قضاییه  دربخش دیگری از سخنان خود گفت: آرای متهمان پرونده 
موسوم به متهمان محیط زیستی که البته از نظر ما این پرونده اقدام علیه امنیت است، 
در دادگاه تجدید نظر قطعی شده است. اسماعیلی افزود: براساس رأی صادره، مراد 
طاهباز فرزند قاسم به جرم همکاری با دولت متخاصم آمریکا به ١٠ سال حبس و رد 
وجوه دریافتی از دولت آمریکا محکوم شده است. اسماعیلی افزود: نیلوفر بیانی فرزند 
یوسف به جرم همکاری با دولت متخاصم آمریکا به ١٠ سال حبس و رد وجوه دریافتی 

از دولت آمریکا محکوم شده است.
وی اضافه کرد: هومن جوکار فرزند هوشنگ به جرم همکاری با دولت متخاصم آمریکا 
به هشت سال حبس و طاهر قدیریان به جرم همکاری با دولت مخاصم آمریکا به هشت 
سال حبس محکوم شده اند. اسماعیلی اظهارداشت: سام رجبی تبریز فرزند پرویز به 
6 سال حبس، سپیده کاشانی به 6 سال حبس، امیرحسین خالقی حمیدی به جرم 
جاسوسی به 6 سال حبس و عبدالرضا کوهپایه به جرم اجتماع و تبانی به قصد اقدام 

علیه امنتی به 4 سال حبس محکوم شده اند.
شهروند ایرانی از آلمان به کشور بازگشت

سخنگوی قوه قضاییه درباره بازگرداندن شهروند ایرانی از آلمان به کشور گفت: 
متأسفیم که یکی از شهروندان ایرانی که فعالیت های تجاری انجام می داد ابتدا در 
آمریکا برای او پرونده ای تشکیل شد و تحت تعقیب دولت آمریکا قرار گرفت؛ علی رغم 

اینکه در آمریکا نبود و کاری با آمریکا و آمریکایی ها نداشت.
وی ادامه داد: این فرد در آلمان بازداشت شده بود و آمریکایی ها اصرار داشتند او را 
به آمریکا منتقل و محاکمه کنند و تلاش وزارت خارجه و قوه قضاییه منجر شد تا این 

شهروند ایرانی به کشور بازگردد.
اسماعیلی افزود: در این گونه موارد تبادل مجرمان انجام می شود و یک تبعه آلمانی 
که قبلا از مناطق ممنوعه عکسبرداری می کرد و در دادگاه به تحمل سه سال حبس 
محکوم شده بود، در یک فرایند قضایی اعلام کردیم که حاضر هستیم این محکوم را به 
آلمان تحویل و شهروند ایرانی را به کشور بازگردانیم. وی اضافه کرد: اصرار داشتیم ابتدا 
شهروند ایرانی به ایران بیاید و از این رو روز یکشنبه تبعه ایرانی از آلمان وارد کشور شد 

و روز دوشنبه با استفاده از ظرفیت های قانونی تبعه آلمانی را به کشورش بازگردانیم.
برگزاری دادگاه طبری تا پایان سال

سخنگوی قوه قضاییه در مورد آخرین وضعیت رسیدگی به پرونده طبری گفت: 
تحقیقات در این پرونده تقریبا تمام شده است و تا قبل از پایان سال دادسرا تصمیم 
نهایی را می گیرد. وی افزود: پیش بینی ها انجام شده و در روزهای اول اسفند پس از 

صدور کیفرخواست، جلسات محاکمه برگزار شود.
امیر آلمانی بازداشت شد

لیدرهای  پرونده  به  رسیدگی  درباره  سوالی  به  پاسخ  در  قضاییه  قوه  سخنگوی 
اغتشاشات آبان گفت: جمعی از عناصر اصلی اغتشاش ها در استان های مختلف 

شناسایی شدند. 
وی ادامه داد: از کسانی که اموال عمومی را تخریب و امنیت مردم را خدشه  دار 
کردند، تعداد زیادی شناسایی و پرونده های زیادی از این افراد رسیدگی و مجازات های 
قانونی برای آنها در نظر گرفته شده است. در این پرونده ها حکم بدوی صادر شده و 
در فرایند تجدیدنظر است. اسماعیلی به یکی از پرونده های اغتشاشات در تهران 
اشاره کرد و افزود: باند تبهکار معروف به »امیر آلمانی« که از اراذل و اوباش بودند و در 

اغتشاشات حضور داشتند، یکی از این گروه ها بود.
وی توضیح داد: آنها بانک و پمپ بنزین آتش زدند و  از اقدامات خرابکارانه  خود 
فیلمبرداری و برای شبکه های خارجی ارسال کردند. این متهمان به ترکیه فرار کرده 

بودند که دوباره به ایران برگشتند و بازداشت شدند.
اسماعیلی اظهارداشت: در تحقیقات مشخص شده فرد معروف به امیر آلمانی مدتی 
در کمپ پناهندگان آلمان بوده و در آن کمپ با عناصر گروهگ نفاق همکاری  داشته 
است. این فرد و این تیم در حوادث آبان ماه میدانداری و این جنایات را سردمداری 
کردند. سخنگوی قوه قضاییه خاطرنشان کرد: طبیعی است این دسته از تبهکاران 

متناسب با اعمال مجرمانه خود باید مجازات شوند. 
وی اضافه کرد: حکم بدوی در این پرونده صادر شده اما چون هنوز قطعی نشده از 

بیان جزئیات معذور هستم.
اسماعیلی اظهارداشت: در این پرونده کیفرخواست صادر شده است و محاکمه 13 

اسفند برگزار می شود و این افراد در زندان هستند.
مداخله هیچ کشور بیگانه ای را نمی پذیریم

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره درخواست کشور فرانسه برای آزادی 
دو شهروند بازداشتی این کشور گفت: یکی از آنها شهروند فرانسه است و یکی از آنها 
ایرانی است و چون قانون ما تابعیت مضاعف را به رسمیت نمی شناسد بنابراین ما نه تنها 
این فرد را دو تابعیتی نمی دانیم، بلکه تبعه  جمهوری اسلامی می دانیم. وی ادامه داد: 
اینها اتهامی علیه امنیت ملی داشتند که برابر ضوابط قضائی با حضور وکیل محاکمه و 

محکوم شدند و در حال سپری کردن محکومیت خود هستند. 
به ویژه  را  بیگانه ای  کشور  هیچ  مداخله  عنوان  هیچ  به  اظهارداشت:  اسماعیلی 

کشورهایی که علیه ایران اسلامی اقدام خصمانه انجام می دهند، نمی پذیریم.
وی یادآور شد: همین کشور فرانسه بود که از یکی از متهمان بزرگ امنیتی کشور 
یعنی روح الله زم که این روزها محاکمه می شود، حمایت  کرد آن هم در حد شخص دوم 

مملکت فرانسه و این اقدام با ادعاهای این کشورها مغایر است.
بازداشت افرادی در شهرداری و شورای شهر لواسان

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره زمین خواری در لواسان و آخرین 
وضعیت پرونده اراضی کلاک گفت: در دوره اخیر با بررسی های تکمیلی و عمیقی که 
انجام شد، گرچه حسب ظاهر آرای قبلی درست صادر شده اما مبتنی بر مستندات 
غیرقضایی از جمله در ارتباط با ورود این اراضی به محدوده شهر لواسان است که این 

مستندات بنابر فرایند قانونی تهیه نشده است. 
وی افزود: در کمیسیون ماده 5 یک فرایند غیرقانونی طی شد و نباید این اراضی وارد 
محدوده شهر می شد و در تغییر کاربری این اراضی مشخص شد که با برخی ارتباطات 

ناسالم، مجوزهای تغییر کاربری این اراضی اخذ شده بود.
اسماعیلی اظهارداشت: با استفاده از ساز و کارهای قانونی پرونده مجددا به دیوان 
عالی کشور ارجاع شد و دیوان عالی مستندات و پرونده های سابق و روند تحصیل 
دلایل و مدارک را بررسی کرد. سخنگوی قوه قضاییه اضافه کرد: دیوان عالی کشور به 
این نتیجه رسید که آرای صادره قبلی، به لحاظ معتبر نبودن اسناد و مدارک مخدوش 
و موجب تضییع حقوق بیت المال و شهروندان است. اسماعیلی گفت: در نهایت این 
اراضی به حالت سابق خود اعاده شد و در این ارتباط افرادی شناسایی و تحت تعقیب 
قرار گرفتند و برخی افراد در پرونده های دیگر تحت تعقیب هستند همچنین افرادی 
در حوزه شهرداری و شورای شهر نیز اخیرا تحت تعقیب قرار گرفتند و بازداشت شدند.

پرونده روح الله زم ادامه دار خواهد بود
سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره پرونده سایر افراد بازداشت شده 
در پرونده روح الله زم از جمله عبدالرضا داوری گفت: در این پرونده فقط برای زم 
کیفرخواست صادر شده و به زودی درباره افراد بازداشتی این پرونده کیفرخواست 
دیگری صادر می شود. وی خاطرنشان کرد: این پرونده جزو پرونده های ادامه دار 

خواهد بود.
پولشویی جرم است

سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه آیا قوه قضائیه محل هزینه کرد 
تبلیغات نمایندگان مجلس شورای اسلامی را بررسی می کند یا خیر گفت: پول کثیف و 
پولشویی را برابر ضوابط قانونی جرم می دانیم و فارغ از اینکه پول کثیف در چه مسیری 
هزینه می شود رسیدگی می کنیم.وی خاطر نشان کرد: البته مجلس اخیرا در ارتباط 
با تبلیغات نامزدهای انتخابات، مصوبه ای داشت که نمی دانم به تأیید شورای نگهبان 
رسید یا خیر اما این مصوبه حتما در فرایند رسیدگی به تخلفات انتخاباتی مورد توجه 

همکاران قضایی قرار می گیرد.
دستگاه قضا سر صندوق های اخذ رأی نماینده ای ندارد

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه آیا قوه قضاییه بر نحوه 
برگزاری انتخابات نظارت می کند یا نه گفت: در ارتباط با انتخابات دو اقدام داریم؛ 
نخست اینکه ستادهایی را با رویکرد پیشگیرانه در همه حوزه های انتخابیه فعال کردیم 
و اقدام بعدی این است که اگر گزارشی از ناحیه مجریان یا ناظران یا این ستاد یا از 
ناحیه مردم در ارتباط با انتخابات که وصف مجرمانه دارد واصل شود، حتما رسیدگی 

می کنیم.
اسماعیلی تصریح کرد: دستگاه قضا سر صندوق های اخذ رأی نماینده ای ندارد و 

مسئولیتی جز پیشگیری و رسیدگی به جرایم نخواهد داشت.
به دنبال ساختن ایرانی قوی هستیم

وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: در گام دوم انقلاب بنا بر رهنمود مقام 
معظم رهبری و فرمایشات ایشان به دنبال ساختن ایرانی قوی هستیم.

اسماعیلی ادامه داد: ایران قوی با حاکمیت قوی و مردمی قوی شکل می گیرد بدین 
منظور باید دولت قوی، مجلس قوی، قوه قضاییه قوی، نیروهای مسلح قوی، دانشگاه 

و فرهنگ و اقتصاد قوی داشته باشیم.
سخنگوی قوه قضائیه اظهار داشت: آن چه به عهده قوه قضاییه است این است که 

در این برهه حساس قوه قضاییه قوی بسازیم.
وی درباره شاخص های ایران قوی افزود: صلابت و اقتدار، تامین امنیت و عدالت 
برای جامعه، حفظ حرمت و کرامت انسانی، برخوردار از سلامت درون قوه ای و نیز 

برخوردار از اعتماد و حمایت مردم ویژگی های قوه قضاییه قوی است.
اسماعیلی تصریح کرد: به عبارت ساده، قوه قضاییه قوی یعنی قوه قضاییه مردمی.

وی با اشاره به برخی اقدامات قوه قضاییه در خصوص مردمی بودن گفت: اقدام 
اخیر قوه قضاییه در تدوین و ابلاغ دستورالعمل مشارکت و همکاری نهادهای مردمی 
با قوه قضاییه، حضور ریاست قوه قضاییه و اعضای شورای قضایی در مراسم اربعین 
حاج قاسم سلیمانی به عنوان مردمی ترین قهرمان ملی و بین المللی عصر حاضر، 
دیدار رییس قوه قضاییه با خانواده های متدین و مظلوم جانباختگان مراسم تشییع 
حاج قاسم سلیمانی در کرمان، بازدید رییس قوه قضاییه و هیات همراه از زندان 
زنان، سفرهای متعدد استانی و شنیدن سخنان مردم در دیدارهای مردمی از صیادان 
بوشهری تا کارگران گمرک و اقشار مختلف مردم در این دیدارها، ٢٠ ساعت کار مستمر 
در سفر استانی بوشهر بدون وقفه و استراحت هه همه اینها نمونه هایی از فرایند تقویت 

و توسعه مردمی شدن در قوه قضاییه است.
سخنگوی قوه قضاییه خاطرنشان کرد: مردم را باور داریم و خود را خدمتگزار مردم 

می دانیم و در عمل اثبات می کنیم برای مردم شأن و حرکت قائل هستیم.
پیگیری های ابعاد حقوقی شهادت حاج قاسم سلیمانی

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره شکایت و اقدام قضائی خانواده 
شهید حاج قاسم سلیمانی و همراهان ایشان گفت: در این ارتباط دو نوع از مقررات 
وجود دارد؛ بخشی دادخواست های تنظیم شده و مطالبه غرامت از دولت آمریکاست 
که به موجب تصویب قانون خاصی در مجلس است و در تهران شعبه 55 دادگاه 

حقوقی به عنوان شعبه ویژه، این پرونده ها رسیدگی می شود. 
وی افزود: در ارتباط با سایر صلاحیت ها و شهادت شهید سلیمانی و همرزمان وی، 
هم از ناحیه خود دادسرا اعلام جرم شده و شعبه ویژه در دادسرای عمومی و انقلاب 

تهران برای رسیدگی تعیین شده است. 
اسماعیلی اظهار داشت: گزارش هایی را هم وزارت امور خارجه و ستاد حقوق بشر در 

این ارتباط ارائه دادند و در این شعبه ثبت شده است. 
وی اضافه کرد: خانواده شهید سلیمانی و شهدای همراه این شهید، اعلام کردند 
اقدام قضایی را بعد از چهلم شهدا انجام می دهند و منتظریم ببینیم چه تصمیمی 

می گیرند و تا این ساعت اقدامی از ناحیه آنها انجام نشده است.
رئیس قوه قضاییه از هیچ کاندیدا و لیستی حمایت نکرده اند

از نامزدهای  انتشار لیستی  بر  سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی مبنی 
انتخابات مجلس که مورد تایید و حمایت ریاست قوه قضاییه است، گفت: شایعه 
منتشره در فضای مجازی را ملاحظه کردیم و برخی شایعات در مورد تایید صلاحیت 

ها هم به گوشمان رسید.
وی ادامه داد: به صورت صریح اعلام می کنم و با ریاست قوه قضاییه هم صحبت 
کرده ام، ریاست قوه از هیچ فرد، جریان یا لیستی از نامزدهای انتخابات حمایت 

نمی کند.
اسماعیلی خاطرنشان کرد: البته رییس قوه قضاییه ملاقات ها و مراجعاتی با جریان 
ها و گروه های مختلف داشته و تقاضاهایی خدمت ایشان شده اما ریاست قوه گفته اند 
که در امر تهیه فهرست و تأیید صلاحیت ها به لحاظ رعایت شأن قوه قضاییه ملاحظه 

ای را نمی پذیرند و از ورود به این موضوع معذور هستند.
سخنگوی قوه قضاییه با دعوت از مردم برای حضور در انتخابات مجلس شورای 
اسلامی گفت: ایران قوی، مجلس قوی می خواهد که نمایندگان متدین، انقلابی، 
شجاع، جهادی و عدالت محور و برخوردار از پشتوانه قوی مردمی به مردم خدمت 

کنند.
اسماعیلی با بیان اینکه در آستانه انتخابات مجلس شورای اسلامی هستیم، افزود: 
از عموم مردم با هر فکر، سلیقه و گرایش سیاسی دعوت می کنم، آگاهانه در انتخابات 

شرکت کنند و در این مسیر هیچ عذر و بهانه ای پذیرفته نیست.
وی خاطرنشان کرد: مشکلات و گلایه ها به جای خود اما فرهنگ ما به هیچ عنوان با 

انزوا و بی تفاوتی سازگاری ندارد.
بازداشت ٢٠ مدعی نفوذ در احراز صلاحیت  نامزدها

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سؤال دیگری درباره کلاهبرداری از نامزدهای 
انتخابات در خصوص احراز صلاحیت ها گفت: اینکه اینها ادعا می کنند ذی نفوذ 

هستند با اینکه واقعا ذی نفوذ باشند، مسئله جدا است. 
وی افزود: تاکنون به ادعای نفوذ رسیدیم اما به صاحب نفوذ بودن نرسیدیم. چنانکه 

این موضوع ارتشا نیست و کلاهبرداری است و در هر حال بررسی جرم هستیم.
اسماعیلی اظهار داشت: تا کنون حدود ٢٠ نفر شناسایی و دستگیر شدند و برخی با 

قرار تامین مناسب آزاد شدند و چهار یا پنج نفر هنوز در بازداشت هستند. 
وی ادامه داد: آنچه که بررسی کردیم به ارتباط با نهاد نظارتی انتخابات به هیچ عنوان 
نرسیدیم و تحقیقات ما چنین نتیجه ای را حکایت نمی کند. اسماعیلی افزود: یکی 
از افرادی که در این پرونده دستگیر شد، ادعا می کرد پسر یکی از مقامات است اما 
به او گفتند این ادعا خیلی بد است و خیلی ها می دانند فلانی پسر ندارد و آمد گفت 
من برادرزاده آن مقام هستم و معلوم شد برادرزاده هم نیست. وی گفت: همچنین فرد 
دیگری در این برهه بازداشت شد که خود کاندیدای رد صلاحیت شده دوره قبل بود و 
ادعا کرده بود که من نفوذ دارم و می توانم مشکل شما را حل کنم.   اسماعیلی افزود: 
در این بین، از استانداری تهران فردی بازداشت شد و جزو متهمان قرار گرفت و آنها نیز 

در دستگاه های اجرایی هستند و ربطی به نهادهای نظارتی ندارند.
بازگشت سه هزار میلیارد تومان بدهی یک ابر بدهکار بانکی

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سؤال دیگری درباره مجموعه بدهی یک ابربدهکار 
بانکی که پیش از این از او نام برده شده بود، گفت: این فرد که اشاره کرده بودم 
مجموعه بدهی وی حدود چهار هزار میلیارد تومان است و ما حدود سه هزار میلیارد 
تومان را در همان فرایند تحقیقات اولیه با مذاکراتی که انجام دادیم با استفاده از اموال 

و دارایی هایی که در اختیار داشت، بازگرداندیم.
وی اظهار داشت: پرونده مراحل تحقیقات مقدماتی را طی می کند و سعی می کنیم 

مابقی بدهی قبل از صدور کیفرخواست بازگردانده شود.
متولی اعلام آمار کشته شدگان اغتشاشات آبان شورای امنیت است

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی در خصوص اعلام آمار کشته شدگان 
اغتشاشات آبان ماه گفت: اینکه در مقام بیان و اظهار نظر، مقامات چه نکاتی را بیان 
می کنند بحثی جداست. وی ادامه داد: این موضوع تعیین تکلیف شده و در دبیرخانه 
شورای عالی امنیت ملی و طی دو مرتبه در شورای امنیت کشور در دی ماه اعلام کرد 

که متولی این موضوع، خود شورای امنیت است.
اسماعیلی اظهار داشت: اعلام آمار نیاز به تفکیک و تعیین تکلیف دارد زیرا برخی 
کشته شدگان جز مامورانی بودند که به شهادت رسیده و برخی مردم بودند و توسط 

اغتشاشگران کشته شده و برخی از خود اغتشاشگران بوده اند.
وی ادامه داد: اعلام این آمار بعد از بررسی ها و تکمیل آن به موجب مصوبات به 

متولیان امر بر می گردد.
حساب معترضان از اغتشاشگران جداست

اسماعیلی در پاسخ به سوالی مبنی براینکه  قوه قضاییه چه نوع اعتراضی را مجاز می 
داند، گفت: اعتراض غیر از اقدام علیه امنیت کشور است. 

وی ادامه داد: در حوادث اخیر اعلام کردیم و گفتیم حساب اغتشاشگران را از 
معترضان جدا می دانیم و دیدید که برای هرکسی که به خیابان آمد پرونده قضایی 
تشکیل ندادیم اما اینکه کسانی علیه امنیت ملی اقدام کرده و بعد اسم خود را معترض 

می گذارند باید گفت که در این زمینه باید قانون را بپذیریم.

سخنگوی قوه قضاییه  خبرداد
محمدرضایی کاندیدای انتخابات مجلس در حوزه انتخابیه قم  خواستارشدصدور احکام قطعی ۵۰ متهم فساد اقتصادی

پرهیزازهرگونهاتهامزنی
دررقابتهایانتخاباتی

انتخابات مجلس  کاندیدای اصولگرای 
قم  انتخابیه  حوزه  در  اسلامی  شورای 
رقابت های  فضای  در  اینکه  به  اشاره  با 
تبیین  به  کاندیداها  باید  انتخاباتی 
ظرفیت ها و توانمندی ها و برنامه های خود 
بپردازند، بیان کرد: پرهیز از اتهام زنی باید 
انتخابات رعایت  از سوی همه در فضای 

شود.
حسین محمدرضایی در دیدار جمعی از 
جوانان و دانشجویان با بیان اینکه انتخابات 
دینی  مردمسالاری  و  دموکراسی  مظهر 
در  داریم  وظیفه  همه  کرد:  اظهار  است  

راستای حضور حداکثری تلاش کنیم و پرهیز از متهم کردن کاندیداها از مسائلی است که باید 
از سوی همه مردم مورد توجه قرار گیرد.

وی با اشاره به اینکه در فضای رقابت های انتخاباتی باید کاندیداها به تبیین ظرفیت ها و 
توانمندی ها و برنامه های خود بپردازند، بیان کرد: شورای نگهبان بر اساس شرع و قانون افرادی 
را تایید صلاحیت کرده که در معرض انتخاب مردم هستند؛ همه باید به کاندیداها کمک کنند 

تا از خدمات و اقدامات نظام حرف بزنند.
کاندیدای اصولگرای انتخابات مجلس شورای اسلامی در حوزه انتخابیه قم با اشاره به اینکه 
متاسفانه برخی از سخنان در فضای انتخابات به دور از اخلاق است، خاطرنشان کرد: در این 
عالم غیر از معصومین علیهم السلام هیچکس از تهدید شیطان در امان نیست و شرعا کسی 

حق اتهام زنی به دیگری را ندارد.
وی با اشاره به اینکه همه باید تلاش کنند تا حضور حداکثری و انتخاب بهتر رقم بخورد، یادآور 
شد: باید با هر سلیقه و نگاه سیاسی در این مسیر گام برداشته شود تا نظام سربلند شده و مسیر 

برای خدمت بهتر به مردم هموار شود.
محمدرضایی تلاش های دشمنان در راستای ضربه زدن به نظام را مورد توجه قرار داد و گفت: 
مبادا خدای ناکرده و ناخواسته در زمین دشمن بازی کنیم چرا که دشمن با کماندارانی قدار در 

مسیر سخت به کمین نشسته است.
وی ضرورت توجه به فرمایشات و منویات مقام معظم رهبری در راستای پیشبرد اهداف نظام را 
مورد تاکید قرار داد و یادآور شد: در انتخابات نیز حتما به این جمله و فرمایش رهبرمعظم انقلاب 
باید توجه شود که فرمودند اگر کسی نسبت به نظام نقدی دارد بخاطر کشور ایران پای صندوق 
رای بیاید . کاندیدای اصولگرای انتخابات مجلس شورای اسلامی در حوزه انتخابیه قم ضرورت 
تشویق و ترغیب مردم به حضور حداکثری در برنامه های تبلیغاتی را مورد تاکید قرار داد و گفت: 
امیدواریم ثمره انتخابات مردم در انتخابات مجلس شورای اسلامی، منجر به تعالی و پیشرفت 

بیش از پیش نظام اسلامی شود.

 با راه اندازی بخش گفتگوی آنلاین در سایت شرکت آب و فاضلاب امکان پذیر شد؛

دسترسیبهتمامخدماتآبفابایککلیک
رئیس مرکز سامانه ارتباطات مردمی 122 شرکت آب و فاضلاب استان قم از راه اندازی بخش 
گفتگوی آنلاین در سایت اینترنتی این شرکت خبر داد و آسان تر شدن دسترسی به خدمات آبفا 

را از مزایای آن دانست.
به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قم، علی اصغر جعفری کافی آباد 
به  برای پاسخگویی  ایجاد درگاه های متنوع  اقدامات صورت گرفته در راستای  به  با اشاره 
سؤالات، مشکلات و درخواست های مردم در شرکت آب و فاضلاب قم، سهولت در درستی 
به خدمات آبفا، کاهش هزینه ها، صرفه جویی در زمان و کاهش مراجعات حضوری را از جمله 
اهداف این اقدامات برشمرد. وی با بیان اینکه در حال حاضر مردم می توانند در تمام ساعات 
  www.abfa-qom.com شبانه روز علاوه بر سامانه تلفنی 122،از طریق پورتال آبفا به نشانی
همه خدمات فروش، پس از فروش و فوریتی را از این شرکت دریافت کنند، اظهار داشت: 
زیرساخت های لازم نیز برای گفتگوی آنلاین 24 ساعته در سایت شرکت آب و فاضلاب فراهم 
و راه اندازی شده است. رئیس مرکز سامانه ارتباطات مردمی 122 قم با اشاره به اینکه بخش 
گفتگوی آنلاین به راحتی در سایت شرکت قابل مشاهده و  دسترسی است، خاطرنشان کرد: 
مشترکان می توانند با مراجعه به سایت آبفا، از این طریق به همکاران ما متصل شده و سؤالات، 

درخواست ها و مشکلات خود را در تمام موارد مربوط به شرکت آب و فاضلاب مطرح کنند.
وی بخش گفتگوی آنلاین را علاوه بر پاسخگویی، ابزاری برای تبادل مدارک مشترکین برای 
ارائه خدمات غیرحضوری دانست و گفت: پیش از این برای ارائه خدمات غیرحضوری و از 
طریق تلفن، مشکل ارسال مدارک را داشتیم که در حال حاضر مشترکان می توانند بدون هیچ 
مشکل خاصی از طریق بخش گفتگوی آنلاین مدارک مورد نیاز را نیز ارسال کنند. جعفری 
کافی آباد با اشاره به اینکه بخش گفتگوی آنلاین از ابتدای دی ماه به صورت آزمایشی راه اندازی 
شده است، ابراز داشت: به دلیل سهولت استفاده از این ظرفیت که مشابه اپلیکیشن های پیام 
رسان عمل می کند در طول این مدت کوتاه درخواست های خدمات فروش و خدمات پس از 
فروش این مرکز بیش از سه  برابر شده است که حاکی از کارایی بالای این بخش در ارتباط با 
مشترکان دارد. وی با بیان اینکه هر کس به اینترنت دسترسی دارد به راحتی می تواند از خدمات 
بخش گفتگوی آنلاین بهره مند شود، یادآور شد: مشترکان در هر ساعت از شبانه روز می توانند با 
ورود به سایت شرکت آب و فاضلاب به نشانی  www.abfa-qom.com از طریق بخش گفتگوی 

آنلاین به سهولت درخواست های خود را با همکاران ما مطرح و پاسخ لازم را دریافت کنند.

رییس اداره سینمای اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم:

پنجسینمایقمدرنوبتتجهیزاست
رییس اداره سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم گفت: پنج سینمای قم در نوبت 
تجهیز است که با تکمیل و بهره برداری از آنها 2 هزار و 1۹۰ صندلی به ظرفیت سینمایی استان 

افزوده می شود. 
محمدکاظم رضوانی با بیان این که در 2 سال اخیر تعداد صندلی های سینما در قم 2 برابر 
شده است، گفت: تعداد صندلی سینماهای استان از ۹۰۰ صندلی در سال ۹6 به یک هزار و 

85۰ صندلی در سال جاری افزایش یافته است.
وی با بیان اینکه نهضت ساخت سینما درقم در سال های اخیر به صورت جدی دنبال 
شده است گفت: تعداد سینماهای استان از 3 سینما درسال ۹6 به 6 سینما تا پایان سال ۹7 
افزایش یافته است ضمن اینکه هم اکنون هفت سینمای در حال ساخت و درنوبت تجهیز در 
استان وجود دارد. رییس اداره سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم ادامه داد: ونوس 
با 2 سالن به ظرفیت های 8۰ و 22۰ صندلی، تربیت با یک سالن به ظرفیت 4۰۰ صندلی، 
آیه با یک سالن به ظرفیت 11۰ صندلی، کانون با یک سالن به ظرفیت 22۰ صندلی، آوینه 
با یک سالن به ظرفیت 22۰ صندلی و  شهر آفتاب با سه سالن به ظرفیت های 8۰، 4۰ و 8۰ 
سینماهای فعال موجود در قم هستند. وی گفت: سینماهای تالار مرکزی شهر، استقلال، بازار 
شهر، نور و همچنین موزه انقلاب و دفاع مقدس، پنج سینمای در نوبت تجهیز استان هستند که 

با بهره برداری از این سینماها ۹ سالن به ظرفیت سینمایی قم افزوده می شود.
رضوانی، ادامه داد: 2 سینمای اریکه ملل و مجتمع بازار سلام با دارا بودن 2 و 6 سالن از جمله 
دیگر طرح های در حال احداث سینمایی قم است که با تکمیل و تجهیز این سینماها نیز 8۹۰ 

صندلی به مجموعه ظرفیت سینمایی استان افزوده می شود.
وی افزود: در مجموع با تکمیل و تجهیز این طرح های سینمایی سه هزار و 8۰ صندلی به 
ظرفیت سینمایی استان افزوده می شود که با برنامه ریزی انجام شده تا پایان سال آینده از این 

مجموع تعداد ۹۰۰ صندلی در قم به بهره برداری می رسد.

رئیس سازمان فناوری اطلاعات شهرداری قم:

»قمکارت«بهزودیدرقماجراییمیشود
-رئیس سازمان فناوری اطلاعات شهرداری قم از آغاز فعالیت »قمکارت« تا پایان سال خبر 
داد و گفت: چون اتوبوس های قدیمی دستگاه های جدید نداشتند، فعالیت این سامانه به 

تعویق افتاد.
کوروش محمدحسینی در خصوص فعالیت »قمکارت« اظهار داشت: این پروژه 2 بخش را 
شامل می شود که یک بخش کیف پول الکترونیک شهروندی و بخش دیگر کارت شهروندی 
است. وی گفت: بخش کارت شهروندی به صورت کامل آماده شده و دستگاه های خودشارژ 

نیز برای آنها تهیه شده است که می توان به صورت اتوماتیک فعالیت شارژ کارت را انجام داد.
رئیس سازمان فناوری اطلاعات شهرداری قم با اشاره به آغاز فعالیت قمکارت تا پایان امسال، 
افزود: از آنجایی که اتوبوس های قدیمی دارای دستگاه های جدید نبودند، فعالیت قمکارت 
به تعویق افتاده است. وی در خصوص بخشی از قمکارت که کیف پول الکترونیکی است، 
افزود: در سامانه »قمیار« که سامانه میز خدمت الکترونیکی است بخش کیف پول الکترونیک 
قابل مشاهده است که بخش هایی که به موجب آن شهروندان می توانند مبالغ مورد نظر را به 

شهرداری واریز کنند در حال آماده سازی است. 
محمدحسینی بیان کرد: به منظور اجرای پروژه تاکسی هوشمند در 2۰ تاکسی با کمک 

سازمان تاکسیرانی QR بارکد نصب شده است و قابلیت پرداخت الکترونیک در آن وجود دارد.

مدیرکل امور بانوان استانداری قم:

بانواندرحوزهمحیطزیستمیتوانند
بسیارنقشآفرینباشند

مدیرکل امور بانوان و خانواده استانداری قم بر اهمیت جایگاه و نقش آفرینی بانوان در راستای 
حفظ و حراست از محیط زیست در ابعاد گوناگون تأکید کرد.

صدیقه صدیق تقی زاده در دیدار با کارکنان بانوی این اداره کل به مناسبت میلاد حضرت 
فاطمه زهرا)س( در سخنانی اظهار داشت: قطعا بانوان در راستای حفظ و حراست از محیط 

زیست به ویژه فرهنگسازی در خانه و اجتماع می توانند نقش بسیار مهم و مؤثری ایفا کنند.
وی با اشاره به فعالیت گسترده تشکل های زیست محیطی در استان قم با محوریت بانوان، 
خاطرنشان کرد: برای توسعه آموزش ها و آگاهی بخشی لازم در حوزه محیط زیست در میان 
زنان و دختران قمی، آماده هرگونه همکاری بوده و در این زمینه باید برنامه ریزی مناسب انجام 
شود. وی بر ضرورت رعایت عدالت در واگذاری پست ها به بانوان شاغل در دستگاههای 
اجرایی و بهره مندی از ظرفیت ها و استعدادهای ایشان تأکید کرد و گفت: بانوان کارمند نیز 
باید تلاش کنند تا ظرفیت ها و شایستگی های خود را با رعایت کمال حجاب و عفاف به منصه 

ظهور برسانند.
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وزیر صنعت، معدن و تجارت: 

توجهبهتولیدملی،راهکاراصلیمقابلهبا
تحریمهااست

بخش  فعالان  به  اعتماد  و  ملی  تولید  به  توجه  گفت:  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزیر 
خصوصی، راهکار اصلی کشور در مقابله با تحریم هاست.

»رضا رحمانی« دوشنبه شب در هفدهمین جشنواره تولید ملی - افتخار ملی در سالن 
همایش ها بین المللی صدا و سیما، افزود: بخش تولید کشور با توانمندی های ویژه خود 
شرایط را پایدار نگه داشته و بر خلاف تصور دشمن در تعطیلی واحدها، نه تنها این اتفاق 
رخ نداده بلکه در بسیاری موارد شاهد رشد و تبلور ظرفیت های جدید صنعتی و تولیدی در 
کشور هستیم. وی اظهار داشت: بخشی از تسهیل امور، تفویض اختیارات است و تفویض 
اختیار ثبت سفارشها به استان ها از نخستین اقداماتی بود که در این راستا اجرایی شد و 
مواردی که قابل تفویض به استان ها، خانه های صنعت، معدن و تجارت و اتاق های بازرگانی 

هستند، باید مشروط به قبول مسوولیت این تشکل ها به طور کامل به آنها واگذار شود.
رحمانی تاکید کرد:  مردم نباید برای پیگیری امور و دریافت خدمات به هر عنوانی به 
وزارتخانه یا سازمان های تابعه آن مراجعه کنند و در این راستا توجه به ابزارها و ظرفیت های 
توسعه ای دولت الکترونیک یک ضرورت است. وزیر صنعت در بخش دیگری از سخنان 
خود گفت: امروز بیش از 62 درصد درآمدهای مالیاتی کشور وابسته به بخش تولید و 
صنعت است؛ فارغ از ضرورت برخورد جدی با هرگونه فرار مالیاتی در سایر بخشها، انتظار 
تسهیل در امور بخش تولید کشور به حق است. وی درباره لازم الاجرا بودن قانون تسهیل و 
رفع موانع تولید، افزود: این قانون مورد تاکید رئیس جمهوری است و در چارچوب ساختار 
آن تعریف مشخصی برای حل مشکلات بخش تولید و تاثیرگذاری در امور این حوزه وجود 
دارد که باید از سوی همه دستگاه های مرتبط مورد توجه قرار گیرد. رحمانی اضافه کرد: 
پیگیری های لازم برای حمایت از تولید داخلی در چارچوب برنامه هایی همچون ساخت 
داخل، تخصیص منابع بانکی لازم، توسعه فناوری و غیره انجام می شود و نباید فراموش 
کرد که یکی از راهکارهای جلوگیری از تبعات تحریم ها توجه جدی به تولید ملی است. 
این مقام مسوول با اشاره به برنامه ساخت داخل به عنوان یکی از ابزارهای تعیین کننده 
در رونق تولید کشور، خاطرنشان کرد: امروز نه فقط در تامین قطعات و تجهیزات در داخل 
کشور مشکلات به حد کافی رفع شده اند، بلکه در برخی اقلام، زمینه خودکفایی و قطع 
وابستگی کامل فراهم شده است. وی به برخی اقدامات انجام شده درخصوص خودکفایی 
در بخش های مختلف صنعتی کشور از جمله تولید الکترود گرافیکی در صنعت فولاد اشاره 
کرد و گفت: هفته گذشته با وزارت نفت تفاهم نامه ای به ارزش یک میلیارد دلار امضا کردیم 
که زمینه تولید مواد اولیه الکترود گرافیتی یعنی کک سوزنی و کک اسفنجی را در داخل 
کشور ایجاد می کند. رحمانی ادامه داد: در چارچوب برنامه نهضت ساخت داخل در تامین 
لاستیک خودرو، قطعات خودرو و غیره اقدام های مناسبی در ماه های گذشته انجام شده 
و همه خودروهای دپو شده در پارکینگ خودروسازان با تامین قطعات از داخل تکمیل و 
تحویل مشتریان شده است. وی خاطرنشان کرد:  در همین رابطه، زمینه تثبیت شغلی 
28۰ هزار نفر نیروی این صنعت فراهم شده و 5۰ هزار نفر دیگر نیز به چرخه اشتغال این 
صنعت وارد شده اند. وزیر صنعت اعلام کرد: قانون ساخت داخل دائمی شده و متناسب 
با آن مرکز ساخت داخل در وزارت صنعت، معدن تجارت راه اندازی شده تا در هر نقطه از 
کشور که نیاز به ساخت داخل قطعه یا تجهیزاتی وجود داشته باشد، رصد و برای داخلی 
سازی آن اقدام های لازم در دستور کار قرار گیرد. وی گفت: طبق این قانون، مشروط به 
تولید کافی و تامین نیاز کشور، جلوی صادرات کالای مشابه خارجی گرفته می شود و در 
همین راستا تاکنون واردات هزار و 6۰۰ قلم کالا ممنوع شده است. البته در مواردی نیز 
اگر به اندازه نیاز کشور تولید وجود نداشته باشد با حمایت تعرفه ای به مدیریت واردات 
می پردازیم. رحمانی خاطرنشان کرد: در همه اقلام کالایی مهم مثل پارچه چادر مشکی، 
لاستیک،  خودرو و غیره که نیازمند واردات هستیم، موارد مورد رصد قرار گرفته و برنامه ریزی 
دقیقی برای تامین داخلی انجام شده است و درصددیم در تولید این کالاها به خودکفایی 
کامل برسیم. وی بیان داشت: آیین نامه ای در حال تدوین است که بر اساس آن تسهیلات 
ویژه ای به صنعتگران و تولیدکنندگان برتر کشور در قالب تعریف شاخص های معینی از 
جمله در حوزه اشتغال، صادرات، دریافت خدمات بانکی و غیره اعطا شود، زیرا باید فرهنگ 
تقدیر و تشکر از تلاشگران این عرصه را در جامعه جاری کنیم. وزیر صنعت در پایان گفت: 
اکنون 6۰۰ هزار صنف تولیدی، 8۰ هزار واحد صنعتی، 1۰ هزار معدن ثبت شده و حدود 
2.5 میلیون صنف توزیعی در کشور فعال هستند که با تفویض اختیارات، بسیاری از 

مشکلات آنها قابل حل و فصل است.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اعلام کرد 

چهارهزارمیلیاردتومانسرمایهگذاریدر
هزارطرحتعاونی

 وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: در سه سال گذشته یک هزار طرح تعاونی در کشور 
افتتاح شد که بیش از 4 هزار میلیارد تومان ارزش سرمایه گذاری در این بخش بوده و بیشتر 

این طرح ها در بخش های خرد و متوسط بوده است.
»محمد شریعتمداری« روز سه شنبه در مراسم بهره برداری از 322 هزار طرح در محل 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: در سال های اخیر تلاش کردیم تعاونی  را به جایگاه 
خود بازگردانیم و نقطه عطف آن نیز در دیدار با رهبر معظم انقلاب بود. وی افزود: در این 
جلسه ایشان فرمودند که یکی از مهم تری های بخش های اقتصاد کشور بخش تعاون است 
و به دلیل توزیع عادلانه ثروت و مردمی بودن تعاون باید به این سمت حرکت کنیم و پس از 
آن بود که بخش تعاون جان تازه ای گرفت و سند توسعه بخش تعاون در دستور کار قرار 
گرفت و جلسات متعدد برای رسیدن بخش تعاون به جایگاه واقعی ادامه دارد. وزیر کار 
اظهارداشت: هدف ما این بود که به کمک نوآوری، نگاه سنتی به تعاون به نگاه مدرن اتفاق 
بیافتد. همانطور که  در اقتصاد روز جهان، نمونه های برتر تعاونی ها با نگاه جدید و نوآوری به 
این هدف رسیده اند. وی تاکید کرد: پوست اندازی در بخش تعاون با مدیریت دانا، جوان، 
خلاق و مقتدر و استفاده از ابزارهای جدید در توسعه بخش تعاون همچون تامین مالی و 
ضمانت میسر می شود. شریعتمداری با اشاره به اینکه توانایی بزرگ و نهادسازی ارزشمند 
در بخش تعاون انجام شده، گفت: بانک توسعه تعاون، صندوق ضمانت سرمایه گذاری و 
معاونت تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در مجموعه تعاون وجود دارد و اگر این 
نهادها تقویت شوند و از منابع بودجه عمومی استفاده کنند گام بزرگی برداشته ایم. وزیر کار 
تاکید کرد: باید تعاونی ها را با امر مهارت ممزوج کنیم و وجود سازمان فنی و حرفه ای یکی از 
دستاوردهای ارزشمند در حوزه آموزش مهارت های فنی می تواند در این زمینه کمک کند. 
وی افزود:  چنانچه تمام طرح های افتتاح شده از محل منابع ارزان قیمت اشتغال روستایی 

را به مهارت متصل کنیم اشتغال پایدار خواهد بود.
 

۵۴درصدحجمسدهایکشور
پرازآباست

 پرشدگی سدهای کشور در بهمن ماه به 54 درصد رسیده که نسبت به دی ماه از رشدی 
یک درصدی برخودار شده است.

حجم آب موجود در مخازن سدهای کشور تا 25 بهمن ماه در حالی به رقم 27 میلیارد 
و 23 میلیون متر مکعب رسیده که این میزان پارسال 3۰ میلیارد و 61 میلیون متر مکعب 
بوده که حکایت از منفی بودن حجم ذخیره آب در سدها است. ظرفیت کل سدهای کشور 
بر اساس تازه ترین گزارش دفتر مطالعات پایه منابع آب شرکت مدیریت منابع آب ایران 
5۰.5 میلیارد متر مکعب است. کل آب ورودی به سدها در سال آبی جاری )از ابتدای 
مهرماه امسال تا پایان شهریورماه ۹۹( در حالی 14 میلیارد و چهار میلیون متر مکعب 
گزارش شده که پارسال در همین بازه زمانی 24 میلیارد و 57 میلیون مترمکعب ورودی 
داشتند که نشان از کاهش ورودی سدها با وجود افزایش بارش ها در کشور است. میزان 
خروجی آب از سدها در بهمن ماه درحالی به 15 میلیارد و 48 میلیون متر مکعب رسید 
و این درحالی است که پارسال 13 میلیارد و ۹۹ میلیون متر مکعب خروجی آب از سد ها 
بوده که بیانگر افزایش میزان آمادگی آنها برای روبه رو شدن با سیلاب های احتمالی است.

 وزیر امور اقتصاد و دارایی با بیان اینکه بهترین شرایط برای ارز، ثبات در دامنه قابل 
قبول است، تاکید کرد: دولت از افزایش نرخ ارز منفعت نمی برد و به دنبال افزایش نرخ 

ارز نیست.
»فرهاد دژپسند« روز سه شنبه در حاشیه نشست شورای گفت وگوی دولت و بخش 
خصوصی در جمع خبرنگاران در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا افزایش قیمت ارز به 
دلیل پرداخت حقوق کارمندان دولت اتفاق افتاده است، گفت: نمی دانم چرا این موضوع 

را به حقوق و مزایای کارکنان دولت نسبت می دهند.
وزیر اقتصاد افزود: دولت هیچ منفعتی از افزایش نرخ ارز ندارد، چنانچه ارز دولتی داشته 

باشیم و بخواهیم بفروشیم، در بازار نیما عرضه می شود.
 FATF افزایش قیمت ارز بدون ارتباط با

دژپسند درباره تأثیر FATF بر افزایش قیمت ارز گفت: جلسه FATF فردا ) 3۰ بهمن (
برگزار می شود و افزایش قیمت ارز هیچ ارتباطی به این موضوع ندارد.
بازگشت ۲۲ میلیارد دلار ارز صادراتی 

دژپسند درباره بازگشت ارز حاصل از صادرات گفت: تاکنون  22 میلیارد دلار ارز به کشور 
بازگشته، این در حالی است که سال گذشته کمی در بازگشت ارز حاصل از صادرات با 
مشکل روبرو شدیم، بنابر این دولت تصمیم گرفت استرداد مالیات بر ارزش افزوده صادرات 

را موکول به بازگشت ارز حاصل از صادرات کند.
بسته رونق تولید در حال عملیاتی شدن

وی با بیان اینکه بسته رونق تولید در حال عملیاتی شدن است، گفت:  یکی از اقدام ها، 
حمایت از افرادی بود که مالیات معوق دارند، بنابراین مقرر شد این افراد چنانچه تا تاریخ 3۰ 

مهر اصل مالیات خود را بپردازند، 1۰۰درصد جرایم تأخیر آنها بخشوده شود.
به گفته دژپسند، چنانچه کسی بعد از این تاریخ اقدام به پرداخت مالیات کند، مشمول 

تخفیف جرایم می شود، اما درصدی از آن بخشودگی کاهش می یابد.
وی در این زمینه تصریح کرد: این سیاست باعث شد 1۰ هزار میلیارد تومان درآمد ما در 

زمینه مالیات افزایش یابد و همچنین دغدغه تولیدکنندگان و مؤدیان مالیاتی حل شد.
ایجاد کارگروهی برای طبقه بندی تسهیلات

برای  را  مشکلاتی  ارز  نرخ  افزایش  گفت:  سخنانش  از  دیگری  بخش  در  دژپسند 
دریافت کنندگان تسهیلات از صندوق توسعه ملی به وجود آورده است، مقرر شد کارگروهی 
برای طبقه بندی تسهیلات ایجاد شود تا مشخص شود دریافت کنندگان این تسهیلات چه 

نوع محصولی را تولید کرده اند.
وی با بیان اینکه در این کارگروه تصمیمات لازم اتخاذ می شود، افزود: از آنجا که در قانون 
مشخص نشده در شرایط اضطرار چگونه باید این تسهیلات بازپرداخت شود، مقرر شد 

مجلس آن را پیگیری کند و چنانچه نیاز به قانون داشت در قالب بودجه مصوب شود.
 تجارت خارجی کشور به ۷9 میلیارد دلار رسید

وزیر امور اقتصادی و دارایی  همچنین دیروزدر نشست شورای گفت وگوی دولت و بخش 
خصوصی گفت: با گذشت 11 ماه از سال و با وجود سخت ترین تحریم ها 3۹ میلیارد دلار 
صادرات و 4۰ میلیارد دلار واردات صورت گرفته که نسبت به سال گذشته رشد خوبی را 

نشان می دهد.
»فرهاد دژپسند« گفت: فعالان اقتصادی بر اثر پیش بینی بودجه ۹۹ در مورد اخذ مالیات 
نگران هستند، در حالی که باید بگویم رویکرد دولت و وزارت اقتصاد اصلا این نیست که 

برای تامین مالی خزانه و وصول مالیات به فعالان اقتصادی شناسنامه دار فشار بیاورد.
در مسیر حداکثر سازی وصول، اصول را زیر پا نمی گذاریم

به گفته وی، نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی قابل قبول نیست و خزانه نیز باید به 
روش صحیح تامین مالی شود.

دژپسند با تاکید بر اینکه در مسیر حداکثر سازی وصول اصول را زیر پا نمی گذاریم، افزود: 
چاره ای جز اخذ مالیات برای جبران درآمدهای نفتی نداریم و در یک سال گذشته سعی 

کرده ایم مالیات را صرفا از ابزار درآمد خارج و آن را تبدیل به یک ابزار اقتصادی کنیم.
وزیر اقتصاد خاطرنشان کرد: باید مانع تنش های غیر اصولی بازار ارز و سکه شویم و 

طبیعی است که از ابزارهای مالیاتی استفاده کنیم.
وی تصریح کرد: در حال حرکت به سمت جلوگیری از فرارهای مالیاتی هستیم و قانون 
لایحه مستقیم اصلاح شده و پیشنهاد آن را به دولت داده ایم. پایه های جدید مالیاتی را نیز 

معرفی کرده ایم و پیشنهاد سازمان دهی و اصلاح معافیت های صادراتی ارائه شده است.
دژپسند با بیان اینکه وضعیت سال گذشته از نظر تحقق درآمد صادرات غیر نفتی خوب 
بود، ادامه داد:  نرخ بازگشت ارز حاصل از صادرات غیر نفتی خوب نبود، بنابراین برای 

بازگشت آن از ابزارهای مالیاتی استفاده کردیم.
وعده دژپسند برای بازگشت مالیات بر ارزش افزوده صادرکنندگان

وزیر اقتصاد اظهار کرد: هیچ گاه ابزار مالیات را چکشی بر سر صادرکنندگان نکردیم و 
بنابراین به محض اینکه از بازگشت ارز حاصل از صادرات اطمینان یابیم، مالیات بر ارزش 

افزوده صادرات به صادرکنندگان بازگردانده می شود.
وی با بیان اینکه بنای فشار مالیاتی بر صادرکنندگان و فعالان بخش خصوصی نداریم، 
افزود: اگر نتوانستیم از طریق پایه های جدید مالیاتی و جلوگیری از فرار مالیات درآمد کسب 
کنیم، حتما خلاف قانون و مقررات به سمت افزایش مالیات و فشار به فعالان اقتصادی 
نمی رویم. به گفته دژپسند، منوط شدن بازگشت مالیات بر ارزش افزوده صادرات غیر نفتی 
به بازگشت ارز حاصل از صادرات به علت اطمینان از بازگشت ارز حاصل از صادرات است.

بار اصلی تامین ارز کشور بر دوش صادرکنندگان
وزیر اقتصاد با اشاره به تجارت 7۹ میلیارد دلاری کشور در 11 ماهه نخست امسال گفت: 
85 درصد از واردات کشور را کالاهای سرمایه ای و واسطه ای که مورد نیاز تولیدکنندگان 
است را تشکیل می دهد. وی ادامه داد: بار اصلی تامین ارز مورد نیاز واردات کشور بر دوش 

صادرکنندگان است ضمن آنکه بخشی از این ارز در سامانه نیما عرضه می شود.
شرایط  به  نسبت  می شود  گرفته  اکنون  که  تصمیماتی  کرد:  خاطرنشان  دژپسند 
عادی تفاوت دارد اما دولت وظیفه خود می داند که در هر حال مشکلات را از پیش پای 
تولیدکنندگان بردارد. وظیفه حاکمیتی دولت تسهیل تجارت است و باید فضای کسب و 

کار در هر شرایطی برای رونق تولید مهیا باشد.

وزیر امور اقتصاد و دارایی:

 دولت از افزایش نرخ ارز نفعی نمی برد

حیدر مستخدمین  حسینی، اقتصاددان و رئیس سابق هیئت 
بورس  شاخص  کنونی  رشدهای  است  معتقد  بورس  مدیره 
تداعی کننده حرکت سال 13۹2 است. یعنی زمانی که به گفته 
این کارشناس بازار سرمایه، دولت با هدف کاهش تورم، ابتدا وجوه 
نقدی را به سمت سهام گسیل داد و بعد از تجمیع با یک حرکت 
به عنوان  فرآیند  این  از  موجب کاهش شاخص سهام شد. وی 
سوخت کردن نقدینگی یاد می کند و درباره تکرار آن نگران است. 

در  تعیین کننده  نامتوازن  نیروهای  اقتصاددان،  این  نظر  به 
اقتصاد کشور، عوامل تحرک نقدینگی را به وجود می آورند. به 
گفته مستخدمین  حسینی وضعیت اقتصادی کشور به گونه ای 
متعادل نیست که بتوانیم شاخص بورس را به  ویژگی و شرایطی که 

بر اقتصاد کشور حاکم است، تعمیم بدهیم.
وی با بیان اینکه بازارهای ما مانند بازار پول، سرمایه، بیمه و... 
در یک تعادل منطقی به سر نمی برد، گفت: در حال حاضر ویژگی 
خاصی که در کشور ما وجود دارد این است که نرخ بازدهی بازار 
پول )بانک ها و مؤسسات مالی مجاز( موجب کاهش قدرت خرید 
پس اندازها می شود، زیرا نرخ سود بانک ها بر اساس مصوبه شورای 
پول و اعتبار حداکثر 15 درصد و در مقابل نرخ تورم 4۰ درصد 
است. به عبارتی، اگر کسی منابع مالی خود را در نظام بانکی 

پس انداز کند، قدرت خریدش حدود 25 درصد کاهش می یابد. 
بنابراین بازار پول شرایطی برای پس اندازکنندگان به وجود نیاورده 

تا بتوانند قدرت خرید پول خود را حفظ کنند.
و در  بازار سرمایه  از همین روست که  افزود:  اقتصاددان  این 
پیدا  سودمندتر  جایگاهی  بهادار  اوراق  و  بورس  بازار  آن  رأس 
کرده که تعدادی از سرمایه گذاران وجوه خود را حتی اگر ناچیز و 
حداقلی هم باشد، به سمت این بازار انتقال دهند تا از مزیت های 
آن برخوردار شوند. با این حال، مستخدمین حسینی تأکید کرد: 
مزیتی که این بازار در چند سال گذشته، به خصوص دو سال پیش 
داشته، ناشی از جبران کاهش ارزش پول ملی بوده است. وی 
در این زمینه توضیح داد: نزول ارزش پول که از سال 13۹1 آغاز 
شد، به مرور به بخش ها و بازارها و کالاهای مختلف تعمیم یافت و 
موجب افزایش قیمت آنها شد، اما در بازارهای سرمایه، این تطبیق 
یا تعمیم نیاز به سپری شدن زمان داشته است، یکی از دلایل این 
امر بسته بودن نماد بسیاری از شرکت های بورسی در آن زمان بود.
ولی به گفته وی، به مرور جبران کاهش ارزش پول توانست خود 
را در بورس نشان دهد و اینچنین به تدریج قیمت سهام افزایش 
یافت و شاخص بورس رو به صعود رفت. نمادهای بسته  شده هم 
هنگامی که باز شدند، فرصتی برای جبران عقب افتادگی خود به 
دست آوردند. در کنار این امر، بحث تجدید ارزیابی دارایی های 
شرکت ها مطرح بود که موجب افزایش شاخص بورس شد. نکته 
مهم از نظر رئیس اسبق هیئت مدیره سازمان بورس این است که 
فرآیند یادشده تا جایی که توانست ارزش خود را متناسب با تورم 
و کاهش ارزش پول رشد دهد، منطقی بود. اما بعد از این که 
وضعیت از حالت تعادلی خود خارج شده، این افزایش شاخص 
بورس نگرانی هایی ایجاد کرده است؛ نگرانی هایی که به گفته او 
یادآور نمونه سال 13۹2 است. وی در همین باره افزود: در این 
سال که بورس رشد بالایی را از سر گذرانده و آرام آرام حجم انبوهی 
از سوی  به نظرم  که  در یک مرحله  بود،  نقدینگی جذب کرده 
دولت آگاهانه صورت گرفت، شاخص ها کاهش یافت و در نتیجه 
موجب عقب افتادگی سرمایه گذاران و قیمت سهام شد؛ به گونه ای 
که بسیاری نتوانستند سرمایه اصلی خود را هم به دست آورند و 

مثلًا 1۰۰ میلیون تومان به 4۰ میلیون تومان تبدیل شد. به گفته 
از  مستخدمین حسینی، به این صورت دولت توانست بخشی 
نقدینگی جامعه را که وارد بورس شده بود، کاهش دهد و از این 
طریق تورم را کاهش دهد. وی افزود: این موضوع اکنون مجدداً در 
حال اتفاق افتادن است، یعنی تا جایی که رشد شاخص مربوط به 
پوشش تورم و تجدید ارزیابی ها بوده، منطقی است، اما بعد از آن 
نگران کننده است. زیرا به نظر نمی رسد برای شرکت های بورسی 
و بانک ها اتفاق خاصی از نظر عوامل بنیادین اقتصادی افتاده 
باشد. بنابراین از این لحاظ روند یادشده تداعی کننده رخداد سال 
13۹2 است و دولت هم برای اینکه بتواند تورم را کنترل کند، میل 
و اراده ای در پیش گرفته که وجوه نقدی به سمت بازار سرمایه و 
بورس حرکت کند و بعد از تجمیع، با یک حرکت مناسب )مطابق 
با شرایط( موجب کاهش شاخص سهام شود. در نتیجه این عمل، 
بخشی از نقدینگی گسیل شده به بورس از بین خواهد رفت و به 
کاهش تورم کمک خواهد کرد. این اقتصاددان معتقد است همان 
روندی که در سال 13۹2 انجام شد، اکنون به صورت جدی تر در 
بورس در حال انجام است. وی افزود: »نگرانی من که سال ها 
رئیس هیئت مدیره سازمان بورس بودم این است که مشخصاً 
حس مثبتی از حرکت های شاخص بورس ندارم.«  این اقتصاددان 
چنین  می کنم  حس  من  داد:  توضیح  ریزش  این  زمان  درباره 
ریزشی از لحاظ زمانی نزدیک باشد، زیرا ما اتفاق خاصی از لحاظ 
ایجاد طرح توسعه ای، بازسازی در واحدهای بورسی نمی بینیم. 
همچنین بانک ها از بسیاری از سرمایه گذاری ها و بنگاه داری که 
منطقی هم هست، منع شده اند. بنابراین وضعیت آنها رو به جلو 
نبوده و به طور کلی برای بانک ها و شرکت های تولیدی وضعیت 
فوق العاده ای پیش نیامده است. مستخدمین حسینی در ادامه 
با بیان اینکه وضعیت بازار سرمایه با این نوسانات عجین شده 
است، گفت: در عین حال، شاهدیم بسیاری از سرمایه گذاران 
و  دولت  که  صورتی  در  می روند؛  تک سهم ها  سمت  به  خرده پا 
مسئولان سازمان بورس باید به آنها هشدار دهند. هرچند افزایش 
اقبال نسبت به بازار بورس خوب است، اما افراد باید از طریق 
سرمایه گذاری در صندوق های بورسی عمل کنند، زیرا در این 

صندوق ها مجموعه ای از سهم های مختلف وجود دارد که ریسک 
آنها را کمتر می کند. وی در پایان افزود: باید مردم آگاه باشند و 
با اطلاعات دقیق تری وارد این بازار شوند. نگرانی این است که 
اگر وضعیتی پیش آید و شاخص ریزش کند، مردم در مقابل نظام 
قرار گیرند، همان طور که در سال های گذشته در مورد مؤسسات 
درگیر  آن  با  مردم  هم  تاکنون  و  افتاد  اتفاق  غیرمجاز  اعتباری 

هستند.
خزلی: همه سهم ها حبابی نیستند

با همه اینها بسیاری از متخصصان بازار هم برعکس معتقدند 
بازار سهام حبابی نیست. حسین خزلی، کارشناس بازار سهام 
این است که همه  ایرناپلاس می گوید: واقعیت  با  در گفت وگو 
سهم های بازار حبابی نیست. وی بر این باور است که به دلیل ورود 
نقدینگی  و خرید برخی از سهم ها از شرکت های کوچک و زیان ده 
توسط سرمایه گذاران ناآشنا و جدید، قیمت آنها رشد غیرمنطقی 
اما اکثر شرکت های بزرگ و سودآور بورس نه تنها  کرده است، 
حبابی نیستند، بلکه قیمت های بسیار جذاب دارند. این شرکت ها 
همان طور که قیمت هایشان رشد یافته، سودآوری آنها هم رشد 
سودآوری  چشم انداز  دیگر  سوی  از  افزود:  خزلی  است.  کرده 
این شرکت ها برای سال آینده بسیار مثبت بوده است و به همین 
دلایل نمی توان کل بورس را حبابی دانست و جای نگرانی از این 
بابت وجود ندارد. این کارشناس بازار سرمایه در ادامه توصیه کرد 
سرمایه گذارها با آموزش و مشورت وارد شوند و اگر خود فرصت 
و تخصص پیگیری مسائل بورسی را ندارند، برای مبالغ زیر 5۰۰ 
انواع  که  سرمایه گذاری  صندوق های  طریق  از  تومان  میلیون 
مختلفی دارد، وارد بازار شوند و برای رقم های بالاتر از این مبلغ هم 
شرکت های سبدگردان متعددی وجود دارد که می توانند مدیریت 
پرتفوی مردم را برعهده گیرند. افراد متخصصی هستند که این کار 

را به خوبی انجام می دهند.
وی افزود: اما اگر خودشان مایلند مدیریت پرتفوی خود را به 
دست گیرند، حتما لازم است که حداقل سه ماه آموزش بگیرند 
و تا این مدت به صورت مجازی و با رقم های پایین معامله کنند تا 

تجربیات محیط بازار و مهارت لازم را کسب کنند.

مستخدمین حسینی اقتصاددان:

نگرانسوختنپولهادربازارسرمایههستم

 رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: حجم اوراق 
منتشر شده در سال ٩٤ حدود ١٤ هزار میلیارد تومان 
بود در حالی که امروز این عدد به ١٤٠ هزار میلیارد تومان 

رسیده است.
»شاپور محمدی«  دیروز نخستین همایش مالی ایران 
با محوریت تامین مالی افزود: رشد اقتصادی کشورها بر 
رشد فناوری استوار است بنابراین زمانی که تامین مالی 
بی معنی  هم  بهره وری  باشد،  نداشته  وجود  کشور  در 

خواهد بود.
اقتصاد  اگر بخش واقعی  محمدی خاطرنشان کرد: 
کشور سودآور باشد، فعالیت بازار مالی هم موفق بوده و 

بهبود عملکرد اقتصاد و بازار مالی را شاهد خواهیم بود.
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار بیان داشت: نگاه 
فعالان بازار سرمایه بدین صورت است که اگر تامین مالی 
بازار مالی به خوبی انجام شود، رشد اقتصادی در  در 

بخش واقعی موفقیت آمیز خواهد بود.
وی با اشاره به اینکه تامین مالی در همه کشورها به عنوان اصلی ترین کارکرد بازار مالی محسوب می شود که در آن نظام بانکی مسئول 

اصلی تامین مالی است، افزود: اما بازار سرمایه در چند سال اخیر نقش خود را در این موضوع پررنگ تر کرده است.
محمدی گفت: این موضوع نشان می دهد عزم و اراده در بورس برای توسعه ابزار مالی و تنوع بخشی آن وجود داشته است، اما همچنان 
در مقایسه با تسهیلات بانکی فاصله دارد. وی  یکی از ابزارهایی که در چند سال اخیر از آن استفاده چشمگیری شده را اسناد خزانه 

اسلامی دانست و ادامه داد: تاکنون حدود ٤٠ هزار میلیارد تومان اسناد خزانه اسلامی منتشر شده است.
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار خاطرنشان کرد: در سال ٩٢ اوراق صکوک اجاره برای شرکت هواپیمایی ماهان منتشر شد و اکنون 
اوراق صکوک اجاره را برای سهام در نظر گرفته ایم. وی اظهار داشت: همچنین در بورس با اوراق منفعت )ساخت نیروگاه(، اوراق مرابحه 
)خرید کالا برای تولیدکننده(، اوراق جعاله ) فعالیت پیمانکاری( و اوراق سلف موازی ) تامین مالی تولیدکننده برای کوتاه مدت( همراه 
هستیم.  محمدی روش عرضه اولیه و افزایش سرمایه را از دیگر انواع تامین مالی دانست و گفت: این امکان را برای شرکت ها فراهم 

می کند تا ضمن تامین نقدینگی، زمینه ایجاد رونق در فعالیت ها را فراهم کنند.
تجاری سازی اختراع ها از طریق بازار سرمایه

وی ادامه داد: همچنین مخترعین می توانند از طریق بازار سرمایه تامین مالی کنند و تا از طریق تامین مالی جمعی مبلغ مورد نیاز را 
برای تجاری سازی اختراع خود فراهم آورند. رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار خاطرنشان کرد: این ابزارها از جمله ابزار متعددی 
هستند که برای پوشش ریسک و تامین مالی در اختیار افراد و شرکت ها قرار می گیرد و همچنین فروش استقراضی از هفته آینده وارد 

بازار سرمایه خواهد شد. به گفته وی، ایران از نظر طراحی ابزار و بازار نسبت به دیگر کشورها موفق بوده است.
محمدی گفت: صندوق های بازارگردانی معاف از مالیات هستند، هر چند که  بازار سرمایه ایران تاکنون دو هزار و ٥٠٠ میلیارد تومان 
مالیات پرداخت کرده است. رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار با بیان اینکه حجم معاملات چهار بورس تا روز گذشته حدود ٨٤٩ هزار 
میلیارد تومان بوده،  ادامه داد: تاکنون ٦٢٣ شرکت در بورس و فرابورس حضور دارند. رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: اگر بازار 
دنیا را در نظر بگیریم دوسوم از آن اوراق بدهی و یک سوم بازار سهام است، این در حالی است که بازار بدهی در ایران همچنان کوچک 
است. وی اظهار داشت: سازمان بورس از چنین آمادگی برخوردار است تا اوراقی را منتشر کند که نیاز به ضمانت بانکی نداشته باشد 
بلکه مبتنی بر سهام باشد. محمدی گفت: از برنامه های سازمان بورس برای سال آینده افزایش سهم این بازار برای تامین مالی است و در 

صدد هستیم تا بورس نقش پررنگ تری در انتشار اوراق داشته باشد.

رییس کل بانک مرکزی با بیان اینکه بر اساس 
درصد   2۰ زیر  آینده  سال  تورم  پیش بینی ها 
لیست  وارد  ایران  که  است  بعید  است، گفت: 
سیاه FATF شود؛ با این حال، حتی اگر این 
ارز نخواهد  تاثیری در نرخ  نیز رخ دهد،  اتفاق 

داشت.
» عبدالناصر همتی«  دیروز در حاشیه همایش 
خبرنگاران  جمع  در  مقاومتی  اقتصاد  سالانه 
افزود: رشد نقدینگی تا بهمن امسال حدود 28 

درصد بوده است.
اینکه  به  اشاره  با  مرکزی  بانک  کل  رییس 
 25 حدود  نقدینگی  رشد  ساله   5۰ میانگین 
درصد بوده است که تلاش می کنیم آن را کنترل 
رشد  درصدی  سه  افزایش  داد:  ادامه  کنیم، 
نقدنگی امسال در مقایسه با میانگین 5۰ ساله 
به دلیل بالا  رفتن خالص ذخایر ارزی کشور بوده 

است. 
وی تاکید کرد:  بانک مرکزی چند میلیارد دلار ارز برای افزایش ذخایر ارزی صرف کرده است.

همتی خاطر نشان کرد: برخی به اشتباه گفته اند که رکورد 5۰ ساله شکسته شده که درست نیست و در برخی سال ها 
بیشتر از این رقم نیز بوده است.

رییس کل بانک مرکزی با بیان اینکه هدف ما کنترل تورم است، اضافه کرد: هیچ کدام از پیش بینی های ما برای سال آینده، 
تورم بالای 2۰ درصد را نشان نمی دهد.

وی گفت: نوسانات اخیر نرخ ارز به دلیل این است که برخی به بهانه برگزاری جلسه FATF تلاش می کنند در بازار ارز 
التهاب ایجاد کنند این در حالی است که بارها اعلام کرده ایم این موضوع تاثیری بر این بازار نخواهد داشت.

رییس کل بانک مرکزی اظهار داشت: برخی می گویند که سطح مقاومت 14 هزار تومان نرخ ارز شکسته شده است اما 
باید به یاد داشت که در یک سال گذشته حدود سه بار این سطح شکسته شده اما بانک مرکزی توانست بازار را کنترل کرده 

و قیمت ها متعادل شود.
همتی ادامه داد: درخواست من این است افرادی که وارد این بازار می شوند ریسک آن را بپذیرند، اما باید توجه داشت که 

بانک مرکزی مراقبت لازم را برای بازار ارز دارد.
رییس کل بانک مرکزی درباره احتمال تصویب نشدن اف ای تی اف و قطع همکاری بانک های کشورهای دوست با ایران 

گفت: هر کسی یک نظری دارد اما اینکه چه اتفاقی بیفتد مشخص نیست.
وی افزود: یک احتمال وجود دارد که وارد لیست سیاه شود اما یک احتمال دیگر نیز است که در این لیست قرار نگیرد.

همتی ادامه داد: هر اتفاقی که رخ دهد باید توجه داشت که مبادلات تجاری و ارزی ما از طریق مسیرهای تحریم ناپذیر 
انجام می شود. وی گفت: از ابتدای امسال تاکنون 35 میلیارد دلار تامین ارز برای واردات کالا در کشور انجام شده که همین 

روند را ادامه خواهیم داد. رییس کل بانک مرکزی تاکید کرد: به نظر من اتفاق بدی که برخی فکر می کنند رخ نخواهد داد.
وی گفت: البته فکر نکنم که این تصمیم اشتباه را اتخاذ کرده و ایران را در لیست سیاه قرار دهند.

رییس کل بانک مرکزی درباره ادعای سوداگران بازار ارز برای رسیدن افزایش نرخ ارز به مرز 2۰ هزار تومان نیز گفت: آنها 
می تواند همچین آرزویی را داشته باشند آرزو بر جوانان عیب نیست.

در چهار سال اخیر محقق شد؛

رشد١٠برابریتامینمالیازطریقبازارسرمایه
رییس کل بانک مرکزی: 

تورمسالآیندهبهزیر۲0درصدمیرسد

مفقودی
بدین وسیله به اطلاع میرساند:

شرکت سپید سنگ قشلاق به شماره ثبت ۵۷96 )مدیر عامل آقای سعید محمد 
رضا بیگی( بهره بردار معدن قشلاق صفرآباد به آدرس جاده کوه سفید بعد از 

مزرعه گلپایگانی جنب روستای صفرآباد معدن سنگ آهک قشلاق صفرآبّاد طی 
نامه شماره ۷6۳1 مورخ 1۳98/۰۲/۲9 اعلام نموده که پروانه بهره برداری شماره 

6۲۳/د مورخ 1۳۷8/۰۲/19 )شناسه معدن ۵11/د مورخ 1۳۷8/۰۲/1۴ و طرح 
بهره برداری ۵6۲۳/ج مورخ 1۳۷۷/11/۲۰( آن شرکت مفقود و تقاضای صدور 

پروانه بهره برداری المثنی نموده است. لازم به ذکر است پروانه در ابتدا به نام شرکت 
تعاونی تولیدی معدنی ره آورد معدنکاوان بوده و بعد به نام آقای تقی فخاری انتقال 
یافته و بعد به نام آقای سعید فخاری منتقل شده و بعد به نام آقای داود محمدرضا 

بیگی انتقال یافته و بعد به نام شرکت سپید سنگ قشلاق ثبت ۵۷96 منتقل شده 
است و در مالکیت شرکت سپید سنگ قشلاق ثبت ۵۷96 طبق آخرین روزنامه 

رسمی مورخ 1۳9۷/11/16 به شماره ۲1۵۲8 می باشد. لذا مراتب طی دو نوبت 
و به فاصله 1۵ روز آگهی میشود چنانچه هر شخصی اعم از حقیقی و یا حقوقی 

نسبت به حقوق مربوط به پروانه یاد شده ادعایی دارند با در دست داشتن مستند 
ادعا حداکثر تا تاریخ 1۵ روز پس از انتشار به سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
قم مراجعه نمایند. در غیر این صورت بعد از انقضای مهلت مذکور نسبت به صدور 

پروانه المثنی اقدام خواهد شد.
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پرسپولیس ۲ - الشارجه ۲؛

دبلعلیپورپرپرشد

 تیم فوتبال پرسپولیس اولین امتیاز آسیایی خود را با تساوی مقابل الشارجه کسب 
کرد، اما همچنان قعرنشین جدول گروه C مسابقات ماند.

 C  در چارچوب دیداری از هفته دوم مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا و از گروه
رقابت ها تیم های الشارجه امارات و پرسپولیس از ساعت 1۹:۰5 روز )سه شنبه( در 
ورزشگاه اختصاصی شارجه به مصاف هم رفتند که  این دیدار با تساوی 2 - 2 به پایان 

رسید.
* علی علیپور در دقایق 1۰ و 27 برای پرسپولیس گلزنی کرد و گل های الشارجه 
توسط محمد خلفان در دقیقه 26 و رایان مندس در دقیقه 2+45 به ثمر رسیدند. به 
دنبال یک نیمه پرگل و تماشایی، دو تیم در نیمه دوم رو به بازی تدافعی و توأم با احتیاط 

آوردند.
ترکیب الشارجه: عادل الحوسنی، الحسن صالح، شاهین المعزمی، کایو لوکاس، 
محمد عبدالباسط )73 - محمد سرور(، سالم سلطان، علی محمد، عبدالله العلوی، 

رایان مندس، محمد خلفان )88 - عمر جمعه( و اوتابیک شکوروف.
بیرانوند، سیدجلال حسینی )46 - محمدحسین  پرسپولیس: علیرضا  ترکیب 
کنعانی زادگان(، شجاع خلیل زاده، مهدی شیری، محمد انصاری، کمال کامیابی نیا، 
احمد نوراللهی، وحید امیری )74 - بشار رسن(، مهدی ترابی، علی علیپور و کریستین 

اوساگونا )7۰ - آنتونی استوکس(.
نیمه اول:

دقیقه 8: شوت نوراللهی از روی ضربه ایستگاهی اولین خطر را روی دروازه الشارجه 
ایجاد کرد.

دقیقه 1۰: مهدی ترابی از کنار خط طولی با یک پاس در عمق علیپور  را با عادل 
الحوسنی تک به تک کرد و این بازیکن با تیزهوشی و ضربه دقیق موفق شد پرسپولیس 

را به اولین گل آسیایی در این فصل از لیگ قهرمانان برساند.
دقیقه 13: شوت سرکش خلفان از محوطه جریمه پرسپولیس با برخورد به بدن 

سیدجلال به زمین مسابقه برگشت.
دقیقه 1۹: اوساگونا پشت مدافعان الشارجه در داخل محوطه جریمه این تیم صاحب 

موقعیت ایده آل شوتزنی شد، اما ضربه اش با بی دقتی از بالای دروازه راهی اوت شد.
دقیقه 26: کایو خیلی راحت پا به توپ وارد محوطه جریمه پرسپولیس شد و با یک 
پاس در عمق خلفان را صاحب موقعیت ایده آل گلزنی کرد و او هم با یک ضربه آرام 

دروازه بیرانوند را گشود. البته این صحنه کاملًا مشکوک به آفساید بود.
دقیقه 27: روی پاس دوباره ترابی به علیپور و ضربه او بعد از دریبل دو بازیکن 

الشارجه، پرسپولیس خیلی زود گل برتری را به ثمر رساند.
مدافعان  پشت  راحت  خیلی  عمق  پاس  یک  روی  صالح  الحسن   :35 دقیقه 
پرسپولیس صاحب توپ شد، اما بعد از تک به تک شدن با بیرانوند ضربه اش در حالت 

بسیار خطرناک از کنار دروازه او راهی اوت شد.
دقیقه 37: پرسپولیس در چند صحنه خطرناک روی ضربه سر اوساگونا و در ادامه 

شوت نوراللهی و ضربه سر نهایی ترابی می توانست دروازه الشارجه را باز کند.
دقیقه 42: مندس با دریبل خلیل زاده پاس عرضی را برای خلفان ارسال کرد، اما 

ضربه او با برخورد به بیرانوند راهی کرنر شد.
دقیقه 44: ترابی با حرکات انفرادی و شوتی محکم دروازه الشارجه را تهدید کرد.

دقیقه 2+45: مندس پشت مدافعان پرسپولیس صاحب توپ شد و بعد از حضور 
در محوطه جریمه این تیم با یک شوت محکم از زاویه بسته دروازه بیرانوند را باز کرد.

نیمه دوم
دقیقه 47: کرنر ارسالی ترابی با ضربه سر خطرناک خلیل زاده راهی اوت شد.

دقیقه 62: داور به الحسن صالح کارت زرد نشان داد.
دقیقه 76: محمد سرور دومین کارت زرد را از داور مسابقه دریافت کرد.

دقیقه 78: ارسال بشار رسن از جناح راست با ضربه سر بد و بی دقت علیپور همراه 
شد.

دقیقه 81: شوت سرور از کنار دروازه پرسپولیس راهی اوت شد.
دقیقه 85: ترابی نفوذ خوبی به محوطه جریمه الشارجه داشت، اما پاس بی دقت وی 

توسط مدافعان این تیم برگشت داده شد.
دقیقه 88: پاس در عمق ترابی در محوطه جریمه الشارجه به علیپور رسید، اما تکل به 

موقع مدافع این تیم این موقعیت خوب گلزنی را از پرسپولیس گرفت.
دقیقه 2+۹۰: الشارجه روی یک ضدحمله خطرناک توسط مندس می رفت به گل 

برسد که بیرانوند با تکل به موقع مانع این اتفاق شد.
الشارجه در نیمه دوم به مانند الدحیل سعی کرد با بازی بسته و تأخیری نظم خط 
هافبک پرسپولیس را به هم زده و کمترین موقعیت گل را به نماینده کشورمان بدهد 
که در این امر کاملًا موفق بود تا سرخپوشان دو امتیاز حساس دیگر را از دست داده 

باشند.
در هفته دوم از مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا تنها پرسپولیس موفق به کسب 
امتیاز شد و سه نماینده دیگر کشورمان، استقلال، سپاهان و شهر خودرو تن به 

شکست دادند.

السد ۳ - سپاهان ۰؛ 

زهرمردسالآسیا!
سپاهان که در دیدار اول برابر العین با 4 گل به برتری رسیده بود، در دومین دیدار 

عملکرد خوبی نداشت و با سه گل مغلوب حریف قدرتمند قطری اش شد.
تساوی السد و النصر در روز اول بازی ها که دو تیم مدعی گروه سوم مسابقات، موسوم 
به گروه مرگ به شمار می رفتند، سبب شده بود تا این دو تیم با تمام توان خودشان را 

برای بازی دوم آماده کنند. 
پیش از اینکه سپاهان سه مرتبه دروازه خودش را مقابل مهاجمان زهردار السد باز 
شده ببیند، شاگردان روی ویتوریا در شهر العین دومین شکست مسابقات را به این تیم 

با نتیجه 2 بر 1 به این تیم اماراتی تحمیل کرده بودند.
  شاگردان امیرقلعه نویی نمایش امیدوارکننده ای در نیمه دیدار با السد داشتند ولی 
در نیمه دوم برخلاف پیش بینی هایی که مربیان پرتغالی این تیم می کردند، ابتدا روی 
همکاری بغداد بونجاح و اکرم عفیف دروازه پیام نیازمند باز شد تا کار در ورزشگاه جاسم 

بن حمد دشوار شود. 
پس از دریافت این گل، سپاهان برای زدن گل تساوی پیش کشید ولی بازیکنان این 
تیم در حملات زهر کافی را نداشتند و بار هم روی یک پاس از بونجاح و ضربه رباح 

ماجری حسن الهیدوس به گل دوم در دقیقه 72 رسیدند.
 بازی برای سپاهان به نظر می رسید که تمام شده باشد، چرا که تعویض های امیرقلعه 
نویی هم جواب نداده بود و آخرین تعویض این تیم هم که به محسن الغسانی اختصاص 
پیدا کرد، جواب نداد و در دقیقه 78 روی حرکت سریع و تکنیکی اکرم عفیف مرد سال 
قاره آسیا، گل سوم بازی بار هم توسط حسن الهیدوس به ثمر رسید تا طلایی پوشان 
فوتبال ایران که امید زیادی به درخشش آنها بسته بودیم، دست خالی و با یک شکست 

سنگین قطر را پس از نزدیک به یک هفته اقامت ترک کنند.
 با نتایجی که در هفته سوم به دست آمد دو تیم السد و النصر با 4 امتیاز به ترتیب رتبه 
های اول و دوم را در گروه سوم به خود اختصاص دادند و سپاهان و العین هم با 3 و صفر 

امتیاز رتبه های سوم و چهارم را در اختیار گرفتند.

علیپور:

فقطچونبدشانسبودیمنتوانستیم
پیروزشویم

مهاجم تیم فوتبال پرسپولیس اعتقاد دارد این تیم در تمام لحظات بازی نسبت به 
حریف اماراتی خود، الشارجه برتر بوده است.

علی علیپور پس از تساوی 2 - 2 تیم پرسپولیس مقابل الشارجه امارات در مرحله 
گروهی لیگ قهرمانان آسیا اظهار داشت: بازی را خیلی خوب شروع کردیم. طبق 
گفته های سرمربی وارد زمین شدیم و نتیجه تلاش بازیکنان بود که توانستم دو گل 

بزنم.
وی افزود: خیلی خوب بازی کردیم.  سرمربی حریف گفته بود که می خواهند بازی 
را ببرند، اما این گونه نبود و بازی کاملًا دست ما بود و سوار بر بازی بودیم. تنها دلیلی 
که نتوانستیم ببریم این بود که در نیمه دوم بدشانس بودیم و موقعیت های  ما تبدیل 

به گل نشدند.
مهاجم تیم پرسپولیس در پایان یادآور شد: امروز نتوانستیم پیروز شویم، ولی فوتبال 
ادامه دارد و ما طبق اهداف تیم و تاکتیک های مربیان دوباره تمرین می کنیم تا نتایج 

بهتری بگیریم.

 فرهاد مجیدی برای اولین بار در دوران مربیگری خود در استقلال طعم شکست را 
چشید اما همه چیز علیه او و تیمش بود.

استقلال در چارچوب هفته دوم مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا در کویت به 
مصاف الاهلی عربستان رفت و در پایان با نتیجه 2 بر یک شکست خورد تا یک امتیازی 

باقی بماند و در رده سوم جدول رده بندی گروه اول قرار بگیرد.
تجربه  یازدهمین  در  مجیدی  فرهاد  با  تهرانی  آبی پوشان  باخت  اولین  این 
سرمربیگری اش بود. باختی که تلخ بود و شاید نباید رقم می خورد اما در آینده فقط 
نتیجه مسابقه است که باقی می ماند. در این بین سوال به وجود می آید که فرهاد 

مجیدی در به ثبت رسیدن این شکست تا چه حد مقصر بوده است.
طبیعی است که بعد از هر شکست مسوولیت اصلی با تیم فنی و نفر اول، سرمربی 

تیم است. مجیدی هم باید به این مساله واقف باشد اما وقتی شواهد و قرائن را کنار هم 
قرار می دهیم متوجه می شویم که مرد 43 ساله نیمکت آبی ها کمترین تقصیر ممکن 

را در این شکست داشت.
انبوهی از مصدومان

این اتفاق بسیار کم رخ می دهد که یک تیم به اندازه یک تیم مصدوم داشته باشد 
اما در برهه کنونی استقلال درگیر چنین سندرمی است. کریمی، باقری و میلیچ در 
آستانه بازی سرماخوردند. پیش از آن دیاباته، اسماعیلی، بلبلی، یزدانی، غلامی 
و قائدی نیز با این مشکل مواجه شده بودند و همه این ها دست کادر فنی را خالی 
گذاشته بود. شاید اگر هرکدام از این بازیکنان می توانستند در برابر الاهلی بازی کنند 
استقلال شکست نمی خورد. نبود یزدانی و غلامی در خط دفاع به چشم خورد. 

مطهری در خط حمله تنها بود و ریگی در میانه میدان امانش بریده شده بود اما کسی 
برای یاری حضور نداشت. ار طرفی نیمکت فرهاد هم خالی تر از هر زمان دیگری بود 

و اولین اسلحه اش برای تغییر روند بازی جوان جویای نامی چون زکریا مرادی بود.
خستگی مفرط چند بازیکن خاص

مصدومیت چند بازیکن از یک طرف و نزدیکی مسابقات هم از طرف دیگر باعث 
شده تا فشار بسیار زیادی روی دوش چند بازیکن باشد. سفرهای متوالی را هم اضافه 
کنید. محمد دانشگر که این روزها انواع و اقسام اشتباهات را مرتکب می شود مشخص 
است که توان بدنی لازم را ندارد. حرکت بچه گانه او روی گل دوم الاهلی و گل دوم 
مردود استقلال نشات گرفته شده از خستگی است. مسعود ریگی در نیمه دوم ضریب 
اشتباهاتش بالا رفته بود و چیزی جز خستگی در این ماجرا دخیل نیست. وریا غفوری 
نیز به همین شکل و ... خبر بد این است که در ادامه سال هم ماجرا از همین قرار است 

و استقلال باید هر چهار روز یک بار به میدان برود.
ناآمادگی

دستِ خالی مجیدی باعث شده تا از نفراتی در زمین بازی بگیرد که آماده بازی 
نیستند. بودوروف مشخص است که از لحاظ بدنی مشکل دارد. او به راحتی در 
کورس ها جا می ماند. علی دشتی در حد و اندازه های حضور فیکس نیست و از فرصت 
به وجود آمده استفاده نمی کند. زکریا مرادی بازیکن آینده داری است اما نه برای 
چنین بازی های بزرگی. مرتضی تبریزی اعتماد به نفس خود را مدتهاست از دست 
داده و فقط نام مرتضی تبریزی را با خود حمل می کند. با این حال چاره ای به جز 
استفاده از آنها نبود. در روزی که استقلال هافبک نداشت چشمی باید یک خط جلو 
می رفت و بودوروف در زمین حاضر می شد. در نبود قائدی و دیاباته دشتی و تبریزی 

می بایست بازی می کردند و سرمربی تیم گزینه روی میز دیگری نداشت.
مسائل داوری

گل زیبای ارسلان مطهری با اشتباه عجیب کمک داور اول بازی مردود اعلام شد. 
نوید مظفری اعلام کرد که پنالتی الاهلی درست نبوده و یک پنالتی نیز باید برای 
استقلال گرفته می شده است. اگر همین 2 مورد آخر را هم فاکتور بگیریم؛ بازهم 
استقلال نباید بازنده این دیدار می شد اما این اتفاق رخ داد تا در شبی که تیم تهرانی 

محدودیت های فراوانی داشت از داوری نیز ضربه بخورد.
در پایان

مشکل  آنها  دروازه  روی  موقعیت  ایجاد  و  الاهلی  دروازه  به  رسیدن  در  استقلال 
نداشت. بارها این اتفاق رخ داد اما با بی دقتی و بدشانسی اکثر این فرصت ها از جمله 
یک پنالتی از دست رفت. از سویی دیگر باید به ضعف دفاع استقلال نیز اشاره کرد. 
آنها تمرکز نداشتند و دور می خوردند. این مساله ای است که در بازی های قبل نیز 
وجود داشت. شاید اگر سومه و جانینی در میدان حاضر بودند الاهلی در ضدحمله ها 
می توانست خطرناک تر باشد. مجیدی باید به بازیکنان خود گوشزد کند که به دست 
آمدن موقعیت ساده نیست و نباید ساده از دست برود. او باید روی روحیه بازیکنانی 
چون دشتی و تبریزی کار کند چرا که مجبور است از آنها استفاده کند. با این حال 
می توان گفت فرهاد در رقم خوردن اولین شکست تیمش، کمترین نقش ممکن را 

داشت و تبرئه شد.

همه چیز علیه مجیدی  و استقلال بود

فرهاد تبرئه شد؛  این باخت را ندیده بگیرید

استقلال در این فصل از چهار پنالتی تنها یک بار به موفقیت 
رسیده و کاپیتان این تیم نیز در 2 فصل اخیر از پنج پنالتی، تنها 

2 بار موفق عمل کرده است.
استقلال در دومین دیدار خود در چارچوب مرحله گروهی 
مسابقات لیگ قهرمانان آسیا در کویت مقابل الاهلی عربستان 
شکست خورد تا اولین باختش در این فصل از مسابقات رقم 
بخورد. آخرین باخت استقلال به هفته چهارم مرحله گروهی دور 
قبل برمی گشت که با شفر به الهلال عربستان باختند اما پس 
از آن با فرهاد مجیدی سه برد و 2 تساوی به دست آمد تا اینکه 
بار دیگر یک تیم عربستانی موفق شد ترمز نماینده کشورمان را 

بکشد.
یکی از اتفاقات جالب این مسابقه پنالتی بود که وریا غفوری در 
دقیقه 41 از دست داد و اجازه نداد تا حساب کار 2 بر 2 شود. 
آبی ها تا انتهای بازی نتوانستند عقب افتادگی خود را جبران 
کنند. نکته مغفول مانده این است که چرا وریا باید پنالتی زن 
استقلال باشد؟ او در حدود یک سال اخیر نشان داده تبحری 

در این امر ندارد.
وریا همانقدر که در یک سال اخیر توانسته در جریان مسابقه و 
هنگام زدن ضربات ایستگاهی پشت محوطه موفق باشد در زدن 
ضربات پنالتی نامطئن بوده و اکثرا ناکام. وریا از ابتدای فصل 
قبل تا به حال پنج پنالتی زده که سه بار نتوانسته آن را تبدیل 
به گل کند. هر 2 پنالتی گل شده نیز در لیگ های هجدهم و 
نوزدهم مقابل سایپا و در نیمه دوم بوده است. غفوری همه 

پنالتی های نیمه اول خود را از دست داده است.
هفته نهم لیگ هجدهم وریا در دقیقه 81 پنالتی خود را وارد 
دروازه سایپا کرد. او 1۰ هفته بعد در دقیقه 32 بازی با پارس 
جنوبی جم نتوانست از پس رحمان احمدی بربیاید. در هفته 
سی ام نیز این بازیکن با هدایت مجیدی در دقیقه 44 دیدار با 

سپیدرود در دوئل برابر کوروش ملکی شکست خورد. وریا در این 
فصل تنها پنالتی گل شده استقلال را به ثبت رساند و در دقیقه 
68 بازی با سایپا در هفته هفتم موفق شد توپ را به تور بچسباند. 
حالا نیز در دقیقه 41 مسابقه با الاهلی کاپیتان آبی پوشان برای 
سومین بار پنالتی از دست داد. جالب است که برای اولین بار بود 

گل نشدن پنالتی او برای استقلال گران تمام شد. هر 2 مرتبه 
قبلی برد به آبی ها رسیده بود.

غفوری در این فصل پنج گل به فجرسپاسی شیراز، سایپای 
و  زده  الکویت  و  تهران  پیکان  آبادان،  نفت  صنعت  تهران، 
می توانست تعداد گل های خود را به عدد 6 برساند ولی موفق 
نشد. او تنها یک بار در برابر صنعت نفت در نیمه اول گل زد و 
الباقی گل هایش در نیمه دوم و یا وقت اضافه به ثمر رسیده 
است. او هر وقت برای استقلال گل زده این تیم شکست نخورده 

است.
اما سندرم از دست رفتن پنالتی مربوط به وریا و بازی با الاهلی 
نمی شود. تیم پایتخت نشین در این فصل چهار پنالتی داشته 
که تنها یک پنالتی گل شده که آن هم توسط وریا مقابل سایپا 
بود. علی کریمی در برابر پرسپولیس، مرتضی تبریزی مقابل 
گل ریحان البرز و حالا وریا غفوری در جدال با الاهلی، کسانی 
بوده اند که پنالتی خود را به هدر داده اند. در سوی مقابل پنج 
پنالتی هم توسط استقلال به رقبا داده شده که سه بار دروازه باز 
شده و 2 بار حسینی موفق به گرفتن آن شده است. دروازه بان 
استقلال ابتدای فصل 2 پنالتی از گل گهر و پیکان گرفت اما در 
ادامه مقابل سه تیم سفید و سبزپوش ماشین سازی، الشرطه و 

الاهلی ناکام بود.
باید دید مجیدی می تواند سرانجام یک پنالتی زن خوب برای 
تیمش پیدا کند یا همچنان هواداران این تیم باید شاهد از دست 

رفتن پنالتی توسط بازیکنانشان باشند.

چرا وریا باید پنالتی زن استقلال باشد؟ 

سندرمیکهاستقلالرارهانمیکند؛وریا،لطفاپنالتینزن

پیشکسوت تیم استقلال در مورد شکست شب گذشته استقلال مقابل الاهلی عربستان اظهار داشت: آبی پوشان بهتر از حریف خود 
بازی کردند، اما هر چه تلاش کردند نتوانستند حریفِ داور شوند.

تیم فوتبال استقلال دوشنبه شب و در هفته دوم مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا در کویت به مصاف الاهلی عربستان رفت و در 
نهایت با نتیجه 2 بر یک شکست خورد.

»ستار همدانی« افزود: استقلال با یک اتوبوس مصدوم به مصاف تیم پرمهره الاهلی عربستان رفت، که با توجه به داشته هایش به 
مراتب بهتر از تیم حریف بود. بازیکنان استقلال باغیرت بازی کردند ولی حریف داور نشدند و داور این دیدار در حق فوتبال ایران و تیم 

استقلال ظلم کرد. اگر داور بازی کمی مهربان تر بود حداقل نتیجه بازی مساوی بود.
استقلالی ها معتقد هستند »کو هیون جین« در دیدار شب گذشته قضاوت ضعیفی داشت و عامل اصلی شکست آبی پوشان در 
این نبرد بود. کارشناسان داوری اعتقاد دارند گل »ارسلان مطهری« به الاهلی عربستان درست بود و کمک داور این مسابقه اشتباه 

فاحشی انجام داده است.
وی همچنین افزود: مصدومیت های چند وقت اخیر استقلال باعث نگرانی است چرا که نبود بازیکن های مصدوم در بازی شب 
گذشته بسیار دیده می شد و این مصدومیت ها باعث می شود به کل تیم استرس وارد شود. استقلال در این بازی گل های بسیار بدی 
خورد که می توان نبود تمرکز تیمی و اشتباهات فردی مدافعان را دلیل این امر دانست. با این حال باز هم تیم استقلال در این مسابقه 
خوب عمل کرد و بسیار خوب تیم حریف را تحت فشار قرار داد و حتی یک پنالتی از دست دادیم و چند موقعیت دیگر ایجاد شد که از 
نکات مثبت این دیدار بود. همدانی در مورد عملکرد »فرهاد مجیدی« در تیم استقلال در چند بازی اخیر گفت: زمانی سرمربی تیم 
همه امکانات لازم را در اختیار دارد و از سوی دیگر گاهی نیز تیم در شرایط بدی قرار دارد و دست سرمربی خالی است. دست »فرهاد 
مجیدی« برای دیدار با الاهلی خالی بود و در این چند بازی تعویضی مناسب نداشت که استفاده کند. تیمی که وارد لیگ قهرمانان 
آسیا می شود باید بازیکنانی داشته باشد که بتوانند با تیم های تا دندان مسلح عربی رقابت کنند اما باز با این حال مجیدی به نظر من 
عملکرد خوبی داشت و به طور قطع اگر در روزهای آینده تیم استقلال کامل تر شود، می تواند بهتر از قبل نتیجه بگیرد و دل هواداران 

را شاد کند. هرچقدر فوتبال ما سرحال تر و جذاب تر باشد مردم ما هم خوشحال و شادتر می شوند.
وی درباره پیش بینی خود از روند تیم استقلال در ادامه لیگ قهرمانان آسیا خاطرنشان کرد: اگر مصدومان تیم استقلال زودتر برسند 
و با بدشانسی روبرو نشوند، با ظرفیتی که تیم دارد به طور حتم می توانیم از این گروه صعود و مانند گذشته در آسیا افتخارآفرینی کنیم. 

 مدیرکل ورزش و جوانان قم، با تاکید برحمایت از ورزشکاران استان برای کسب سهمیه المپیک گفت: برای قهرمانان ورزشی قم که 
موفق به کسب سهمیه المپیک شوند، حداقل 15۰ میلیون ریال پاداش پرداخت می شود.

رسول منعم روز سه شنبه در مجمع انتخاباتی هیات بوکس قم، درسالن جلسات اداره کل ورزش و جوانان قم، افزود: برنامه محوری، 
استعدادیابی و توجه به ظرفیت های رشته های مختلف دراستان از جمله اولویت های مورد تاکید این اداره کل است.

وی با تاکید بر ایجاد بستر مناسب برای رشد و پیشرفت بیشتر بوکس قم گفت: سیستم سنتی بوکس در فدراسیون به روز شده  و این 
امر زمینه ای ایجاد کرده تا این رشته ورزشی امروز حرف های زیادی برای گفتن در کشور داشته باشد.

منعم،افزود: بوکس از جمله رشته هایی است که در عرصه های ملی و فراملی همواره افتخارآفرین بوده و نشان داده است که در 
استان های مختلف ظرفیت مناسبی در این رشته ورزشی وجود دارد. مدیرکل ورزش و جوانان قم، با تاکید بر اینکه باید قدر قهرمانان، 
مربیان، داوران و افتخارآفرینان این رشته در استان را دانست، ادامه داد: بوکس، رشته ای با شرایط خاص است که نیاز به پشتکار دارد،  
ورزشکارانی که در این رشته ورود می کنند به طور قطع سخت کوش هستند و حضور این قهرمانان درقم نشان از ظرفیت های این رشته 
در استان می باشد. وی، بوکس را یکی از رشته های مستعد قم دانست و اظهار داشت: این استان در رشته هایی مانند کشتی فرنگی، 
جودو و فوتسال دارای جایگاه خوب در سطح ملی و فراملی است. منعم افزود: بوکس یکی از رشته های المپیکی است که با توجه به 

ظرفیت های این استان توقع داریم تا فدراسیون در راستای کمک به تقویت این رشته ورزشی در قم اقدام کند.
وی گفت: عملکرد خوب هیات بوکس قم در چهار سال گذشته موجب شده تا ظرفیت های خوبی در این رشته ورزشی در استان 
ایجاد شود ضمن اینکه جایگاه ویژه قم در فدراسیون بوکس نوید دهنده فرصت های بهتر برای استان است. وی، کارگروهی و 
برخورداری هیات های ورزشی از هیات رییسه قوی را مورد تاکید قرارداد و تصریح کرد:هیات های ورزشی باید از ظرفیت های مستعد 

موجود در رشته های مرتبط به خوبی در استان به خوبی استفاده کنند.
هیچ رشته بلاتکلیفی در استان قم وجود ندارد 

منعم افزود: استعدادیابی در رده پایه با کمک آموزش و پرورش و باشگاه های قم، توسعه بوکس در سطح استان و بخش های تابعه و 
همچنین توجه به توسعه کمی این رشته ورزشی در اولویت چهار سال آینده این هیات در قم قرار گیرد.

وی با اشاره به برگزاری مجمع های سالیانه هیات های ورزشی در قم گفت: هم اکنون هیچ رشته بلاتکلیفی در استان وجود ندارد و 
شرایط رشته های ورزشی با برگزاری مجمع های سالیانه و انتخاباتی به روز شده است.

ستارهمدانی:

استقلالنتوانستحریفِداورشود
مدیرکل ورزش و جوانان استان قم:

ورزشکارانکسبکنندهسهمیهالمپیکدرقمپاداشمیگیرند

 رئیس هیات مدیره باشگاه صنعت نفت در اظهارنظری جنجالی »دراگان اسکوچیچ« را متهم به 
باخت عمدی این تیم مقابل پرسپولیس کرد.

حواشی حضور دراگان اسکوچیچ در تیم ملی فوتبال ایران همچنان ادامه دارد. اسکوچیچ که به 
یکباره از باشگاه صنعت نفت آبادان جدا شد و به تیم ملی پیوست، به واسطه عدم پرداخت 14۰ 
هزار دلار به باشگاه سابق خود حالا در معرض حملات تند مدیران نفتی قرار گرفته است. در تازه 
ترین اظهارنظر، حسن نصراصفهانی رئیس هیات مدیره باشگاه صنعت نفت، این مربی را غیر 

مستقیم متهم به باخت عمدی مقابل پرسپولیس کرده است.
اسکوچیچ می گفت داروها و پزشکان شما خوب نیست!

نصراصفهانی ابتدا ضمن تشریح مشکلات اسکوچیچ و بهانه های وی برای جدایی از صنعت 
نفت گفت: اسکوچیچ از اواخر نیم فصل اول بحث رفتن را مطرح کرد. ایشان بحث بیماری و دوری 
اش از خانواده را مطرح می کرد. او ابتدا مشکل بیماری پوستی خود را مطرح می کرد. ما از وی 
خواستیم در بیمارستان نفت آبادان که از بیمارستن های مجهز است، خودش را درمان کند. او در 
پاسخ گفت که پزشکان و داروهای شما مناسب نیست و ما هم حاضر شدیم او را به تهران بفرستیم.

انتظار داشتیم شرایط سرمربی ما عوض شود
وی با بیان اینکه اسکوچیچ در تعطیلات نیم فصل به کشورش رفت، اظهار داشت: بعد از 
بازگشت اسکوچیچ، انتظار داشتیم دیدار با خانواده اش در شرایط این مربی تاثیر داشته باشد ولی 
بازهم او تقاضای جدایی کرد. صنعت نفت با اسکوچیچ روزهای خوبی داشت و تمایل نداشتیم 

او را از دست بدهیم.
اسکوچیچ ما را له کرد

رئیس هیات مدیره صنعت نفت تصریح کرد: مذاکرات مختلفی انجام شد تا اینکه روز بازی با 
نفت مسجد سلیمان اسکوچیچ بین دو نیمه گفته بود "این آخرین 45 دقیقه ای است که با صنعت 
نفت هستم". ایشان در نشست خبری چند روز پیش خود اشاره کرده بود که اگر در پارک راه 
برود، از مسیر درست می رود و پایش را روی گل نمی گذارد. باید بگویم آقای اسکوچیچ آنجا )در 

بازی صنعت نفت با نفت مسجد سلیمان( پایش را روی گل گذاشت و صنعت نفت را له کرد و در 
سراشیبی انداخت. همان بازی را دو بر صفر باختیم.

چیدمان بازیکنان مقابل پرسپولیس باعث باختمان شد
نصراصفهانی در ادامه به باخت صنعت نفت مقابل پرسپولیس و ترکیب اسکوچیچ در این مسابقه 
اشاره کرد و افزود: در بازی با پرسپولیس، به قول تمام بازیکنان نحوه چیدمان بازیکنان باعث شد 
تیم ما سردرگم باشد و در نهایت بازنده باشیم. هیات مدیره، اسکوچیچ را بعد از بازی با پرسپولیس 
دعوت به مذاکره کرد و حدود یک ساعت صحبت داشتیم. حاضر بودیم به این مربی مرخصی 1۰ 
روزه بدهیم و با هزینه ما در اروپا درمان شود و بلیت رفت و برگشت هم برایش بگیریم که او نپذیرفت. 
هر موردی که می گفتیم، اسکوچیچ فقط تاکید داشت از صنعت نفت جدا شود. هیات مدیره به 

اسکوچیچ احترام گذاشت ولی او به یکباره بلند شد و جلسه را با عصبانیت ترک کرد.
دو، سه تیم لیگ برتری خواهان اسکوچیچ بودند

رئیس هیات مدیره باشگاه صنعت نفت اظهار کرد: در نهایت مقرر شد با اسکوچیچ توافق کنیم. 
بر اساس مفاد قرارداد، توافقنامه ای نوشتیم که اسکوچیچ هم آنرا امضا کرد و از تیم ما جدا شد. 
قبل از آن خبر داشتیم که همکاران اسکوچیچ با دو سه تیم لیگ برتری مذاکره داشتند. مسئول 
دو، سه تیم هم با ما صحبت کردند و پرسیدند که آیا اسکوچیچ از نفت جدا شده است که گفتیم نه 
و هنوز با وی قرارداد داریم. اما فردای روزی که اسکوچیچ توافقنامه را امضا کرد شنیدیم فدراسیون 

فوتبال با این مربی مذاکره کرده است.
مهلت اسکوچیچ شنبه تمام شد

نصراصفهانی گفت: در توافقنامه ما با اسکوچیچ بندی هست که این مربی متعهد می شود 
قراردادی تا پایان فصل 2۰1۹-2۰2۰ با هیچ تیمی امضا نکند ولی اگر قراردادی امضا کرد، ظرف 
5 روز باید 14۰ هزار دلار به ما غرامت بدهد. روز جمعه مهلت اسکوچیچ تمام شد. ما صبح روز 
شنبه )سه روز پیش( ایمیلی به اسکوچیچ زدیم و اعلام کردیم بر اساس توافق، مهلت شما تمام 

شده و مکلف هستید 14۰ هزار دلار را به باشگاه پرداخت کنید. از آن روز این مسائل شروع شد.

اسکوچیچ پشت فدراسیون پنهان شده است
وی گفت: ما خوشحال شدیم یک سرمربی از تیم ما به تیم ملی رفت. تیم ملی تیم همه ما است. 
ما مشکلی با تیم ملی و فدراسیون فوتبال نداریم. در قراردادها همیشه تیم های ایرانی محکوم 
شده اند ولی ما این بار پولمان را می خواهیم. اسکوچیچ هنوز جوابی به ایمیل ما نداده و پشت 
فدراسیون پنهان شده است. ما رونوشت نامه را به فیفا فرستادیم. اگر این مربی به تعهدش عمل 

نکند، شکایت حقوقی می کنیم.
نمی توانیم از حقوق صنعت نفت بگذریم

رئیس هیات مدیره باشگاه صنعت نفت در خصوص اینکه فدراسیون فوتبال دقیقا چه زمانی 
با اسکوچیچ مذاکره کرده بود؟ تصریح کرد: نمی توانم قضاوتی داشته باشم. بعد از جدایی 
اسکوچیچ از صنعت نفت، مسئولان فدراسیون از مدیرعامل ما سئوال کردند که این مربی چطور 
است و عیسی زاده هم از نظر فنی او را تایید کرده بود. ما نمی توانیم از حق و حقوق صنعت نفت به 

راحتی بگذریم. نهادهای بالادستی فردا از ما سئوال می کنند که چرا این پول را نگرفتید.

ادعای جنجالی باشگاه نفت:
چیدماناسکوچیچعاملباختبهپرسپولیسبود!
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حمایت شخصیت ها و چهره های اصلاح طلب از انتخابات باشکوه؛

راهاصلاحاتازانتخاباتمیگذرد
دعوت به رای، ارائه فهرست، میتینگ های انتخاباتی، برنامه ها و سندهای راهبردی نشان 
می دهد انتخابات با همه چالش های پیدا و پنهان خود برای اصلاحات هم جدی شده است. 
این جریان به حکم اصلاح طلبی نه می خواهند و نه می توانند از انتخابات بگذرند و همه راه های 

اصلاح از صندوق رای می گذرد. 
اصلاح طلبان از رییس دولت اصلاحات تا چهره ها و احزاب کوچکتر این طیف در آستانه 
انتخابات مجلس یازدهم در تلاش هستند تا برخی بن بست های به وجود آمده برای این جریان 
را باز کرده و راهی به سوی دموکراسی هم به نفع مردم و هم به نفع طیف فکری    »سید محمد 
خاتمی« رییس دولت اصلاحات گرچه به گفته »آذر منصوری« قائم مقام حزب اتحاد ملت از 
فهرست خاصی حمایت نمی کند اما در انتخابات شرکت خواهد کرد. کرباسچی دبیرکل حزب 

کارگزاران هم معتقد است رییس دولت اصلاحات مخالف رأی دادن و لیست دادن نیست.
»بهزاد نبوی« از چهره های سرشناس اصلاحات هم درباره حضور فعال در انتخابات و دادن 
لیست گفته است: توصیه  همیشگی من به همه  طیف های سیاسی و خصوصا اصلاح طلبان، 
این بود که، باتوجه به اینکه صندوق های رای تنها مسیر قابل قبول جهت تبدیل وضع موجود 

به وضع مطلوب است، علیرغم دشواری، کندی و موانع بی شمار موجود، باید آن را طی کرد.«
»عبدالله رمضان زاده« سخنگوی دولت اصلاحات تاکید کرده است که در اصلاحات بن بستی 
وجود ندارد. »غلامرضا ظریفیان« معاون وزیر علوم دولت اصلاحات هم گفته است: باید کمک 
کنیم تا نگذاریم جریانی که کمر به از بین بردن جمهوریت بسته، موفق شود. از همین رو باید در 
انتخابات شرکت کنیم تا با انتخاب نمایندگانی-هرچند محدود- که به واقع به جمهوریت اعتقاد 
دارند از ورود کسانی که می خواهند از طریق مراجع قانونی به رادیکالیسم شکل حقوقی بخشند، 
جلوگیری کنیم؛ چراکه رادیکالیسم امروز بزرگ ترین آسیب کشور ما محسوب می شود. مردم باید 
هوشمندانه در دفاع از جمهوریت نقش ایفا کنند و با همین اندک سرمایه ای که در اختیار دارند، 

در مسیر مردم سالاری حرکت کنند. نباید بگذاریم تجربه تاریخی جمهوریت از میان برود.«
»محمدرضا عارف« رییس فراکسیون امید هم گفته است: »نفس حضور مردم در انتخابات 
یعنی پیروزی و اگر ما حضور جدی داشته باشیم و وظیفه ملی و شرعی خود انجام بدهیم، پیروز 
خواهیم بود و رای آوردن اعضای لیست مساله بعد است.« حزب اعتماد ملی، انجمن اسلامی 
مدرسین دانشگاه ها، حزب همبستگی و بسیاری از احزاب دیگر هم ضمن انتقاد از برخی رویه ها 
در تایید صلاحیت اعضای خود مردم را به حضور گسترده در انتخابات فراخواندند. حزب ندای 
ایرانیان هم در اطلاعیه ای اعلام کرد ستاد انتخابات این حزب قصد دارد برای عصر روزهای سه 
شنبه و چهارشنبه )دو روز آخر تبلیغات( برنامه گفت  و گو با شهروندان تهرانی برای دعوت به 

شرکت در انتخابات و رای دادن به کاندیداهای اصلاح طلب را در دستور کار قرار دهد.
حزب کارگزاران سازندگی هم تکلیف خود را پیش از این روشن کرده و فهرستی موسوم به یاران 
هاشمی را برای شرکت در انتخابات ارائه داده بود. »حسین مرعشی« سخنگوی حزب کارگزاران 
سازندگی در نشست خبری معرفی کاندیداهای این حزب گفته است: »از نظر ما فرصت 
انتخابات مجلس یازدهم با توجه به شرایط عمومی کشور که مهمترین عنصر آن رنجش مردم و 

شرایط اقتصادی و قرار داشتن تحت شدیدترین تحریم تاریخ جهان است.«
»غلامحسین کرباسچی« دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی در تعبیر جالبی انتخابات را ناموس 
دموکراسی دانسته و گفته است: »ما به هیچ وجه نباید نهاد انتخابات که ناموس دموکراسی است 
را نادیده بگیریم و باید با تمام توان و با کمک احزاب اصلاح طلب و به کمک کاندیداهای اصلاح 
طلبی که در این عرصه حضور دارند، بتوانیم شرایط کنونی را با پیاده سازی سرفصل های اعلام 
شده بهبود بخشیم.« برخی نامزدهای انتخابات و ائتلاف های انتخاباتی هم در فرصت باقی 

مانده تبلیغات در نشست های مختلف به ارائه راه حل ها و برنامه های خود می پردازند.
آیا اصلاح طلبان انتخابات را تحریم کرده بودند؟ 

مختلف  طیف های  کشور،  در  انتخابات  فضای  شدن  جدی تر  و  جاری  سال  ابتدای  از 
اصلاح طلب درباره نحوه حضور در یازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی پیشنهادات 
مختلف داشتند. تحریم کنندگان و تحبیب کنندگان مشارکت در انتخابات دو سوی این طیف ها 
بودند. اما حتی تندترین این تحریم کنندگان هم از صندوق رای و مردم ناامید نبودند. روند 
رویدادها به ویژه از فصل پاییز به گونه ای پیش رفت که هر روز امید اصلاح طلبان به تایید صلاحیت  
افراد نزدیک به خود کاهش یافت. پس از قطعی شدن رد صلاحیت های گسترده اصلاح طلبان 
طیف ها و احزاب مهم این جریان در قالب شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان اعلام کردند 
که در این انتخابات فهرستی ارائه نخواهند داد اما احزاب می توانند بر اساس مصلحت جمعی و 
حزبی در این عرصه حضور داشته و فهرست ارائه دهند. احزاب اصلاح طلب هم از این فرصت 
استفاده کرده و هر یک بر اساس تعداد افراد تایید صلاحیت شده خود اقدام به انتشار فهرست 
کردند. فهرست هایی که ضمن تایید حضور آن ها در عرصه سیاست به پرشور و رقابتی شدن 
انتخابات هم کمک می کرد. با این حال برخی رسانه های جریان رقیب از این حضور چندان 
استقبال نکردند و حتی در مقام انتقاد هم برآمدند. این در حالی است که انتخابات به عنوان 
اصل اساسی دموکراسی بیش و پیش از اینکه در جریان رقیب مورد تاکید و اولویت باشد در میان 
اصلاح طلبان اصل بی بدیل بود و است. اهمیت مشارکت اصلاح طلبان در این انتخابات به مراتب 
از رقیب بیشتر است زیرا این جریان همچنان منتقد جدی شیوه احراز صلاحیت ها در انتخابات 
بوده و معتقد است این شیوه در نهایت موجب حذف جریان اصلاحات از گردونه سیاست ایران 
و در نتیجه حذف بخشی از مردم از انتخابات خواهد بود که به این جریان پایبند هستند. این 
مشارکت از سوی دیگر به این دلیل اهمیت دارد که نتایج انتخابات گذشته نشان داده است که 
اصلاح طلبان بیش از رقیب خود در جامعه طرفدار دارند و گفتمان این جریان بیشتر مورد اقبال 
توده های مردم است. اصلاح طلبان می دانند که حذف آن ها از سیاست به هر شکل و شیوه ای 
می تواند مردم طرفدار و سمپات آنان را ناامید و دلسرد کند. بخشی از اصلاح طلبان هم دلیل 
حضور خود و ارائه لیست را همان دلیل سلبی همیشگی اعلام کرده و معتقدند در صورت خالی 
کردن میدان، رقیب نه یک طیف معتدل بلکه افرادی تندرو را به میدان خالی رقابت خواهند 
فرستاد و در صورت پیروزی نه چندان دور از انتظار آن ها، این تندروی ها کشور را با مشکلات 
زیادی مواجه خواهد کرد. با چنین استدلال های ارائه شده از سوی جریان چپ ایران باید منتظر 
ماند و دید تا چه اندازه می توانند مردم را قانع به حضور و رای کنند و دستکم بخشی از کرسی 

های بهارستان را برای خود نگه دارند.

اصولگرایان به سنگرهای خود بازگشتند

وحدتاصولگرایانشکلنگرفته،فروپاشید
فعال رسانه ای اصولگرا در پیامی وحدت نیروهای انقلاب را منتفی اعلام کرد و گفت: اکنون که 
وحدت شکست خورده، انصراف نمی دهم و تا آخر هستم و ستاد انتخاباتی من فعال خواهد بود.    
در این دوره از انتخابات اصولگرایان که اصرار دارند آنها را با عنوان »نیروهای انقلاب« صدا کنند، 
با تمام قوا وارد عرصه انتخابات شده اند. آنها از ماه ها قبل خود را پیروز یازدهمین دوره انتخابات 
مجلس یازدهم می دانند و از آنجا که پروسه بررسی صلاحیت ها موجب شد اصلاح طلبان حضور 
چشمگیری در این دوره نداشته باشند، اصولگرایان با فراغ آسوده تر به انتخابات وارد شدند و خود 
را بدون رقیب دیدند. با وجودی که تعداد زیادی از احزاب، شخصیت ها و گروه های اصولگرایی از 
یک سال پیش با محوریت جامعه روحانیت مبارز کشور تلاش داشتند، سطحی از وحدت را میان 
نیروهای انقلاب ایجاد کنند اما هرچه به برگزاری انتخابات نزدیکتر شدیم و با توجه به شرایط بد 
رقیب سنتی آنها یعنی اصلاح طلبان، شاهد اختلاف بیشتری در اردوگاه اصولگرایی هستیم. 
اصولگرایان نزدیک به 12 سال یعنی از انتخابات مجلس هشتم در تلاش برای ارائه فهرست 
واحدی از داوطلبان خود به سر می برند و این بار هم به رغم تمام تلاش ها و برنامه ریزی های چند 
ماهه خود نتوانستند به فهرست مشترک دست یابند و وحدت در انتخابات همچنان رویا باقی 
مانده است. در روزهای نخست تبلیغات انتخاباتی با لیست ها و ائتلاف هایی چون نواصولگرایان 
قالیبافی، بهاری ها، جبهه پایداری، شانا، جهادگران، مردم، مداحان، پایان ماجرا، متخصصین، 
خانه ایران و جبهه سومی ها )عدالتخواهان( مواجه شدیم، اما به نظر می رسد با توجه به ارائه 
لیستی نسبتا واحد از سوی چند حزب اصلاح طلب تحت عنوان فهرست "ائتلاف برای ایران"، 
طی روزهای دوشنبه و سه شنبه خبرهای رسمی و غیررسمی حاکی از آن بود که گویا قرار است 
نیروه های انقلاب با مولفه هایی که ذکر شد، با ریش سفیدی و پا درمیانی چند چهره محوری 
آنها به لیستی واحد و ائتلافی یکپارچه برسند.     بامداد دوشنبه وحید یامین پور فعال رسانه ای 
اصولگرا در حساب کابری خود در توییتر نوشت: »خبر مسرت بخش وحدت منتشر شده، روشن 
است که اگر نام بنده در این فهرست نباشد، انصراف خود را به احترام، همگرایی و همدلی 
نیروهای انقلاب اعلام کرده و ظرفیت اندک رسانه ای خود را در اختیار دوستانم قرار خواهم داد.« 
پیام توییتری یامین پور این امید را در سطح رسانه ها و گروه های اصولگرایی القا کرد که گویا قرار 
است فهرست های متعدد این جریان کنار گذاشته شود و حتی المکان به یک اتحاد و ائتلاف 
فراگیر برسند، گویا از صبح امروز -سه شنبه- تا عصر بزرگان جریان اصولگرایی در جلسه ای به 
طور مفصل درباره وحدت بحث و تبادل نظر کرده اند ولی نتیجه ای حاصل نشده است و این 
گمانه با دو پیام صوتی که  یامین پور منتشر کرد، شک و تردیدهای تفرق و پراکنده شدن این 

جریان را پر رنگ کرد.
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یامین پور در این کلیپ اظهار کرد: در آخرین خبری که از بحث وحدت نیروهای انقلاب به 
گوش من رسیده، این است که ماجرای وحدت اصولگرایی منتفی است، آقایان از 7 صبح روز 

سه شنبه پس چندین ساعت گفت وگوی مفصل در خصوص وحدت به نتیجه ای نرسیدند.
فعال رسانه ای اصولگرا افزود: چند گروه اصولگرایی پراکنده شده و هر کدام به سنگرهای خود 
بازگشتند و ما به نقطه قبل برگشتیم، مشخص نیست طی امروز و فردا چه اتفاقی خواهد افتاد. 
کمتر از 48 ساعت تا پایان مهلت تبلیغات انتخاباتی زمان داریم و جمیع شرایط حاکی از آن است 
که اتفاقی در موضوع اتحاد اصولگرایی رخ نخواهد داد که تاسف برانگیز است. مایه شرمساری 
است؛ وحدت اصولگرایان شکست خورد و من هم انصراف نمی دهم. یامین پور گفت: اینکه 
سهم جبهه پایداری، قالیباف یا دیگران در این اختلاف چقدر است را نمی دانیم ولی وجدان 
عمومی نیروهای انقلاب این شکست را متوجه همه ریش سفیدان این جریان می داند. وی 
افزود: شوک مثبتی که دوشنبه شب با عنوان وحدت در مردم ایجاد شد، با خبر منفی امروز، ما را 
به عقب خواهد برد. دیروز که بحث وحدت بود در توییتی گفتم حتی اگر اینجانب در لیست هم 
نباشم، به خاطر همدلی و همگرایی ایجاد شده انصراف می دهم و حمایت می کنم. یامین پور با 
اشاره به اینکه اکنون که وحدت شکست خورده، انصراف نمی دهد، تاکید کرد: تا آخر هستم و 
ستاد انتخاباتی من فعال خواهد بود و از دوستانی که نسبت به من محبت دارند خواهش می کنم 

با انرژی بیشتر از پیش، فعالیت کنند که در ساعات باقی مانده صدای ما به گوش مردم برسد.
  اتحاد اصلاح طلبان، اختلاف اصولگرایان

کمتر از دو روز تا پایان مهلت تبلیغات انتخاباتی باقی مانده است، اصلاح طلبان با وجودی که 
در شورای عالی سیاست گذاری جبهه اصلاح طلبان تصمیم به عدم ارائه لیست در سطح ملی و 
تهران گرفتند. علاوه بر فهرست حزب کارگزاران سازندگی،  8 حزب این جریان به لیستی با عنوان 
"ائتلاف برای ایران" در حوزه انتخابیه تهران رسیدند و به نظر می رسد با توجه به اینکه همه تایید 
صلاحیت شدگان این جناح در این لیست و فهرست حزب کارگزاران هم حضور دارند و تفرقه میان 
آنها قابل تصور نیست. اصولگرایان اما گویی در این میدان نسبتا بی رقیب به خود مشغول شده اند 

و باید شاهد رقابتی درون اصولگرایی در این دوره از انتخابات مجلس شورای اسلامی باشیم.

معاون اول رییس جمهوری گفت: توسعه تعاونی ها می تواند راهگشای اهداف کشور 
و انقلاب  اسلامی باشد. 

»اسحاق جهانگیری«  در مراسم افتتاح همزمان 322 طرح بخش تعاون در سراسر 
کشور، از تلاش های دست اندرکاران بخش تعاون و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
قدردانی کرد و گفت:اظهار داشت: وجه اصلی سیاست های اقتصاد مقاومتی اجماع 
و تفاهم بین اقتصاددان ها و سیاستمداران کشور که البته نظرات متفاوتی همواره دارند 

ایجاد کرد.  
معاون اول رییس جمهوری افزود: هیچ کس از آنها در بندهای ٢4 گانه هیچکدام از 
این بندها را اضافی نمی دانند و همه بندهای آن را برای اقتصاد کشور راهگشا می دانند 
و هدف این نسخه مقاومت و مقابله با تکانه های اقتصادی برای کشور است که همه 

اقتصاددان ها و سیاست مداران بر آن تفاهم و اجماع دارند.
جهانگیری با بیان این که وضع کشور نسبت به آغاز تحریم های آمریکا بهتر است، 
گفت: آنها تصور می کردند با خارج شدن از برجام و بر اساس تجارب و کتاب هنر تحریم 
مطمئن بودند که اقتصاد ایران از هم می پاشد و ایران جشن چهل سالگی را نمی تواند 

بگیرد اما ما جشن 4١ سالگی را امسال برگزار کردیم.  
مهمترین عامل ناکامی آمریکایی ها تحمل و بزرگواری ملت ایران است 

معاون اول رییس جمهوری مهمترین عامل مقاومت در برابر تحریم ها را صبر و 
ایستادگی مردم دانست و گفت: آمریکایی ها واقعا فکر می کردند اقتصاد ایران از هم 
فرو می پاشد البته ضرباتی هم خوردیم اما با مدیریت و تدبیری که انجام شد قطعا 

روزهای بهتری در انتظار کشور است.  
جهانگیری گفت : وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی از وزارتخانه های مهمی است 
که جنبه های کاری متفاوتی دارد و در همه بخش های اصلی اقتصاد به صورت جدی 

درگیر است و مسئولیت دارد.
وی با اشاره به بهره برداری از 322 طرح مهم در حوزه تعاون خاطرنشان کرد: یک 
میلیون و ٧٠٠هزار نفر در این بخش مشغول به کارند که از همه آنها صمیمانه تشکر 

می کنم.
معاون اول رییس جمهوری اظهارداشت:  توسعه بخش تعاون به عنوان یکی از 
مهمترین بخش هایی که می تواند راهگشا باشد و در خیلی از مسائلی که می توان در 
اهداف و آرمان های انقلاب و جمهوری اسلامی و حتی فراتر به عنوان آرمان های اسلام 
مطرح کرد و باید به دنبال تحقق آنها باشیم، بخش تعاون می تواند چنین نقشی داشته 

باشد و چنین موقعیتی پیدا کند.
جهانگیری با بیان اینکه امروز مصادف با سالروز اعلام سیاست های اقتصاد مقاومتی 
است، گفت: معمولا در بین اقتصاددانان می گویند همیشه به تعداد اقتصاددان، راجع 
به مسائل اقتصادی نظرات وجود دارد با این حال وجه غالب سیاست های اقتصاد 

مقاومتی این بود که اجماعی ایجاد کرده بود.
جهانگیری گفت: این اجماع به این معنا است که هیچ کس راجع به هیچ کدام از 
محورها و بندهای اقتصاد مقاومتی نمی گفت که این بندها، اضافی است و کاش نبود 
و همه می گفتند این ٢٤-٢٥ بند اقتصاد مقاومتی جزو مسائلی است که در توسعه و 
اقتصاد کشور می تواند کارگشا باشد و نسخه خوبی برای اقتصاد ایران است و یک تفاهم 

و وحدت نظری روی این سیاست ها وجود داشت.
معاون اول رییس جمهوری گفت: ممکن است که برخی می گفتند جمله و بند 

دیگری به این ٢٤بند اضافه کرد اما این سیاست ها راهکار و مبنای ماشد.
 وی یادآورشد: هدف سیاست های اقتصاد مقاومتی این بود که کشور را در مقابل 
تکانه های بیرونی مقاوم کند ما به هرحال به دلایل مختلف دیدیم که اقتصادهایی بودند 

که گاهی اوقات به خاطر تکانه هایی که از بیرون کشور دچار مشکل می شدند.
جهانگیری گفت: هیچ گاه در سیاست های اقتصادی به سمتی نرفتیم که ببینیم 
خارجی ها چه می گویند ما به سمت سیاست هایی رفتیم که به تقویت بنیان اقتصاد 

کشور منجر شود و اقتصاد کشور از هم نپاشد.
معاون اول رییس جمهوری افزود: آمریکایی ها تصورشان این بود که با خروج از 
برجام و تحریم هایی که براساس تجربیات قبل طراحی کرده بودند، اقتصاد ایران از 
هم می پاشد آنها مطمئن بودند که ایرانی ها جشن چهلمین سال شان را نمی بینند و 

اقتصاد ایران از هم می پاشد و حکومت ایران با اعتراضات مردمی که شکل می گیرد 
قادر به برگزاری جشن پیروزی انقلاب نخواهد بود.

جهانگیری یادآورشد: به فضل الهی جشن چهل و یکمین سال پیروزی انقلاب مان 
را نیز برگزار کردیم و وضع مان نسبت به سالی که آمریکایی ها شروع به تحریم اقتصادی 

ما کردند، بهترشده است.  
وی با اشاره به تجربه تحریمهای دوره قبل اظهارداشت: در مرحله قبلی تحریمها 
بنزین نبود و مجبور شدیم به پتروشیمی ها مراجعه کنیم و از آنها بنزین بگیریم و بعد 
گفته شد این بنزین چه عوارضی برای مردم دارد و از طرف دیگر محصول صادراتی مان 
را از دست می دادیم، ما روی یکسری از طرح ها تمرکز کردیم که یکی از آنها میادین 

مشترک با خارجی ها بود.  
معاون اول رییس جمهوری بیان داشت: ما یک میدان پارس جنوبی مان یک میدان 
گازی است. سال ٨٤ ما و قطری ها برداشت ٢٥٠میلیون متر مکعب را آغاز کرده بودیم 
سال ٩٢ که ما روی کار آمدیم قطری ها ٦٠٠میلیون مترمکعب برداشت می کردند و ما 
٣٠٠ میلیون متر مکعب. حال شما این میزان تفاوت برداشت را در روزهای برداشت و 
نیز در قیمت گاز ضرب بکنید ببینید چه عدد چند میلیارد دلاری درمی آید که وقتی 
یک جایی را تمرکز نمی دهیم منابع یک کشوری توسط یک کشور دیگر برده می شود.

وی خاطرنشان کرد: امروز ما در پارس جنوبی از قطری ها بیشتر  گاز برداشت می 
کنیم حدود ٦٧٠میلیون متر مکعب و آنها همان ٦٠٠میلیون متر مکعب برداشت می 
کنند، یا در منابع نفتی که در غرب کارون داشتیم ما حدود ٧٠ هزار بشکه ولی عراقی 
ها چند برابر ما برداشت می کردند.  ولی امروز بیش از ٣٠٠ هزار بشکه نفت استخراج 

می کنیم و در آب نیز همینطور است.
جهانگیری گفت: از زمان مرحوم هاشمی رفسنجانی یک مجموعه طرح در غرب 
کشور طراحی شده بود، که این طرح ها می توانست کار بزرگ و کم نظیری برای ایران در 
بخش های آب و خاک و سایر منابع دیگر برای کشور صورت بگیرد، گفته شد چه زمانی 
باشد وقتی ما پیشنهاد را خدمت رهبری بردیم ٨میلیارددلار بدون اینکه به مجلس 
برود، اجازه داده شد برداشت کنیم و یک مجموعه طرح را برای یکبار تمام کنیم و برویم 
و بحث هایی می شد که اگر می خواهید طرح هایتان را برای امسال بیاورید و فعلا 

٥٠٠میلیون تومان بگیرید و بعد با یک روش دیگری در بودجه فکر کنیم.  
معاون اول رییس جمهوری گفت: گفتیم یک بار بگذاریم این کار  تمام شود ولی 
رهبری بزرگواری کردند و ٨ میلیارد دلار مجوز دادند که برداشت شد و امروز می بینیم 
چندین سد و تونل ٤٥ کیلومتری راه افتاد و آب و کشاورزی راه افتاد و نتیجه اش این 
شد که به خودکفایی در گندم رسیدیم به طوری که در سال ٩٢ حدود ٦میلیون تن 

گندم وارد کشور کردیم و امنیت غذایی کشور شکل گرفت.  
وی افزود: ما در کالاهای کشاورزی واردات داشتیم و همان موقع  تراز واردات و 

صادرات ما در حوزه کشاورزی از ٨ میلیارد دلار به ٣ و نیم میلیارد دلار رسید.  
جهانگیری گفت: در راه معلوم شد کجا باید انگشت بگذاریم در راه آهن مشخص 
شد که برای ما باید ابزار دیگری برای  حمل و نقل کشور داشته باشیم و آنچه بوسیله 
راه آهن می شد به کشورهای دیگر وصل کنیم را وصل کردیم و هم اکنون این ارتباط ما 
با چین و اروپا کامل وصل است، اینچه برون را از طریق ترکمنستان و قزاقستان وصل 
کردیم، آذربایجان را تا آستارا و آنها خط را بردند.  یعنی سعی کردیم همه مسیرهایی که 

لازم است را ایجاد کنیم.
معاون اول رییس جمهوری ادامه داد:  یکی از اهداف دولت ها و حکومت ها این است 
که اقتصاد را در برابر تکانه ها و فشارهای بیرونی مقاوم کنند و اینگونه نباشد که در آمریکا 
سیاست اقتصادی اتخاذ شود و کشوری در گوشه دیگر دنیا تحت تاثیر آن سیاست 

دچار مشکل و بحران شود.
جهانگیری با بیان اینکه در سال های اخیر به دلایل متعدد فشارهایی بر اقتصاد ایران 
تحت عنوان تحریم ها وارد شده،   گفت:  البته اقتصاد ایران همواره از ابتدای انقلاب 
تحت تحریم اقتصادی قرار داشت اما آمریکایی ها بعد از آنکه هزینه جنگ های نظامی 
به ویژه در منطقه خاورمیانه و خلیج فارس بالا گرفت به سمت استفاده از قدرت نرم 

حرکت کردند.  
وی خاطرنشان کرد: رییس جمهوری فعلی آمریکا در یکی از سخنرانی های اول خود 

اعلام کرد که این کشور 7 هزار میلیارد دلار در جنگ های مختلف در منطقه خاورمیانه 
هزینه کرده و چیزی عایدش نشده است.  در عراق دولتی روی کار آمده که به صورت 

طبیعی بیش از آمریکا با ایران ارتباط دارد.
معاون اول رییس جمهوری تاکید کرد:  آمریکا متوجه شده که قدرت سخت با توجه به 
هزینه های بالا، دیگر تعیین کننده نیست و به سمت تحریم های سخت حرکت کردند.

وی با تاکید بر اینکه سیاست های اقتصاد مقاومتی در مقطعی اعلام شد که در تحریم 
شورای امنیت قرار داشتیم،   گفت:  در ابتدای دولت یازدهم علاوه بر آنکه بر اساس 
برنامه های رییس جمهوری به دنبال توافق در برنامه هسته ای بودیم، در عین حال 

ماموریتی واگذار شد تا اقتصاد مقاومتی در کشور اجرا شود.
جهانگیری ادامه داد: در مقطعی در یکی از گزارشاتی که به رهبر معظم انقلاب دادیم 
و آقای رییس جمهوری و مجموعه ستاد اقتصاد مقاومتی حضور داشتند، با اشاره به 
تغییر نام ستاد راهبردی اقتصاد مقاومتی به ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی،   تاکید 
کردم که این تغییر نام به تغییر اختیارات منجر نشده است. رهبر معظم انقلاب تاکید 
کردند که شما هم مورد تایید رییس جمهوری و هم من هستید بنابراین نمی شود 
اختیاراتی نیاز داشته باشید و به شما واگذار نشود.  بعد از آن سیاست های اقتصاد 

مقاومتی با دو روش کوتاه مدت و بلند مدت پیش بردیم.  
وی با اشاره به بندهای 24 گانه سیاست های  اقتصاد مقاومتی،  ادامه داد:  در ابتدا 
تصمیم بر این شد تا تیم های خاص، آینده اقتصاد کشور را در 5 رویکرد اصلی اقتصاد 
مقاومتی تعیین کنند که  این 5 رویکرد شامل مردمی بودن،   عدالت بنیان،   دانش 

بنیان،   درون زا و برون گرا است.  
جهانگیری با تاکید بر اینکه این 5 رویکرد را به همه نهادهای کشور و حتی بخش 
خصوصی ابلاغ کردیم،   افزود:  فرماندهی اقتصاد مقاومتی فراتر از قوه مجریه است زیرا 
توسط رهبر معظم انقلاب اعلام شده بنابراین هر کس هر فعالیتی که بخواهد انجام 
دهد باید توجه کند این رویکردها در آن فعالیت حضور و ظهور داشته باشد. به طور مثال 
اگر امروز یک تعاونی ایجاد می شود اولین سوال این است که آیا رویکردهای اقتصاد 

مقاومتی در آن رعایت شده است.  
وی گفت: البته در قوه مجریه که کار اصلی اقتصاد آنجا است، باید سیاست های 
خاص برنامه ریزی می شد از همین رو کارگروه های مختلفی در وزارت خانه هایی 
مانند وزارت اقتصاد،  نفت  و ... و همچنین سازمان برنامه و بودجه برای اتکا کمتر به 
درآمدهای نفتی ایجاد شد تا با تدوین برنامه در یک دوره طولانی،  بر اساس اقتصاد 
مقاومتی حرکت کنیم تا آنجا که تاکید شد تا برنامه ششم منطبق بر سیاست های  

اقتصاد مقاومتی باشد.  
معاون اول رییس جمهوری به برنامه های کوتاه مدت شامل تعریف پروژه های اولویت 
دار اقتصاد مقاومتی نیز اشاره کرد و ادامه داد:  اگرچه انتقادات فراوانی در این زمینه 
مطرح می شد اما در سال اول توانستیم 127 پروژه اولویت دار را معرفی کنیم.  تلاش 
ما بر این بود تا اقتصاد 2۰۰ میلیارد دلاری تجارت خارجی کشور در برابر تکانه های 

خارجی از هم نپاشد.
اگر سیاست ها دقیق باشد جواب می گیریم

جهانگیری تعاونیها را یکی از بخشهای مهم اقتصاد ایران عنوان کرد و افزود: جمله 
معروف شهید بهشتی هم این بود که افرادی هستند که توانایی کار دارند اما سرمایه لازم 
را ندارند. باید تلاش کنیم تا سرمایه ها تجمیع شده تا با حمایت ها، این افراد توانمند 

در کشور کار کنند.
وی با بیان اینکه امروز یک میلیون و 7۰۰ هزار شغل در بخش تعاونی وجود دارد،  
گفت:  این بخش نباید کوچک گرفته شود  زیرا زمانی که 5۰۰ نفر در منطقه ای بیکار 
می شوند، گفت: مجموعه سیستم را مختل می کنند و اینجا است که بزرگی 1.7 
میلیون شغل خودش را نشان می دهد. بنابراین اتاق تعاون، معاون تعاون وزارت تعاون، 

 شخص وزیر و دولت باید بایستیم تا مشکلات این بخش حل شود.  
رییس ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی با اشاره به اینکه یکی از چالش های پیش 
روی ما شغل بوده،   گفت:   در سال 1384 تعداد شاغلین کشور 2۰ میلیون و 618 هزار 
و 57۹ نفر بوده و این عدد با وجود منابع درآمدی بالا و نفت 1۰۰ دلاری در 8 سال بعد 

از آن،  در سال ۹1 به به 2۰ میلیون و 628 هزار و 225 نفر رسیده است.  
جهانگیری افزود: در طول هشت سال تغییر رشد اشتغال را ببینید و منابع در آمدی 
کشور شامل ارز و فروش نفت با بشکه ١٠٠ تا ١٢٠ دلار انجام میشد. البته دنبال 
محکوم کردن دولت قبل نیستم بلکه به دنبال بیان این هستم که اگر سیاست ها دقیق 

باشد جواب می گیریم.
وی به آمار رسمی کشور اشاره کرد و گفت: در پاییز ٩٨ که در طول 6 و نیم سال 
گذشته بیش از 5 سال آن در تحریم بودیم که فقط سال ٩5 و ٩6 در تحریم نبودیم ما در 
این دوران تحریم با سیاست های مانند اقتصاد مقاومتی؛ اشتغال و اشتغال روستایی و 
تبصره ١٨ فعال کردن تعاونی ها و سایر اقدامات شاغلان کشور به ٢4 میلیون و 4٩٨ 

هزار و ٨١5 نفر رسیده است.
معاون اول رییس جمهوری رشد سرمایه گذاری کشور در سال های گذشته را مناسب 
ندانست و افزود: این موضوع می تواند برای آینده کشور نگرانی ایجاد کند ما باید راه 
کارهایی پیدا کنیم تا سرمایه گذاری در کشور را ترغیب و تشویق کنیم در این زمینه 
نظام بانکی بورس و بازار سرمایه مسوولیت دارد که سیاست ها و تصمیم ها می تواند در 

این بخش مفید و کارساز باشد.
جهانگیری  با تاکید بر اینکه سیاست هایی  که در بخش های مختلف تدوین می شود 
می تواند کارساز باشد، گفت:  بخش تعاون می تواند خوب بدرخشد؛ در اولین جلسه 

اقتصاد مقاومتی موضوع تعاون را بررسی می کنیم.
وی به موضوع »کد شناسایی اشتغال« نیز اشاره کرد و افزود:  وزیر تعاون کار ماندگار 
زیادی کردند و امیدواریم این کار را در این دوره انجام دهند زیرا اگر هر فرد که شناسه 

اشتغال داشته باشد در برنامه ریزی ها راهگشا وکار بسیار مهمی است.  
جهانگیری بر لزوم حمایت از تعاونی ها تاکید کرد و گفت: البته این حمایت ها باید به 
گونه ای باشد که در شرایط فعلی بار مالی به دولت تحمیل نکند،   زیرا بودجه دولت با 
فشار رو به رو است و یکی از منابع درآمدی بودجه که نفت بوده تحت فشار شدید تحریم 
های آمریکا قرار دارد و به همین دلیل در مقابل کارمندان دولت و افرادی که از دولت 

انتظار تامین منابع دارند نمی خواهیم  و نباید با شرمندگی رو به رو شویم..

معاون اول رییس جمهوری:

توسعه تعاونی ها راهگشای تحقق اهداف کشور است 

تاکید  قم  علمیه  حوزه  مدرسین  و  محققین  مجمع  عضو   
کرد: شورای نگهبان این دوره به گونه ای دست به عمل زد که 
شاهد مجلسی یک جناحی، یک خطی و تک صدایی باشیم 
که تضارب آرا در آن جایی ندارد و معتقدم هنگامی که چنین 

مجلسی به وجود بیاید دیگر در راس امور نیست. 
حجت الاسلام فاضل میبدی در گفت وگو با ایلنا، درباره این که 
امروز عده   ای با گذشت بیش از 4۰ سال از انقلاب اسلامی برای 
شرکت در یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی صحبت از 
روی کار آمدن مجلس انقلابی می کنند که همین اظهارنظرها 
آیا  ایجاد سوالات زیادی در ذهن مردم شده است که  باعث 
در طول این 4۰ سال ما مجلس انقلابی نداشته ایم، گفت: 
آقای  دولت  در  است،  کاذب  شعارهای  بیشتر  شعارها  این 
احمدی نژاد، همین شعارها داده شد و گفتند که می خواهیم 
دولت و مجلس انقلابی داشته باشیم و مشاهده کردیم که بر سر 

کشور چه آمد.
این عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم با اشاره 
به اینکه واژه انقلاب در سال 57  برای تغییر رژیم  بود که مردم 

موفق به اجرای آن شدند، عنوان کرد: دوران سازندگی، مدیریت 
با  نمی شود  است،  مهمی  بحث  کشور  همه جانبه  توسعه  و 
شعارهای انقلابی در مجلس مستقر شوید اما تجربه و کارآموزی 
در وجودتان نباشد؛ بازهم تکرار می کنم ما یک بار نتیجه شعار 
انقلابی را در دولت نهم و دهم تجربه کردیم و نتیجه اش را هم 

دیدیم.
وی تاکید کرد: واقعا اگر مردم می خواهند رأی دهند باید آن 
چیزی که در رأس تدبیرشان برای انتخاب کردن قرار می گیرد، 

عدم کمبود فکر و تدبیر در کشور باشد.
این فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان این که  در حال حاضر 
کشور تحریم و مشکلات بسیاری دارد باید چاره ای اندیشید 
که کشور درست شده و معضلات برطرف شود، گفت: معتقدم 
دوران شعار مرگ بر این و آن گفتن گذشت؛ در این سال ها که 
شعار تند انقلابی دادیم چیزی نصیب مان نشده و خروجی 
نداشته است، من بر این باورم کشور نیاز به سازندگی و تدبیر 

بیشتری دارد. 
وی ادامه داد: امروز ما نیاز به یک اقتصاد کارآمد داریم که 

مشکلات را حل کند، نیاز به یک سیاست خارجی داریم که در 
دنیا منزوی نشویم،  همه این ها نیاز کشور است و باید به آن ها 

توجه داشته باشیم. 
را  کشور  که  می خواهیم  مجلسی  ما  کرد:  تاکید  میبدی 
مدیریت کند، قانون بگذارد و مشکلات کشور را کاهش دهد 
و از خطر جنگ جلوگیری کند اما این افرادی که می خواهند 
با شعار انقلابی وارد مجلس شوند، همان کاری را می خواهند 
انجام دهند که احمدی نژاد کرد آخرش هیچ چیزی برای دولت 

و ملت عایدی نداشت.
وی درباره این که جامعه امروز با رد صلاحیت های گسترده 
که صورت گرفت در دوگانگی رأی دادن و رأی ندادن قرار گرفته   
است و دلیل شان هم برای این تردید این است این افرادی که 
باتوجه به سابقه  ای که دارند شاید در مجلس  تائید شده اند 
هرکاری انجام دهند جز قانون گذاری و حتی به گونه ای اقدام 
متاسفانه شورای  برویم، گفت:  به سمت جنگ  ما  که  کنند 
نگهبان در این دوره از انتخابات مجلس از منابع خوبی برای 

انتخاب و تائید و ردصلاحیت ها استفاده نکرد.  
این مدرس حوزه علمیه قم با اشاره به تشییع پیکر شهید 
سردار قاسم سلیمانی، گفت: یک وفاق و همدلی در تشییع 
پیکر سردار سلیمانی ایجاد شد و مردم در کنار هم قرار گرفتند؛ 
چه اصلاح طلب و چه اصولگرا همه در کنار هم بودند اما با این 
کاری که شورای نگهبان انجام داد همدلی و وفاقی که در جامعه 

به وجود آمده بود را برهم زد و جامعه را دچار چند قطبی کرد.
امروز جامعه ما نه تنها دوقطبی بلکه 

چندقطبی شده است 
این فعال سیاسی ادامه داد: امروز جامعه ما نه تنها دوقطبی 
بلکه چندقطبی شده است، امروز یک عده می گویند با این 
افرادی که از سوی شورای نگهبان تائید صلاحیت شده اند باید 
یک مجلس انقلابی به وجود بیاوریم و هرکسی هم که این شورا 

رد صلاحیت کرده درست بوده است.
وی ادامه داد: یک عده می گویند باید گشت در میان این هایی 
که شورای نگهبان از اصلاح طلبان تائید صلاحیت کرده است 
نماینده ای پیدا کرد زیرا دیده ایم اصولگرایان هنگامی که در 
قدرت بودند چگونه رفتار کردند به یاد داریم که در دوران ریاست 
جمهوری شان و مجلس چگونه رفتار کردند که امروز به این 

مشکلات افتادیم.
مبیدی ادامه داد: افرادی هم بیان می کنند باید انتخابات را 
تحریم کنیم که متاسفانه این شعار امروز در کشور ما در میان 
برخی از جریان های داخلی شنیده می شود؛ این جامعه دو، 
سه قطبی متاسفانه به خاطر عملکرد شورای نگهبان به وجود 

آمد.
وی تاکید کرد: متاسفانه شورای نگهبان این دوره به گونه ای 
دست به عمل زد که شاهد مجلسی یک جناحی، یک خطی 
و تک صدایی باشیم که تضارب آرا در آن جایی ندارد و معتقدم 
هنگامی که چنین مجلسی به وجود بیاید مجلس دیگر در راس 

امور نیست.
بر  این فعال سیاسی اصلاح طلب خاطرنشان کرد: صلاح 
این بود که شورای نگهبان مصلحت مملکت و ملت را منظور 
بدارد و از هر  دو طرف افراد قابل قبول و سرشناسی را تایید 
می کرد. شما نگاه کنید در طیف مقابل جناح اصلاحات برخی 
از اشخاص تائید شدند که حداقل در مظان اتهام مالی هستند.
وی ادامه داد: امروز در جریان اصلاحات افرادی رد صلاحیت 
شده اند که اتفاقا پاکدست هستند و سابقه خوبی دارند، واقعا 
افرادی هم که رد شدند شائبه سیاست بازی ندارند، جز منافع 
ملی چیزی مد نظرشان نبوده است و فقط به صرف این که 

گرایشی به جناح اصلاح طلب دارند، رد صلاحیت شدند.
این عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم تاکید 
کرد: کار امروز شورای نگهبان در رد و صلاحیت ها در آینده اثر 
خودش را نشان خواهد داد؛ قطعا در مجلسی که صدای مرگ از 
آن در بیاید معتقدم جرأت، شجاعت، انقلابی بودن و  منافع ملی 
وجود نخواهد داشت. مجلس باید شعارهایی بدهد که صلاح 

مملکت را منظور کند و مشکلات کشور را از بین ببرد.
وی ادامه داد: اوایل انقلاب ما شعار دادیم حاکمیت رای مردم 
است، امام )ره( بسیار هم بر این موضوع تاکید داشتند. آن زمان 
ما بحث هایی مانند عدالت اجتماعی، آزادی بیان و از بین بردن 
استبداد با رأی را مطرح کردیم و مردم برای این انقلاب کردند که 

جمع تصمیم بگیرد و آرای مردمی حاکم شود.
میبدی تاکید کرد: در مورد حرکتی که برخی از نهادهای 
انتصابی مانند شورای نگهبان انجام می دهند در عین اینکه 
احترامشان واجب است  اما باید گفت کارشان قابل نقد و دارای 
اشکال و ایراد است. به نظر من آن چیزی که زیر سوال می رود 
جمهوریتی است که ما در کنار اسلامیت خواهان آن بودیم. 

مردم به این عشق به حاکمیت رای دادند و انقلاب کردند.
با  گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  آینده  ترکیب  درباره  وی 
افرادی که تایید صلاحیت شدند ترکیب مجلس بعدی ترکیب 
خوبی نخواهد بود ما مشاهده می کنیم شاخص های مجلس 
ادامه  فعال سیاسی اصلاح طلب  این  از یک طیف هستند. 
داد: هنگامی که چهره هایی مانند آقای مطهری رد صلاحیت 
می شود مشخص می شود این مجلس، مجلسی نخواهد بود که 

استقلال فکری در برابر نهادهای بیرونی داشته باشد.

حجت الاسلام فاضل میبدی:

مجلستکجناحینمیتوانددرراسامورباشد



زمین لرزه قم هیچگونه خسارتی نداشته است
 مدیرکل مدیریت بحران استانداری قم با اشاره به وقوع زمین لرزه 3.8 دهم ریشتری سه شب شب 
در منطقه کهک قم گفت: این زمین لرزه که در برخی مناطق قم نیز احساس شد، هیچگونه خسارتی 
نداشته است. محسن اوروجی سه شنبه شب در گفت و گویی، با تاکید بر اینکه دستگاه های امدادی 
استان همواره در آماده باش کامل هستند، افزود: تا کنون هیچگونه خسارتی ناشی از این زمین لرزه 
گزارش نشده است.وی قدرت این زمین لرزه با 3.8 درجه در مقیاس درونی زمین دانست و ادامه 
داد: این زمین لرزه در عمق هشت کیلومتری زمین، و در ساعت 2۰ و 34 دقیقه توسط دستگاه های 
سنجشی به ثبت رسیده است.وی گفت: این زمین لرزه  درفاصله 1۰ کیلومتری شهر کهک قم ، 21 
کیلومتری جمکران و 25 کیلومتری شهر قم به ثبت رسیده است.مدیرکل مدیریت بحران استانداری 
قم، افزود: مختصات جغرافیایی این زمین لرزه له طول 5۰.76 و عرض جغرافیایی 34.44 بوده است.

ساکنان بخش هایی از شهر کهک و قم و همچنین مناطق روستایی اطراف آن این زمین لرزه ضعیف را 
احساس کردند.بخش و شهر کهک در جنوب استان قم قرار دارد و فاصله آن تا قم 3۰ کیلومتر است، 

این بخش دارای 2 دهستان کهک و فردو و 18 روستا می باشد.

تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت به مناسبت روز پدر
سردارتقی مهری رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان 
به مناسبت روز پدر، اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی 
سربازی ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند. وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی 
سربازان حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد. براساس 
گزارش سایت پلیس، رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق 
بخشش اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیروهای مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر به تولید 
محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، گذراندن دورهای تخصصی 
موردنیاز یگان نیروهای مسلح و... در صورت تایید فرماندهان اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

اشرف غنی رئیس جمهور افغانستان شد
سرانجام پس از 4 ماه از برگزاری انتخابات ریاست جمهوری افغانستان روز سه شنبه )2۹ دلو( نتایج 
آن اعلام شد.بر اساس حوا علم نورستانی رییس کمیسیون انتخابات افغانستان اشرف غنی با کسب 
5۰/6درصد آرا پیروز این انتخابات شد.همچنین بر اساس اعلام این کمیسیون، عبدالله عبدالله با 
کسب 72841 رای، 3۹.52 آرا را به خود اختصتص داد. » »عبدالله عبدالله« با اشاره به نتایج اعلام 
شده از سوی کمیسیون مستقل انتخابات که در آن »محمداشرف غنی«، به عنوان پیروز نهایی 
انتخابات ریاست جمهوری اخیر عنوان شده، گفت: در جلسه با شورای انسجام مجاهدین اعلام کرده 

که نتیجه تقلبی را نمی پذیریم و تنها نتیجه آرای پاک و شفاف برای ما قابل قبول است.

بهاره هدایت آزاد شد 
بهاره هدایت یکی از فعالان سیاسی که چندی پیش بازداشت شده بود، عصر امروز با تودیع وثیقه آزاد 
شد.به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، بهاره هدایت یک فعال سیاسی که چندی پیش بازداشت شده 
بود، عصردیروز با تودیع وثیقه آزاد شد.این در حالی است که پیش از این گفته می شد بهاره هدایت و 
تعدادی از فعالان سیاسی در ارتباط با انتخابات مجلس شورای اسلامی بازداشت شده اند که این مسئله 
امروز توسط غلامحسین اسماعیلی سخنگوی قوه قضاییه قویا تکذیب شد.به گفته سخنگوی دستگاه 
قضا، هیچ ارتباطی بین اقدامات این فرد و انتخابات وجود ندارد و بازداشت این خانم خارج از حراست 

دانشگاه انجام شده و این فرد اگر ادعایی در مورد ضرب و شتم داشته باشد، به آن رسیدگی می شود.

نماینده شوم؛ حکم اعدام روحانی را می گیرم!
یکی از اعضای ائتلاف آنا مدعی شد: به محض ورود به مجلس روحانی را استیضاح و اعدام خواهیم 
کرد. بعد از ردصلاحیت گسترده افراد معتدل در دو جناح اصلاح طلب و اصولگرا شاهد حضور افرادی 
در عرصه انتخابات هستیم که تنها دغدغه خود را حذف حسن روحانی نه از عرصه قدرت و حیات 
سیاسی بلکه از روی زمین می دانند. اصغرجمالی فرد معروف به ابوحنیف به تازگی لیستی به نام ائتلاف 
آنا منتشر کرده  که به گفته او افراد حاضر در این لیست قولنامه ای امضا کرده اند که روحانی را استیضاح 

کنند؛ استیضاحی که در نهایت به اعدام منجر خواهد شد.

ایران به لیست سیاه FATF بازنمی گردد
همتی رییس کل بانک مرکزی درباره ادعای سوداگران بازار ارز برای رسیدن افزایش نرخ ارز به مرز 2۰ 
هزار تومان گفت: آنها می تواند همچین آرزویی را داشته باشند آرزو بر جوانان عیب نیست. وی درباره 
احتمال تصویب نشدن اف ای تی اف و قطع همکاری بانک های کشورهای دوست با ایران گفت: هر 
کسی یک نظری دارد اما اینکه چه اتفاقی بیفتد مشخص نیست.یک احتمال وجود دارد که وارد لیست 

سیاه شود اما یک احتمال دیگر نیز است که در این لیست قرار نگیرد.

فرهاد مجیدی از امیرآبادی شکایت کرد
وکیل فرهاد مجیدی، سرمربی تیم فوتبال استقلال در مصاحبه ای از شکایت موکلش علیه مهدی 
امیرآبادی خبر داد.بکتاش منوچهری، وکیل فرهاد مجیدی در این باره گفت: »به دلیل اظهارات کذب 
و انتشار اخبار خلاف واقع توسط آقای مهدی امیرآبادی در مصاحبه با خبرآنلاین، شکایت کیفری با 

موضوع نشر اکاذیب تقدیم مراجع قضایی خواهد شد.«

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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فروتنی نعمتی است كه 
بر آن حسد نبرند .

چهار شنبه - سی ام بهمن ماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4986

عقل  گفت:  تقلید  مراجع  از  شیرازی  مکارم  ناصر  آیت الله 
می گوید که باید در انتخابات دوم اسفند حضوری گسترده و 
پرشور داشته باشیم و ثابت کنیم ایران کشوری مستقل و نظام 
اسلامی، نظامی پایدار و باصلابت است.  وی روز سه شنبه در 
درس خارج فقه خود در مسجد اعظم قم ضمن دعوت از همگان 
برای حضور گسترده در پای صندوق های رای، اظهار داشت: 
بابت  واقعا  و مردم  بر حقایق بسته نیست  البته ما چشممان 
گرانی و مسائل اقتصادی و جوانان به دلیل بیکاری و مشکلات 
ازدواج و مسکن تحت فشار هستند؛ اما تاکید می کنیم که باید در 
خصوص انتخابات هوشیارانه عمل کرد. وی با اشاره به این که ما 
گرفتاری های مردم را می دانیم و معتقدیم برخی از این مشکلات 
غوغا می کند، ابراز داشت: دشمنان به حضور و استقبال کمرنگ 

مردم از انتخابات دوم اسفندماه امید بسته اند؛ باید با حضور 
گسترده و آگاهانه در پای صندوق های رای دشمن را ناکام و 
مایوس کنیم؛ اگر استقبال کم باشد، آن ها برای فشار و تحریم 
بیشتر امیدوار می شوند. این مرجع تقلید با بیان این مطلب که 
دشمنان سخت ترین تحریم های تاریخ را علیه ایران و ملت ما 
اعمال کردند؛ اما اثر نکرد، گفت: بر همه لازم است که روز جمعه 
در انتخابات شرکت کنند و ان شاءالله نتیجه خوبی هم گرفته 
خواهد شد. وی همچنین با اشاره به دلایل مشکلات اقتصادی 
کشور، اظهار داشت: بخشی از این مشکل ناشی از فشار و تحریم 
ظالمانه دشمن و هزینه استقلال کشور و بخش دیگر نیز ناشی 
از مشکل مدیریتی است؛ ما معتقدیم اگر مدیریت صحیح باشد 

بخش قابل توجهی از مشکلات حل می شود.

استاندارقم: 

فرصتهایتبلیغاتیبرایهمه
کاندیداهایقمعادلانهباشد

 استاندار قم، برخورداری عادلانه و متعادل کاندیداها از فرصت های تبلیغات 
را ضروری دانست و گفت: اگر فضایی در اختیار کاندیدایی قرار می گیرد، سایر 

کاندیداها نیز باید امکان استفاده از آن برای معرفی خود را داشته باشند. 
بهرام سرمست روز سه شنبه در جلسه ستاد انتخابات استان قم با بیان اینکه 
مشارکت مردم با امنیت و اقتدار ملی گره خورده است خاطرنشان کرد: برای 
تامین مشارکت حداکثری نیاز به افزایش نشاط اجتماعی و تامین شور و شوق 

انتخاباتی را داریم. 
وی امنیت و سلامت انتخابات را از اولویت های استان قم برشمرد و تصریح 
کرد: بی طرفی مجریان و ناظران و نیز ارگان های دولتی باید در دستور کار 
مسئولان و متولیان برگزاری انتخابات باشد. وی با اشاره به تجربه اندوخته 
مسئولان ستاد انتخابات قم گفت: امیدواریم با تکیه بر این تجربه ها و با در نظر 

گرفتن مُرّ قانون شاهد انتخابات سالم در این استان باشیم.
 سرمست با تاکید بر ضرورت توجه به زمان بندی اجرای دقیق مراحل 
انتخابات افزود: تا قبل از روز انتخابات بایستی همه نیازهای زیرساختی استان 

قم برای برگزاری این رویداد باشکوه تامین شده باشد.
 استاندار قم، انتخابات را یک آزمون بزرگ است گفت: این رویداد مهم 
سیاسی و اجتماعی آزمونی بزرگ و سرنوشت ساز برای مردم و برگزارکنندگان 

انتخابات است.
 وی با اشاره به همراهی اصحاب رسانه و دستگاه قضایی استان با ستاد 
انتخابات قم، ادامه داد: همه افراد، گروه های مرجع و نهادهای تاثیرگذار 

بایستی در مسیر برگزاری انتخابات با مشارکت حداکثری گام بردارند.
  

معاون وزیر صنعت ، معدن و تجارت درقم :

بازارکشوردرشرایطامنوباثبات
قراردارد

 معاون بازرگانی داخلی وزارت صنعت، معدن و تجارت و دبیرکارگروه تنظیم 
بازار گفت: با تمهیدات اندیشیده شده بازار کشور در روزهای پایانی سال و 

تعطیلات نوروزی در شرایط امن و باثبات قرار دارد.  
قم،  استان  بازار  تنظیم  کارگروه  جلسه  در  سه شنبه  روز  قبادی  عباس 
و  مصرف کنندگان  خاطر  رضایت  کردن  فراهم  ما  تلاش  تمام  کرد:  بیان 
تولیدکنندگان در کنار هم است و مراقب هستیم تا درفرآیند توزیع کالاها،  
شرایطی پیش نیاید که موجب نارضایتی شود و تاثیر منفی بر بازار داشته 
باشد. وی افزود: برگزاری نمایشگاه های فصلی و دایمی راهکاری مناسب 
برای عرضه بهتر محصولات موردنیاز مردم است و موجب افزایش رضایت 

عمومی از وضعیت بازار می شود.
 وی ادامه داد: هدف و تلاش ما تثبیت قیمت کالاها در ایام پیش روست و 
در حقیقت دلیلی برای افزایش قیمت محصولات در اکثر موارد وجود ندارد. 
قبادی گفت:  مسئولان دستگاه قضایی و بانک مرکزی با ستاد تنظیم بازار 
همکاری کامل دارند و همین تلاش ها موجب شده،  بازار کشور در وضعیتی 

امن و قابل قبول باشد.
 وی بیان کرد: هیچ قیمت گذاری در سطح کشور بدون نظر ستاد تنظیم 
بازار قانونی نیست و موارد خارج از این موضوع، تخلف است. معاون بازرگانی 
داخلی وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت:  قم در زمینه تهیه و توزیع کالا 
در بازار وضعیت مطلوبی دارد و برای مدیریت بهتر این فرآیند با مسئولان 
استان همکاری خواهیم کرد تا در توزیع کالاهایی که تاریخ  مصرف دارند بنابر 

صلاح دید خودشان اقدام کنند. 
وی بیان کرد: وضعیت قم در تولید و توزیع گوشت مرغ مناسب است و ما 
آماده ایم به هر میزان که مسئولان استان اعلام کنند مرغ منجمد برای تنظیم 

بازار شب عید در اختیارشان قرار دهیم.

آیت الله مکارم شیرازی:

 با حضور پرشور در انتخابات صلابت ایران را اثبات کنیم

طرح:محمدعلی رجبی

خروج برندهای خارجی ؛ فرصتی برای تولیدات داخلی
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\ عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، با تاکید بر اینکه حضور در انتخابات وظیفه ای شرعی 
و ملی است، اظهار داشت: حضور مردم در هر صحنه ای که موجب تقویت حکومت اسلامی 
و تضعیف دشمنان  شود واجب است به همین دلیل انتخابات یکی از مظاهر تقویت حکومت 
اسلامی است.  آیت الله محمدجواد فاضل لنکرانی در درس خارج فقه خود، با تاکید بر اهمیت 
حضور در انتخابات افزود: مساله انتخابات از جمله موضوعاتی است که بعد از انقلاب اسلامی 
مورد توجه حوزه های علمیه و مردم متدین و انقلابی قرار گرفته که لازم است از ابعاد مختلف 
فقهی آن نیز مورد توجه قرار گیرد. وی با تاکید بر اینکه از نظر فقهی هیچ شخصی یا گروهی 
حق تحمیل انتخاب افراد بر مردم را ندارد، گفت: اصل شرکت مردم در انتخابات از منظر 
امام)ره(، رهبر معظم انقلاب و همه مراجع عظام تقلید وظیفه ای شرعی است. آیت الله فاضل 

لنکرانی، افزود: مردم خودشان باید نسبت به افراد تحقیق کرده و نمایندگان شان را انتخاب 
کنند، باید به مردم بگوییم شما می خواهید سرنوشت خودتان را رقم بزنید. این استاد حوزه 
علمیه قم، ادامه داد: هیچ شخص و گروهی حق اغوا و فریب مردم به نفع شخص یا اشخاص 
دیگر در انتخابات را ندارد و چنین حقی از نظر فقهی برای هیچ فرد یا گروهی وجود ندارد. وی 
انتخابات را یک تکلیف و یک حق دانست و تاکید کرد: همه گروه ها باید مراقبت کنند تا ضمن 
این که مردم را به حضور در انتخابات تشویق می کنند، اما بدانند نمی شود از جهت فقهی به هر 
شیوه ای تمسک کنند تا مردم به نتیجه  دلخواه آنها برسند. آیت الله فاضل لنکرانی، انتخابات 
را تقویت نظام اسلامی دانست و ادامه داد: هیچ کس نباید نسبت به سرنوشت خود، جامعه و 

کشور بی تفاوت باشد به همین دلیل حضور مردم در انتخابات لازم است.

آیت الله فاضل لنکرانی: 

شرکتدرانتخاباتوظیفهشرعیوملیاست


